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Politechnika Koszaliñska dobrze funkcjonuje w œrodowi-
sku akademickim Europy. 8 czerwca 2005 r. odby³a siê bo-
wiem, jak¿e istotna dla tego œrodowiska, uroczystoœæ wrêcze-
nia doktoratu honorowego Politechniki Koszaliñskiej profe-
sorowi Pierre’owi Marché z francuskiego miasta Bourges. Dok-
torat ten jest widocznym efektem coraz wiêkszej wspó³pracy
miêdzynarodowej Uczelni z innymi placówkami naukowymi
w œwiecie, udzia³u nauczycieli i studentów w programach Unii
Europejskiej, konferencjach miêdzynarodowych i innych kon-
taktów. Obecnie wspó³praca miêdzynarodowa realizowana jest
w ramach 40 umów bilateralnych i wielostronnych, w tym
g³ównie w 3 programach Unii Europejskiej: Sokrates/Erasmus,
Leonardo da Vinci oraz 5. i 6. Program Ramowy UE.

Na uroczyste posiedzenie Senatu w dniu 8 czerwca 2005,
które odbywa³o siê w Auli Wydzia³u Ekonomii przy ul. Kwiat-
kowskiego w Koszalinie, Profesor Marché przyjecha³ ze swo-
j¹ ma³¿onk¹ Pani¹ Chantal Marché i Mam¹ Pani¹ Lise Salin.
Towarzyszyli Mu tak¿e reprezentanci instytucji naukowych,
oœrodków badawczych oraz wy¿szych uczelni z Francji: Pan
Jöel Allain – dyrektor Ecole Nationale Supérieure d’Ingénieurs
de Bourges – Pañstwowej Wy¿szej Szko³y In¿ynierskiej w Bour-
ges oraz wiceprezydent Rady Generalnej Regionu Cher – Pan
Jean-Pierre Saulnier z ma³¿onk¹ Pani¹ Chantal Saulnier.

Wœród goœci z Polski byli przedstawiciele w³adz regional-
nych i samorz¹dów lokalnych, m.in. senator RP Grzegorz Ni-
ski, pos³owie: Bogdan B³aszczyk i Edward Wojtalik, dyrektor
koszaliñskiej Delegatury Zachodniopomorskiego Urzêdu Wo-
jewódzkiego Piotr Makuch, przewodnicz¹cy Rady Miejskiej
w Koszalinie Ryszard Wiœniewski oraz du¿e grono profeso-
rów z innych uczelni w kraju. Na uroczystoœæ przybyli tak¿e
dyrektorzy szkó³ œrednich, przedstawiciele placówek oœwia-
towych i kulturalnych, reprezentanci œrodowisk gospodar-
czych, organizacji i stowarzyszeñ spo³ecznych i zawodowych
oraz dziennikarze prasy, radia i telewizji. Licznie przybyli te¿
pracownicy Politechniki, poniewa¿ uroczyste posiedzenie Se-
natu Politechniki w dniu 8 czerwca mia³o dwie czêœci: pierw-
sz¹ – poœwiecon¹ 37-leciu naszej Uczelni, i drug¹ – poœwie-
con¹ wrêczeniu doktoratu honorowego Politechniki Kosza-
liñskiej Profesorowi Marché.

Laudatorem dorobku i osi¹gniêæ prof. P. Marché przed
Senatem Politechniki Koszaliñskiej by³ jej Rektor, prof. dr
hab. in¿. Krzysztof Wawryn, który opiera³ siê na znakomi-
tych opiniach wspieraj¹cych, wydanych przez senaty politech-
nik: Bia³ostockiej, Lubelskiej i Szczeciñskiej. W swojej lau-
dacji powiedzia³, ¿e “profesor Pierre Marche z Bourges, kie-
ruj¹cy w latach 1998 – 2004 tamtejsz¹ Ecole Nationale
Supérieure d’Ingénieurs de Bourges (Pañstwow¹ Wy¿sz¹ Szko-
³¹ In¿yniersk¹) jest nie tyko rzetelnym, rzeczowym naukow-
cem o wysokim poziomie etyki zawodowej, ale tak¿e wypró-
bowanym, d³ugoletnim przyjacielem Politechniki Koszaliñ-
skiej, który z wielkim zaanga¿owaniem promowa³ j¹ we Fran-
cji, doprowadzaj¹c do rozwoju wielu interesuj¹cych kontak-
tów miêdzy pracownikami i studentami naszych uczelni”.Ob-
szar dzia³alnoœci naukowej Profesora Pierre Marché to szero-

ko rozumiana mechanika, automatyka i robotyka oraz zasto-
sowanie nowych technologii informatycznych. Dorobek na-
ukowy zawiera wiele prac naukowych o du¿ym znaczeniu
i licznych zastosowaniach, a tak¿e ponad 60 oryginalnych pu-
blikacji w czasopismach o szerokim zasiêgu. Profesor Marché,
podczas badañ emisji atmosferycznych oraz poch³aniania pro-
mieniowania s³onecznego przez cz¹stki atmosfery, jako pierw-
szy w œwiecie, zaobserwowa³ cz¹steczkê formaldehydu w wid-
mie podczerwieni, oszacowa³ jego iloœæ w atmosferze i opra-
cowa³ zale¿noœæ koncentracji formaldehydu w funkcji wyso-
koœci w atmosferze. Jest to bardzo istotne zagadnienie, zwi¹-
zane z wystêpowaniem tzw. “dziury ozonowej“. Zagadnienie
to Profesor wyjaœnia³ z du¿¹ swad¹ i znajomoœci¹ sprawy pod-
czas swojego wyk³adu doktorskiego. Najwa¿niejsze prace ba-
dawcze, zw³aszcza po roku 1988, dotycz¹ przede wszystkim
przetwarzania sygna³ów, rozwoju algorytmów i narzêdzi do
przetwarzania obrazów, przetwarzania obrazów przemys³o-
wych oraz robotyki. Prace dotycz¹ce robotyki z wizyjnym roz-
poznawaniem otoczenia zakoñczy³y siê wieloma udanymi za-
stosowaniami, np. robot “Stéréotaxie” umo¿liwiaj¹cy akwi-
zycjê obrazów scanningowych koœci w przekrojach osiowych,
rysowanie geometrii czaszki oraz wykrywanie zapalenia opon
mózgowych i guzów nowotworowych.

Profesor Marché cieszy siê du¿ym autorytetem nie tyko
w œrodowisku naukowym Francji, ale jest tak¿e cenionym tam
organizatorem nowych jednostek naukowych. Utworzy³ m.in.
Pañstwow¹ Wy¿sz¹ Szko³ê In¿yniersk¹ w Bourges, by³ Dy-
rektorem Laboratorium Badawczego Rozpoznawania Obra-
zów i Robotyki, opracowa³ i zrealizowa³ projekt “Szko³y In-
ternetowej” w Bourges. Jest cz³onkiem ró¿nych rad nauko-
wych i zarz¹dzaj¹cych wielu instytucji naukowych i spo³ecz-
nych. Wypromowa³ 12 doktorów, opracowa³ 37 recenzji
w przewodach kwalifikacyjnych, dotycz¹cych stopni i tytu³ów
naukowych. Jest tak¿e bardzo aktywnym propagatorem wspó³-
pracy miêdzynarodowej, w ramach której od 1994 r. szcze-
gólny zwi¹zek ³¹czy Go z Politechnik¹ Koszaliñsk¹ – sta³o
siê to m.in. podstaw¹ uhonorowania Profesora Pierre Marché
tytu³em doktora honoris causa naszej Uczelni. Jak bowiem
powiedzia³ prof. dr hab. in¿. Wojciech Kacalak, dziekan Wy-
dzia³u Mechanicznego, w uzasadnieniu swojego wniosku:
“Profesor Marché dziêki swojej osobowoœci i starannoœci
w pracy, a tak¿e dziêki umiejêtnoœci wybierania wa¿nych za-
dañ naukowych oraz ich zastosowañ mo¿e byæ wzorem do
naœladowania. Nadanie tytu³u i godnoœci doktora honoris causa
Politechniki Koszaliñskiej Profesorowi Marché jest dobr¹
okazj¹ do wykazania, i¿ dzie³a ludzi kreatywnych s¹ trwa³e
i znane, a ich powstaniu sprzyja kumulacja wielu wa¿nych
cech, do których mo¿na zaliczyæ: wielk¹ pracowitoœæ, dyna-
mizm, pogodn¹ osobowoœæ nastawion¹ na partnerstwo, ¿ycz-
liwoœæ dla innych oraz umiejêtnoœæ wspó³dzia³ania i jedno-
czenia ludzi”. Nadanie godnoœci doktora honoris causa przez
Politechnikê Koszaliñsk¹ Profesorowi Pierre Marché ma nie
tyko o tym zaœwiadczyæ, ale i uczyniæ nieprzemijaj¹cym.

Bronis³aw S³owiñski

Doktorat honoris causa

dla prof. Pierre’a Joseph’a Marché
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Uroczyste posiedzenie Senatu Politechniki w dniu
8 czerwca mia³o dwie czêœci: pierwsz¹ poœwiêcon¹
37-leciu naszej Uczelni i drug¹, poœwiêcon¹ wrêcze-
niu doktoratu honorowego Politechniki Koszaliñskiej
Profesorowi Marché.

Dok³adnie 37 lat wczeœniej, bo w 1968 r., Roz-
porz¹dzeniem Rady Ministrów z dnia 8 czerwca po-
wo³ana zosta³a do ¿ycia Wy¿sza Szko³a In¿ynierska
w Koszalinie. Od tego czasu wiele siê zmieni³o, m.in.
te¿ i nazwa – w 1996 r. na Politechnikê Koszaliñ-
sk¹. Wysi³ek wielu ludzi, zwi¹zanych z Uczelni¹, do-
prowadzi³ do tego, ¿e ma³a szko³a, w której wów-
czas studia na dwóch wydzia³ach podjê³o 185 osób,
uros³a do znacz¹cego, najwiêkszego na Pomorzu
Œrodkowym oœrodka akademickiego z czterema wy-
dzia³ami, dwoma instytutami, szesnastoma tysi¹ca-
mi studentów, kszta³c¹cymi siê na dwunastu kierun-
kach technicznych, ekonomicznych, rolniczych, ar-

Uroczyste spotkanie Senatu

37 lat Uczelni

Od prawej: profesorowie Jan Filipkowski i Leon Kukie³ka –
wyró¿nieni Medalem Politechniki Koszaliñskiej, wrêcza Rektor

prof. Krzysztof Wawryn
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tystycznych i filologicznych. W tym te¿
czasie nieporównywalnie wzros³a liczba
pracowników naukowo-dydaktycznych,
z 17 nauczycieli akademickich, wœród
których by³ jeden profesor zwyczajny, do
ponad 500 osób, z których 110 to profe-
sorowie, w tym 52 – profesorowie tytu-
larni.

“Na sukces Politechniki Koszaliñ-
skiej, jej osi¹gniêcia naukowe i coraz lep-
sz¹ pozycjê na rynku us³ug edukacyj-
nych, a tak¿e perspektywy rozwoju sk³a-
da siê praca wielu ludzi” – powiedzia³
J.M. Rektor prof. dr hab. in¿. Krzysztof
Wawryn – wrêczaj¹c najbardziej zas³u-
¿onym pracownikom Uczelni wyró¿nie-
nia i specjalne podziêkowania. Medalem
Politechniki Koszaliñskiej wyró¿nieni
zostali profesorowie: Jan Filipkowski –
znany, zas³u¿ony i ceniony w ca³ej Pol-
sce konstruktor, autor m.in. projektu za-
daszenia nad koszaliñskim amfiteatrem,
oraz Leon Kukie³ka, który rozpoczyna-
j¹c w 1969 r. studia na Wydziale Mecha-
nicznym naszej Uczelni pokonywa³ w
niej kolejne szczeble kariery naukowej –
od stopnia in¿yniera do tytu³u profesora
zwyczajnego, a obecnie Dziekana tego
Wydzia³u. Poza tym, 62 innych pracow-
ników Uczelni zosta³o wyró¿nionych
specjalnymi podziêkowaniami rektora,
co pokazuj¹ zdjêcia.
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Druga czêœæ uroczystego posiedzenia
Senatu wi¹za³a siê z uzyskaniem przez
Wydzia³ Mechaniczny, w 2000 r., upraw-
nieñ do nadawania stopnia naukowego
doktora habilitowanego. Te w³aœnie
uprawnienia umo¿liwiaj¹ bowiem nada-
wanie honorowego tytu³u doktora hono-
ris causa wybitnym naukowcom, a jedno-
czeœnie szczególnie zas³u¿onym dla Poli-
techniki Koszaliñskiej. Godnoœæ tê nada-
no w 2003 r. profesorowi Janowi Kacz-
markowi, a w tym roku 6 maja – profeso-
rowi Henrykowi Hawrylakowi i 8 czerw-
ca – profesorowi Pierre’owi Marché.

Bronis³aw S³owiñski

Uroczyœcie
i pracowicie

Po raz pierwszy w obecnej kaden-
cji spotkali siê wszyscy cz³onkowie
Senatu Politechniki Koszaliñskiej.
W posiedzeniu, które odby³o siê
1 wrzeœnia i by³o bardzo uroczyste,
uczestniczyli równie¿ cz³onkowie Se-
natu kadencji 2002–2005.

Tradycyjnie, posiedzeniu przewodni-
czy³ Senator-Senior – prof. dr hab. in¿.
dr h.c. Micha³ Bia³ko, który poprosi³
dotychczasowego rektora – prof. dr hab.
in¿. Krzysztofa Wawryna o przedsta- Podziêkowanie dla prof. Krzysztofa Wawryna za dwie kadencje pracy na

stanowisku Rektora

Pierwsze w kadencji 2005–2008 posiedzenie Senatu
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wienie sprawozdania z dzia³alnoœci
uczelni w latach 1999–2005 (dwie ka-
dencje rektorskie). Profesor Krzysztof
Wawryn podsumowa³ szeœcioletni okres
kierowania uczelni¹, wykorzystuj¹c tech-
niki multimedialne. Nastêpnie podziêko-
wa³ wszystkim cz³onkom poprzedniego
Senatu za wspó³pracê, wrêczaj¹c im pa-
mi¹tkowe listy.

Z kolei Senator-Senior profesor Mi-
cha³ Bia³ko przeprowadzi³ ceremoniê
przekazania insygniów w³adzy rektor-
skiej nowemu rektorowi – prof. nadzw.
dr. hab. in¿. Tomaszowi Krzy¿yñskie-
mu. Nowy rektor, po przyjêciu insygniów
od profesora Krzysztofa Wawryna przed-
stawi³ zarys planów na nowy rok akade-

Rektor prof. Tomasz Krzy¿yñski
przedstawi³ zarys planów na nowy rok

akademicki oraz na dalsze lata

micki oraz na dalsze lata. Wœród najwa¿-
niejszych dzia³añ wymieni³ dostosowa-
nie uczelni do wymagañ nowej ustawy
Prawo o szkolnictwie wy¿szym oraz kon-
tynuacjê uczelnianych inwestycji.

W drugiej, roboczej czêœci posiedzenia,
Senat przyj¹³ pierwsz¹ w kadencji uchwa-
³ê o powo³aniu dotychczasowego dyrekto-
ra administracyjnego dr in¿. Artura We-
zgraja na stanowisko kanclerza uczelni.
Uchwa³a zosta³¹ podjêta w wyniku wejœcia
w ¿ycie wspomnianej ustawy.

W kolejnych uchwa³ach Senat powo-
³a³ zamiejscowe oœrodki dydaktyczne w
Chojnicach i S³upsku, zaœ na zakoñcze-
nie przyj¹³ plan posiedzeñ Senatu w roku
akademickim 2005/2006. (RD)

Premier i konsul w Politechnice Koszaliñskiej
Prezentacja gospodarcza niemiec-

kiego kraju zwi¹zkowego Meklembur-
gia-Pomorze Przednie zostanie zorga-
nizowana w listopadzie w Politechni-
ce Koszaliñskiej.

Jest to wynik spotkania rektora, prof.
nadzw. dr hab. in¿. Tomasza Krzy¿yñ-
skiego z premierem Mekleburgii-Pomo-
rza Przedniego, Haraldem Ringstorf-
fem. W spotkaniu uczestniczyli równie¿
Ute Minke-Koenig – konsul generalny
Niemiec w Polsce, Henryk Rupnik –
wicemarsza³ek województwa zachodnio-
pomorskiego, Miros³aw Mikietyñski –
prezydent Koszalina i Piotr Kroll – jego
zastêpca. Podczas spotkania omówione
zosta³y szczegó³y zorganizowania w na-

szej uczelni prezentacji osi¹gniêæ
i mo¿liwoœci gospodarczych Me-
klemurgii-Pomorza Przedniego
oraz inne formy wspó³pracy.

Do spotkania dosz³o 15 wrze-
œnia podczas wizyty niemieckiej
delegacji w Koszalinie. Po roz-
mowach z rektorem Politechni-
ki Koszaliñskiej goœcie uczestni-
czyli w szerszym spotkaniu, pod-
czas którego W³adys³aw Husej-
ko – wicedyrektor Parku Nauko-
wo-Technologicznego zaprezen-
towa³ program realizowany
wspólnie przez Politechnikê Ko-
szaliñsk¹ oraz stronê niemieck¹.

(RD)
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Panie Profesorze, zbli¿a siê do koñ-
ca druga kadencja piastowania przez
Pana funkcji rektora Politechniki Ko-
szaliñskiej. W czasie trwania obu ka-
dencji uczelnia obchodzi³a jubileusz
35-lecia, za rok minie 10 lat od czasu
nadania jej statusu politechniki. Dla
Pana osobiœcie natomiast obecny rok
jest rokiem jubileuszu 25-lecia pracy
w naszej uczelni. Jest wiêc wiele po-
wodów, by podsumowaæ zmiany, któ-
re w niej nast¹pi³y, a w których od
1999 roku uczestniczy³ Pan jako rek-
tor, a wczeœniej – od roku 1993, jako
prorektor ds. nauki.

Rzeczywiœcie, przysz³o mi pracowaæ
w kierownictwie uczelni w okresie wspo-
mnianych przez Pana prze³omów i wa¿-
nych wydarzeñ. Zaliczy³bym do nich tak-
¿e inne prze³omy, które prze¿ywaliœmy
zarówno z ca³ym œwiatem, jak i z ca³¹
Polsk¹. Mam na myœli wejœcie ludzko-
œci w XXI wiek, a jednoczeœnie w trzecie tysi¹clecie oraz wst¹-
pienie naszego kraju, w tym Politechniki Koszaliñskiej, do
struktur Unii Europejskiej. Te wydarzenia na pewno pozosta-
n¹ ju¿ na zawsze w pamiêci nas wszystkich. Dzisiaj, patrz¹c
na minionych szeœæ lat mam du¿¹ satysfakcjê, ¿e wraz z na-
sz¹ uczelni¹ mog³em w nich uczestniczyæ jako rektor. Tym
bardziej, ¿e w okresie tym w Politechnice Koszaliñskiej na-
st¹pi³o wiele istotnych zmian.

Jakie by³y najwa¿niejsze?
Gdy w roku 1999 zosta³em wybrany rektorem Politechni-

ki Koszaliñskiej, w uczelni studiowa³o oko³o 15 tysiêcy osób
i pod wzglêdem liczby studentów nie ustêpowa³a ona œredniej
wielkoœci polskiej politechnice. I chocia¿ jeszcze na pocz¹tku
mojej pierwszej kadencji liczba naszych studentów wzros³a
nawet do oko³o 18 tysiêcy, to najwa¿niejszym wówczas zada-
niem by³o umocnienie pozycji uczelni w œrodowisku akade-
mickim. Przypominaj¹c, ¿e o tej pozycji œwiadcz¹ posiadane
uprawnienia i rozwój kadr naukowych, mogê stwierdziæ, ¿e
zadanie uda³o siê zrealizowaæ. W ostatnich latach nast¹pi³
szczególnie du¿y postêp w uzyskiwaniu uprawnieñ do nada-
wania stopni naukowych. Do roku 1999 posiadaliœmy tylko
uprawnienia do nadawania stopnia naukowego doktora
(w trzech dyscyplinach). W 2000 roku Wydzia³ Mechaniczny
uzyska³ pierwsze w historii uczelni uprawnienia do nadawa-
nia stopnia naukowego doktora habilitowanego (w dyscypli-
nie budowa i eksploatacja maszyn). Drugi wydzia³ – Budow-
nictwa i In¿ynierii Œrodowiska jest w przededniu otrzymania
takich uprawnieñ, gdy¿ jeszcze w maju tego roku jego wnio-
sek o przyznanie uprawnieñ do nadawania stopnia naukowe-
go doktora habilitowanego w dyscyplinie budownictwo uzy-
ska³ pozytywne oceny Rady G³ównej Szkolnictwa Wy¿szego

i Centralnej Komisji ds. Tytu³u Naukowego i Stopni Nauko-
wych, a ostateczna decyzja bêdzie podjêta we wrzeœniu 2005
roku. Wczeœniej, w maju 2004 roku ten sam wydzia³ uzyska³
uprawnienia do nadawania stopnia naukowego doktora w dys-
cyplinie in¿ynieria œrodowiska. Tym samym uczelnia posiada
cztery uprawnienie do nadawania stopnia naukowego dokto-
ra. W œwietle wchodz¹cej w ¿ycie 1 wrzeœnia nowej ustawy
o szkolnictwie wy¿szym, fakt ten ma dla Politechniki du¿e
znaczenie, gdy¿ pozwala jej staæ siê uczelni¹ o wiêkszej auto-
nomii, która przejawiaæ siê bêdzie m.in. tym, ¿e uchwa³y Se-
natu, dotycz¹ce statutu uczelni oraz spraw wa¿nych dla jej
rozwoju nie bêd¹ wymaga³y zatwierdzenia przez Ministra Edu-
kacji Narodowej i Sportu.

Ostatnie lata by³y tak¿e bardzo dobrym okresem pod wzglê-
dem rozwoju kadr. Wzros³o zatrudnienie kadry naukowej:
profesorów tytularnych z 39 do 51, doktorów habilitowanych
z 47 do 63 i doktorów ze 147 do 201. Te wyniki osi¹gnêliœmy
m.in. dziêki uzyskaniu przez pracowników Uczelni 12 tytu-
³ów naukowych profesora, 17 stopni doktora habilitowanego
i 74 stopni doktora. Dla rozwoju w³asnych kadr by³y to zatem
najlepsze lata w historii uczelni. Oczywiœcie wielki i nieod-
³¹czny wp³yw na uzyskiwanie kolejnych stopni i tytu³ów na-
ukowych przez naszych pracowników maj¹ posiadane upraw-
nienia, o których mówi³em wczeœniej. By je uzyskaæ, uczelnia
potrzebowa³a ponad trzydziestu piêciu lat. Mo¿na powiedzieæ,
¿e dopiero dziêki nim politechnika osi¹gnê³a wiek w pe³ni
dojrza³y. Sta³o siê tak dziêki wypromowaniu przez Radê Na-
ukow¹ Wydzia³u Mechanicznego w roku 2003 pierwszego w
historii uczelni doktora habilitowanego, którym zosta³ dr hab.
Tadeusz Bohdal, w roku 2004 – pierwszego “uczelnianego”
tytu³u naukowego dla profesora Leona Kukie³ki oraz dziêki

Uczelnia na XXI wiek – Politechnika Koszaliñska w latach 1999–2005

Rozmowa na koniec drugiej kadencji z JM Rektorem – prof. dr hab. in¿. Krzysztofem Wawrynem
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nadaniu czterech tytu³ów doktora honoris causa i zapocz¹t-
kowaniu w roku 2000 studiów doktoranckich. Ten ostatni fakt
sprawia, ¿e Politechnika wpisa³a siê w scenariusz tworzenia
europejskiej przestrzeni dydaktycznej i badawczej, polegaj¹-
cy na wprowadzeniu trójstopniowego systemu kszta³cenia,
w którym pierwszy stopieñ to in¿ynier lub licencjat, drugi –
magister, a trzeci – doktor.

Posiadane uprawnienia maj¹ oczywiœcie znacz¹cy
wp³yw na wzbogacenie naszej oferty edukacyjnej…

Tak. Dziêki uzyskanym uprawnieniom do prowadzenia
studiów pierwszego i drugiego stopnia na kolejnych kierun-
kach wzbogaciliœmy nasz¹ ofertê kszta³cenia i rozszerzyliœmy
ofertê edukacyjn¹ do 12 kierunków, wprowadzaj¹c nowe –
Geodezjê i Kartografiê, Filologiê w zakresie specjalnoœci fi-
lologia germañska i filologia angielska oraz Informatykê na
poziomie magisterskim.

Rozszerzaj¹c ofertê edukacyjn¹, nie mo¿na zapomnieæ
o zapewnieniu w³aœciwego poziomu kszta³cenia. Wi¹¿e siê
z nim dzia³alnoœæ bardzo wa¿nej dla polskiego szkolnictwa
wy¿szego instytucji – Pañstwowej Komisji Akredytacyjnej,
której zadaniem jest w³aœnie dba³oœæ o jakoœæ kszta³cenia. Do
tej pory akredytacjê uzyska³y nastêpuj¹ce kierunki naszej
Uczelni: marketing i zarz¹dzanie na poziomie licencjackim,
budownictwo oraz ekonomia na poziomie magisterskim, a kie-
runek technika rolnicza i leœna po wizytacji zespo³u oceniaj¹-
cego oczekuje na pozytywny wynik akredytacji kszta³cenia na
poziomie magisterskim.

Konkurencja na miêdzynarodowym rynku edukacji
i badañ naukowych roœnie, a uczelnie musz¹ rozwijaæ siê
w wielu dziedzinach, nie tylko zwi¹zanych z kszta³ceniem.
Jak Pan Rektor ocenia przygotowanie naszej uczelni do
funkcjonowania w takich warunkach?

Uczelniê stale trzeba przygotowywaæ do wyzwañ, jakie
pojawi³y siê w zwi¹zku z dynamiczn¹ globalizacj¹. Przystê-
puj¹c wiêc do tworzenia wspólnej europejskiej przestrzeni
edukacyjnej i badawczej rozpoczêliœmy jednoczeœnie rywali-
zacjê nie tylko o studentów, ale tak¿e o dostêp do du¿ych pro-
jektów badawczych i dydaktycznych. Aby sprostaæ temu wy-
zwaniu zmodernizowaliœmy uczelniê, tj. wybudowaliœmy nowe
obiekty i wyposa¿yliœmy je w nowoczesn¹ infrastrukturê in-
formatyczn¹ i aparaturê naukowo-dydaktyczn¹.

Zakupy i pozyskiwanie na w³asnoœæ obiektów, w których
prowadzona jest dzia³alnoœæ uczelni, stanowi³a wa¿ny element
polityki rozbudowy Politechniki Koszaliñskiej. W latach 1999–
2005 zakupiliœmy obiekt wraz z gruntem przy ul. Partyzan-
tów, grunt przy ul. Kwiatkowskiego, obiekt i grunt w Chojni-
cach oraz ponad 30 hektarów ziemi ko³o Koœciernicy w gmi-
nie Polanów. Nabytki te uniezale¿ni³y uczelniê od pierwot-
nych w³aœcicieli, pozwalaj¹c jej na ubieganie siê o œrodki na
inwestycje b¹dŸ remonty, powiêkszaj¹c tereny wokó³ obiek-
tów przy ul. Kwiatkowskiego, a w przypadku gruntów rol-
nych otwieraj¹c mo¿liwoœæ rozwoju nowej dzia³alnoœci ba-
dawczej, zwi¹zanej z uprawami roœlin energetycznych.

Dla rozwoju uczelni, dla sprostania konkurencji oraz po-
prawy warunków kszta³cenia i prowadzenia badañ naukowych,
a tak¿e pozytywnego wizerunku uczelni, bardzo wa¿ne by³o
oddanie do u¿ytku nowych obiektów Uczelni: audytorium przy
ul. Kwiatkowskiego, obiektów przy ul. Œniadeckich dla wy-

dzia³ów Budownictwa i In¿ynierii Œrodowiska oraz Elektro-
niki i Informatyki, a tak¿e rektoratu i administracji Uczelni.
W latach 1999–2005 na budowê audytorium i obiektów przy
ulicy Œniadeckich wydano ponad 40 mln z³. W audytorium
w 2001 roku po raz pierwszy w historii przeprowadziliœmy
uroczyst¹ inauguracjê roku akademickiego na terenie Uczel-
ni. Od tej pory inauguracje odbywaj¹ siê tylko w Uczelni –
w tym w³aœnie audytorium. Obiekty przy ulicy Œniadeckich
z oddanym do u¿ytku wejœciem stanowi¹ wizytówkê Koszali-
na, a na piêknym placu dostêpny jest tak zwany hot spot, umo¿-
liwiaj¹cy bezprzewodowe korzystanie z Internetu.

Na tym nie zakoñczyliœmy rozbudowy uczelni. Opraco-
wane ju¿ zosta³y plany kolejnych inwestycji. Pierwszym jest
plan zagospodarowania terenów przy ulicy Œniadeckich. Prze-
widuje on budowê kampusu, w którym budynki bêd¹ okala³y
wewnêtrzny dziedziniec nazywany “forum integracyjnym”.
Bêdzie w nim park uczelniany “integruj¹cy” studentów ró¿-
nych wydzia³ów. Budynki bêd¹ natomiast po³¹czone ze sob¹
na wysokoœci pierwszego i drugiego piêtra przeszklonymi
korytarzami, zapewniaj¹cymi wewnêtrzn¹ komunikacjê.
W obiektach maj¹ znaleŸæ siê: laboratoria elektroniki i infor-
matyki, laboratoria budownictwa i in¿ynierii œrodowiska, bu-
dynki wydzia³u mechanicznego, biblioteka i hala sportowa.
Dziêki uzyskaniu œrodków z funduszy strukturalnych oraz
MENiS rozpoczêliœmy realizacjê kolejnego etapu budowy –
Centralnego Laboratorium Wydzia³u Elektroniki i Informa-
tyki za kwotê prawie 8 mln z³. Obecnie oczekujemy decyzji w
sprawie finansowania Laboratorium Budownictwa i In¿ynie-
rii Œrodowiska. Martwi nas, ¿e decyzje o przyznaniu œrodków
zapadaj¹ w Urzêdzie Marsza³kowskim w Szczecinie. W mie-
œcie tym jest przecie¿ wiele uczelni i porzekad³o, ¿e bli¿sza
cia³u jest koszula ma niestety uzasadnienie w podejmowaniu
wielu decyzji dotycz¹cych innych czêœci województwa zachod-
niopomorskiego. Drugim planem jest plan zagospodarowa-
nia uzyskanego od miasta w 2002 roku terenu przy ulicy
Kwiatkowskiego, gdzie bêdzie siê tam mieœciæ Centrum In-
formacji Naukowej.

Jednoczeœnie systematycznie prowadzimy modernizacjê
i remonty budynków przy ul. Rac³awickiej oraz domów stu-
denta przy ul Rejtana. W roku 2005 uzyskaliœmy na ten cel
dodatkowe 6 mln z³ z Funduszu Ochrony Œrodowiska oraz
MENiS. Pracownicy i studenci bêd¹ musieli pogodziæ siê
z utrudnieniami, które w najbli¿szym czasie czekaj¹ ich
w zwi¹zku z remontami obiektów przy ulicy Rac³awickiej.

Inwestycje budowlane, poprawiaj¹ce warunki pracy i stu-
diowania s¹ oczywiœcie niezbêdnym warunkiem sprostania
konkurencji. W XXI wieku jednak co najmniej równie wa¿-
nym warunkiem jest rozwój infrastruktury informatycznej.
Dlatego w ostatnich latach Politechnika Koszaliñska, w ra-
mach programu PIONIER, uczestniczy w budowie niezwykle
potrzebnej i przysz³oœciowej szkieletowej sieci œwiat³owodo-
wej w technologii 10 Gigabit Ethernet. Rezultatem bêdzie
w³¹czenie do niej sieci miejskiej KOSMAN, któr¹ admini-
strujemy, a nast¹pi to ju¿ we wrzeœniu tego roku. Sieæ szkiele-
towa, która kosztem 84 mln z³ po³¹czy nasz¹ uczelniê i 20
innych oœrodków akademickich w Polsce, pozwoli na realiza-
cjê najwiêkszych nawet projektów europejskich, gwarantuj¹c
nam szerokie “internetowe okno” na Europê i œwiat.
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Z rozwojem uczelni zwi¹zana jest równie¿ rozbudowa
Parku Naukowo-Technologicznego, którego zadaniem bêdzie
transfer wiedzy i technologii do gospodarki regionu. Do tej
pory, realizuj¹c plan budowy podstaw materialnych i organi-
zacyjnych Parku, korzystaliœmy ze œrodków miasta i kontrak-
tu wojewódzkiego, nie licz¹c takiego samego zaanga¿owania
finansowego Politechniki. Ponadto na zakupy specjalistycz-
nej aparatury naukowo-dydaktycznej przeznaczyliœmy kwotê
ponad 25 mln z³. W dwóch minionych kadencjach za kolejne
20 mln z³ wykonane zosta³y  prace badawcze w ramach dzia-
³alnoœci statutowej, badañ w³asnych i projektów badawczych
KBN. Za efekty badañ pracownicy otrzymali liczne nagrody
i odznaczenia pañstwowe i resortowe. Np. w ostatnich dwóch
latach nasi naukowcy, Miros³aw Maliñski w 2003 roku i Prze-
mys³aw Borkowski w 2004 roku, otrzymali presti¿owe nagro-
dy “Zachodniopomorski Nobel”, przyznawane przez Kapitu-
³ê Klubu Liderów Nauki Województwa Zachodniopomorskie-
go kierowan¹ przez œwiatowej s³awy wybitnego astronoma
profesora Aleksandra Wolszczana.

Jak przejawia siê miêdzynarodowa aktywnoœæ Politech-
niki Koszaliñskiej w Europie?

Wiele z wprowadzonych i zaplanowanych zmian w dzia-
³alnoœci uczelni wi¹¿e siê z prowadzonymi przez kilka lat przy-
gotowaniami do wst¹pienia, a od 1 maja 2004 roku – z proce-
sem dostosowawczym ju¿ po wst¹pieniu Polski do struktur
Unii Europejskiej. W dzia³aniach tych polityka ustawodaw-
cza pañstwa by³a i jest wspierana przez poszczególne uczel-
nie, równie¿ przez Politechnikê Koszaliñsk¹, bezpoœrednio
uczestnicz¹c¹ w najwa¿niejszych dla œrodowiska akademic-
kiego przedsiêwziêciach o charakterze miêdzynarodowym.

Najwiêkszym z nich jest Proces Boloñski, którego celem
jest utworzenie europejskiej przestrzeni badawczej i eduka-
cyjnej. W zwi¹zku z nim w Politechnice Koszaliñskiej zosta³
opracowany i wprowadzony w ¿ycie dokument o nazwie “Su-
plement do dyplomu”, w którym zawarte s¹ informacje o ro-
dzaju odbytych studiów, sta¿y, praktyk zawodowych, o naby-
tych kwalifikacjach akademickich i zawodowych. Wdra¿any
jest jednoczeœnie system punktowy ECTS dotycz¹cy transferu
osi¹gniêæ studenta w czasie nauki. System ten pozwala na
uproszczenie procedur porównywania wykszta³cenia zdoby-
tego w trakcie studiów w ró¿nych uczelniach, a w efekcie na
swobodne przemieszczanie siê studenta w trakcie nauki po-
miêdzy uczelniami krajowymi i zagranicznymi. Zgodnie z Pro-
cesem Boloñskim, nasza Uczelnia przygotowuje siê tak¿e do
wprowadzenia elastycznego systemu studiów – dwustopnio-
wych i trzystopniowych, do wprowadzenia systemu oceny ja-
koœci kszta³cenia opartego na standardach miêdzynarodowych,
jak równie¿ zachêca studentów i nauczycieli do udzia³u w wy-
mianie miêdzynarodowej.

Przyst¹pienie uczelni do realizacji Procesu Boloñskiego
poprzedzone by³o podpisaniem 18 wrzeœnia 2002 roku przeze
mnie dokumentu, który zapocz¹tkowa³ proces integracji eu-
ropejskiego szkolnictwa wy¿szego – Magna Charta Universi-
tatum. Dokument ten zobowi¹zuje uczelnie do przestrzega-
nia najwa¿niejszych dla nowoczesnego szkolnictwa wy¿sze-
go w Europie zasad, m.in. zachowania autonomii procesów
dydaktycznych i badañ naukowych, obrony ich niezale¿noœci
œwiatopogl¹dowej i politycznej oraz zasady swobodnego do-
stêpu studentów do kszta³cenia.

Aktywnoœæ Politechniki Koszaliñskiej w Europie przeja-
wia siê równie¿ jej udzia³em w miêdzynarodowych organiza-
cjach akademickich. Politechnika, nale¿¹c od roku 2000 do
jednej z dwóch najwiêkszych organizacji akademickich w Eu-
ropie – do CRE, sta³a siê w roku 2001 cz³onkiem-za³o¿ycie-
lem najwiêkszej – zrzeszaj¹cego ponad 700 uczelni Stowa-
rzyszenia Uniwersytetów Europejskich EUA (European Uni-
versity Association). Jego cz³onkami s¹ tylko uczelnie posia-
daj¹ce uprawienia do nadawania stopni naukowych w mini-
mum trzech dyscyplinach. Politechnika Koszaliñska jest jed-
nym z 634 cz³onków-za³o¿ycieli EUA, a jej cz³onkostwo zo-
sta³o potwierdzone w roku 2001 w najstarszym hiszpañskim
uniwersytecie w Salamance podpisaniem przeze mnie aktu
za³o¿ycielskiego. Stowarzyszenie powsta³o, by zjednoczyæ eu-
ropejskie œrodowisko akademickie i “jednym, wspólnym g³o-
sem” reprezentowaæ je przed w³adzami Unii Europejskiej
w Brukseli. Obecnie EUA zajmuje siê miêdzy innymi ustale-
niem standardów wy¿szego wykszta³cenia, wzajemnym uzna-
waniem dyplomów, kryteriami akredytacji kszta³cenia w Eu-
ropie oraz rozwi¹zaniem problemów przenoszenia osi¹gniêæ
naukowych do sfery gospodarczej.

Jakie s¹ efekty wspó³pracy Politechniki Koszaliñskiej
z uczelniami zagranicznymi?

Wspó³praca zagraniczna rozwija siê g³ównie przez kontak-
ty osobiste przeradzaj¹ce siê w bilateralne miêdzy uczelniami.
Obecnie mamy 52 partnerów w 20 krajach Europy i Ameryki
Pó³nocnej. Dziêki aktywnoœci w ¿yciu akademickim Europy,
uczelnia nasza coraz czêœciej jest te¿ realizatorem lub wspó³re-
alizatorem programów i projektów, finansowanych przez Uniê
Europejsk¹. Ich celem s¹ przedsiêwziêcia zarówno naukowe,
zwi¹zane z prowadzonymi badaniami i ich transferem do go-
spodarki, jak i edukacyjne, polegaj¹ce na wymianie studentów
i kadry dydaktycznej. Udzia³ w programach takich, jak 5. i 6.
Program Ramowy Unii Europejskiej, SOCRATES/ERASMUS,
LEONARDO DA VINCI, czy JEAN MONET, ma du¿e zna-
czenie dla rozwoju uczelni, prowadzonych w niej badañ na-
ukowych, a pracownikom i studentom pozwala na dynamiczny
rozwój indywidualnych zainteresowañ.

Wa¿ne dla uczelni okaza³o siê równie¿ powo³anie Kon-
sorcjum edukacyjnego EUROPEAN GRADUATE STUDIES
GROUP (EGSG). Cz³onkami Konsorcjum poza Politechnik¹
Koszaliñsk¹, s¹ uczelnie z Wielkiej Brytanii, Wêgier, Nie-
miec, Finlandii, Hiszpanii i Szwecji.  Konsorcjum realizuje
obecnie projekt EUROGRAD, oferuj¹c studia magisterskie
i doktoranckie oraz kursy podyplomowe zorganizowane w blo-
ki tematyczne, umo¿liwiaj¹c studentom wybór najbardziej in-
teresuj¹cych ich elementów programu studiów na ró¿nych
uczelniach. Równoczeœnie Konsorcjum, dla zrównowa¿enia
skutków ni¿u demograficznego w Europie, przygotowuje ofertê
edukacyjn¹, skierowan¹ do kandydatów z krajów Dalekiego
Wschodu. W³aœnie oferta g³ównie anglojêzyczna dla poten-
cjalnych studentów z krajów Dalekiego Wschodu powinna
odgrywaæ decyduj¹c¹ rolê w dalekosiê¿nej polityce Uczelni.
Problemu ni¿u demograficznego doœwiadczy³y ju¿ kraje “sta-
rej” Unii, a nas te¿ on czeka. Lepiej wiêc zawczasu przy³¹-
czyæ siê do tych, którzy dzisiaj poszukuj¹ kandydatów w kra-
jach przeludnionych. Nie brakuje w nich bowiem osób, które
staæ na op³acenie kosztów studiowania.
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Co Pan Rektor uwa¿a za swój najwiêkszy, osobisty suk-
ces w czasie 6-letniego kierowania uczelni¹?

W obu kadencjach by³o wiele sukcesów. Dziêki nim udo-
wodniliœmy, ¿e mo¿na nadrobiæ zaleg³oœci wynikaj¹ce z m³o-
dego wieku uczelni. Moim zdaniem najwa¿niejsze osi¹gniê-
cia to ca³kowita zmiana oblicza Uczelni, przygotowanie jej
do dzia³ania w warunkach konkurencji zwi¹zanej z wejœciem
do Unii Europejskiej oraz w warunkach nadci¹gaj¹cego ni¿u
demograficznego. Jak stwierdzi³em na pocz¹tku naszej roz-
mowy, Politechnika osi¹gnê³a ju¿ “wiek dojrza³y”, zmoderni-
zowa³a siê i rozbudowa³a na sta³e wpisuj¹c siê na mapê aka-
demickich wy¿szych uczelni w Polsce, a tak¿e w Europie. Do
tych sukcesów zaliczam zatem wybudowanie uczelni prze-
stronnej i dobrze wyposa¿onej w aparaturê. Potwierdzaj¹ to
przyje¿d¿aj¹cy do nas rektorzy, profesorowie, studenci i przed-
stawiciele ¿ycia publicznego z Polski i innych krajów Unii
i Ameryki, którzy nie kryj¹ mi³ego zaskoczenia tym, co wi-
dz¹ w Politechnice Koszaliñskiej. To ma swoj¹ wymowê. Na
uwagê zas³uguj¹ tak¿e uprawnienia, które w tych kadencjach
nie tylko podwoiliœmy, ale uzyskaliœmy te najwy¿sze, dziêki
którym zaliczamy siê do uczelni o pe³nych uprawnieniach aka-
demickich. S¹ te¿ sukcesy uczelni, o których mówi siê najsze-
rzej w prasie radiu i telewizji. Myœlê o sukcesach naszych,
akademickich sportowców, a wœród nich wystêpuj¹cych w Eks-
traklasie pi³karek rêcznych AZS Politechnika Koszaliñska i za-
wodniczek klubu szachowego “Hetman – Politechnika Ko-
szaliñska” zdobywczyñ z³otego, srebrnego i br¹zowego me-
dalu m³odzie¿owych mistrzostw œwiata.

Czy s¹ jakieœ zadania, których nie uda³o siê Panu zre-
alizowaæ lub zakoñczyæ w czasie trwania kadencji?

Rozwój Uczelni jest procesem d³ugotrwa³ym, wychodz¹-
cym poza ramy jednej czy dwóch kadencji, dlatego uwa¿am,
¿e zmiany w³adz Uczelni nie powinny diametralnie zmieniaæ
wczeœniej prowadzonej polityki. I tak siê dzieje. Profesor To-
masz Krzy¿yñski, rektor elekt w swoim programie przewidu-
je kontynuacjê zadañ rozpoczêtych wczeœniej. Dotyczy to
przede wszystkim inwestycji Uczelni zaplanowanych na 10
lat. Kontynuowane wiêc bêd¹ zadania zwi¹zane z uzyskaniem
œrodków z programu europejskiego Erasmus/Mundus, które-
go celem jest pozyskanie studentów z krajów Dalekiego
Wschodu. W pierwszych dniach sierpnia podpisa³em umowê
z g³ównym geodet¹ kraju dotycz¹c¹ m. in. uruchomienia w na-
szych obiektach przy ulicy Œniadeckich jednej z 70 stacji w Pol-
sce gromadz¹cych dane geodezyjne i geograficzne z wyko-
rzystaniem ³¹cznoœci satelitarnej. Z pewnoœci¹ zadanie to bê-
dzie realizowane w nastêpnej kadencji. Wœród zadañ nieza-
koñczonych jest wspomniany ju¿ wniosek o uprawnienia do
nadawania stopnia doktora habilitowanego w dyscyplinie bu-
downictwo. W tej sprawie jednak do sfinalizowania proce-
dury pozosta³o jedynie podjêcie decyzji przez prezydium Cen-
tralnej Komisji, które nie zebra³o siê w czerwcu.

Z pewnoœci¹ ma Pan, Panie Rektorze swoj¹ wizjê roz-
woju Politechniki Koszaliñskiej. Jak j¹ Pan widzi za kil-
ka, kilkanaœcie lat?

Dla przysz³oœci Uczelni bardzo wa¿na bêdzie jej dalsza
rozbudowa i modernizacja. Ju¿ rozpoczêliœmy starania o wpro-
wadzenie do Narodowego Planu Rozwoju Regionu Zachod-
niopomorskiego na lata 2007–2013 oraz do planu inwestycji

MENiS. budowy ca³ego kampusu przy ulicy Œniadeckich, bu-
dowy Centrum Informacji Naukowej przy ulicy Kwiatkow-
skiego, rozbudowê sieci informatycznej KOSMAN oraz roz-
budowê Parku Naukowo-Technologicznego przy ulicy Rac³a-
wickiej. Z uwagi na po³o¿enie Uczelni a¿ w czterech lokali-
zacjach w ró¿nych czêœciach Koszalina nale¿y tak Uczelniê
rozbudowywaæ, by nastêpowa³a dalsza koncentracja i integra-
cja kierunków wed³ug rodzajów nauk, czyli tak, by kierunki
techniczne umiejscowione by³y w kampusie przy ulicy Œnia-
deckich, ekonomiczne – przy ulicy Kwiatkowskiego, filolo-
giczne – przy ulicy Partyzantów, a rolnicze i artystyczne –
przy ulicy Rac³awickiej. Mog³yby byæ to dobre podtstawy, aby
w dalszej przysz³oœci powsta³y tam odrêbne szko³y nauk tech-
nicznych, ekonomicznych, humanistycznych, rolniczych, czy
artystycznych, które wchodzi³yby w sk³ad uniwersytetu, jak
to ma miejsce w wielu uczelniach na œwiecie.

Bardzo wa¿ne bêdzie w najbli¿szych latach uzyskanie ko-
lejnych uprawnieñ do nadawania stopni naukowych. Jak ju¿
wspomina³em, od uprawnieñ zale¿y mo¿liwoœæ szybszego roz-
woju kadr oraz pozycja Uczelni. Pozycjê i rangê Uczelni w œro-
dowisku akademickim stale powinno siê wzmacniaæ. Ponad-
to w nowej ustawie o szkolnictwie wy¿szym jest zapis regulu-
j¹cy nazewnictwo szkó³ wy¿szych. Nazwy “akademia”, “poli-
technika” czy “uniwersytet” staj¹ siê chronione i bêd¹ przy-
s³ugiwa³y wy³¹cznie uczelniom spe³niaj¹cym okreœlone kry-
teria. Nazwy “politechnika” bêd¹ mog³y u¿ywaæ uczelnie po-
siadaj¹ce minimum szeœæ uprawnieñ doktorskich, w tym cztery
w dyscyplinach technicznych. Szko³y nie spe³niaj¹ce obecnie
tego wymogu bêd¹ mia³y czas do 2010 roku, by je uzupe³niæ.
Dzisiaj naszej uczelni brakuje dwóch uprawnieñ. Myœlê, ¿e
uzyskamy je bez trudu. W³adze uczelni bêd¹ jedynie musia³y
podj¹æ decyzje, o które i w jakiej kolejnoœci wyst¹pimy. We-
d³ug mojej oceny najwiêksze szanse mamy, b¹dŸ wkrótce bê-
dziemy mieli w dyscyplinach: mechanika, in¿ynieria rolni-
cza, automatyka i robotyka, informatyka, ekonomia lub za-
rz¹dzanie i marketing.

Na przysz³oœæ uczelni trzeba te¿ patrzeæ przez pryzmat
przewidywanego na przysz³¹ dekadê ni¿u demograficznego
i rosn¹cej ju¿ obecnie konkurencji na europejskim rynku us³ug
edukacyjnych. Dlatego uwa¿am, ¿e czeka nas koniecznoœæ
opracowania programów nauczania w jêzyku angielskim
i skierowanie oferty nie tylko do studentów europejskich, ale
przede wszystkim z krajów Dalekiego Wschodu. Dodrze by-
³oby zrobiæ to wspólnie z kilkoma uczelniami z innych kra-
jów Unii i to jak najszybciej, by skorzystaæ z programu Era-
smus Mundus i wyprzedziæ potencjalnych konkurentów.

By³ Pan Profesor prorektorem i rektorem, ale zawodo-
wo od 25 lat jest Pan zwi¹zany z elektronik¹, a poprzez
ni¹ z histori¹ Wydzia³u  Elektroniki i Informatyki. W jaki
sposób stara³ siê Pan wp³ywaæ na jego rozwój?

Rzeczywiœcie, w uczelni pracujê od 1980 roku po 4-letniej
pracy nad konstruowaniem aparatury medycznej w Dziale
Konstrukcyjnym Zak³adów Techniki Medycznej w Koszali-
nie. Z histori¹ Wydzia³u Elektroniki i Informatyki jestem zaœ
zwi¹zany od jego powstania, czyli od roku 1988, gdy do Ko-
szalina przyjecha³ profesor Andrzej Guziñski i za spraw¹ ów-
czesnego rektora podj¹³ siê utworzenia kierunku elektronika
na bazie Zak³adu Informatyki. W pierwszych latach elektro-
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niki moja rola, oprócz prowadzenia zajêæ dydaktycznych ze
studentami, polega³a na intensywnej pracy badawczej. Tak siê
z³o¿y³o, ¿e by³em pierwszym w historii Wydzia³u pracowni-
kiem, który uzyska³ habilitacjê i tak¿e pierwszym, który uzy-
ska³ tytu³ naukowy profesora. Na Wydziale pracuje dziœ czte-
rech doktorów, których wypromowa³em. Kierowa³em tak¿e
kilkoma du¿ymi grantami, które przynios³y Wydzia³owi po-
nad 1 mln z³ na badania, a za swój sukces mogê uwa¿aæ  zor-
ganizowanie od podstaw Katedry Systemów Cyfrowego Prze-
twarzania Sygna³ów. Jestem opiekunem kilku specjalnoœci,
takich jak aparatura medyczna, komputerowe systemy stero-
wania, komputerowe systemy diagnostyczne, mikrosystemy
i przetwarzanie sygna³ów.

Dzia³alnoœci¹ organizacyjn¹ zajmujê siê od maja 1992 roku.
Do koñca tamtej kadencji by³em zastêpc¹ profesora Andrzeja
Guziñskiego, wówczas dyrektora Instytutu Elektroniki, a od
1993 roku stale by³em we w³adzach uczelni. Zaowocowa³o to
wieloma decyzjami i przedsiêwziêciami wp³ywaj¹cymi na roz-
wój ówczesnego Wydzia³u Elektroniki, obecnie – i Informaty-
ki. Gdy pe³ni³em funkcjê prorektora ds. nauki wprowadziliœmy
w uczelni Internet i, co jest niezwykle wa¿ne, utworzyliœmy
miejsk¹ sieæ komputerow¹ KOSMAN, nasze internetowe okno
na œwiat. Do objêcia przeze mnie funkcji rektora w 1999 roku
kierowa³em sieci¹ KOSMAN. Od pocz¹tku zarz¹dzali ni¹ po-
wo³ani przeze mnie pracownicy Wydzia³u Elektroniki, dr in¿.
Artur Wezgraj, a nastêpnie dr in¿. Robert Suszyñski. Przedsiê-
wziêcie to rozwinê³o siê do tego stopnia, ¿e od wrzeœnia tego
roku bêdziemy w³¹czeni do szkieletowej sieci œwiat³owodowej
PIONIER o przepustowoœci 10 Gb/s.

Jednak chyba najistotniejsz¹ dla Wydzia³u Elektroniki i In-
formatyki decyzj¹, jak¹ podj¹³em, by³o przeniesienie siedziby
Wydzia³u do nowych obiektów. Gdy w 1999 powróciliœmy na
budowê obiektów Uczelni przy ulicy Œniadeckich, wielu mo-
ich kolegów z niedowierzaniem przyjmowa³o mój optymizm,
¿e za kilka lat przeprowadzimy siê do nowych pomieszczeñ.
Przecie¿ wówczas, w pierwszej kolejnoœci przyst¹piono do
budowy siedziby Wydzia³u Budownictwa i In¿ynierii Œrodo-
wiska. Profesor Guziñski – dziekan Wydzia³u Elektroniki,
w obawie przed wieloma latami oczekiwañ optowa³ za remon-
tami w obiekcie przy ulicy Partyzantów, gdzie wówczas mie-
œci³a siê siedziba Wydzia³u. Zakupiliœmy ten obiekt i wykony-
waliœmy w nim remonty, ale jednoczeœnie kontynuowaliœmy
budowê przy ulicy Œniadeckich. Budowa szybko postêpowa-
³a. Niestety, profesor Gruziñski przedwczeœnie zmar³ i nie
doczeka³ otwarcia nowej siedziby Wydzia³u. Dzisiaj Wydzia³
ma bardzo dobre warunki do pracy. Do pe³ni szczêœcia pozo-
sta³o wybudowanie zespo³u laboratoriów elektroniki i infor-
matyki, ale dziêki konsekwentnym dzia³aniom uzyskaliœmy
finansowanie tej inwestycji z funduszy strukturalnych i ME-
NiS, a wiosn¹ tego roku ruszy³a budowa, która zakoñczy siê
w po³owie roku 2006. Wydzia³ Elektroniki i Informatyki po
wyposa¿eniu nowych laboratoriów bêdzie wiêc mia³ dosko-
na³e warunki i œmia³o bêdzie móg³ konkurowaæ o studentów
z innymi uczelniami polskimi i zagranicznymi.

Panie Rektorze, koñczy Pan pracê na stanowisku rek-
tora. Jakie ma Pan plany na przysz³oœæ?

Moja przysz³oœæ zwi¹zana jest oczywiœcie z Politechnik¹
Koszaliñsk¹ i jej Wydzia³em Elektroniki i Informatyki. Skon-
centrujê swoje si³y na badaniach naukowych i na rozwoju
Katedry Systemów Cyfrowego Przetwarzania Sygna³ów. Mam
nadziejê, ¿e wiêcej czasu bêdê móg³ poœwiêciæ doktorantom
oraz ³atwiej uporam siê z licznymi recenzjami, na które zle-
cenia stale otrzymujê m.in. ze œwiatowych fachowych czaso-
pism. Bêdê ubiega³ siê te¿ o zorganizowanie przez pracowni-
ków mojej katedry jednej z cyklicznych miêdzynarodowych
konferencji naukowych. Liczê, ¿e Katedra, dziêki dobrej ka-
drze i równie¿ dobremu wyposa¿eniu w aparaturê naukowo-
badawcz¹, bêdzie nadal uzyskiwaæ granty KBN, a w niedale-
kiej przysz³oœci tak¿e œrodki pochodz¹ce z programów euro-
pejskich. W³aœnie w programach europejskich upatrujê Ÿró-
de³ finansowania, które pozwol¹ lepiej funkcjonowaæ w dy-
daktyce i badaniach naukowych, poniewa¿ wszystko wskazu-
je na to, ¿e pañstwo polskie dydaktykê, a szczególnie badania
naukowe bêdzie finansowa³o “na przetrwanie”. Dlatego te¿
czêœæ swojego czasu przeznaczê na przygotowanie wniosków
o finansowanie przedsiêwziêæ ze œrodków Unii Europejskiej.
Myœlê tu tak¿e o dzia³aniach na rzecz ca³ej Uczelni, a nie
tylko mojej katedry czy Wydzia³u Elektroniki i Informatyki.
W tej sprawie ju¿ porozumia³em siê z moim nastêpc¹ na sta-
nowisku rektora, profesorem Tomaszem Krzy¿yñskim. Two-
rzenie Centrów Doskona³oœci za pieni¹dze unijne pozwoli na
ugruntowanie pozycji naukowej Uczelni oraz transfer wiedzy
do gospodarki regionu. Ponadto, gdy za dziesiêæ lat ni¿ de-
mograficzny wejdzie do wy¿szych szkó³, rywalizacja o stu-
denta bêdzie ogromna. Do tej pory powinniœmy mieæ za sob¹
kilka lat kszta³cenia studentów z Dalekiego Wschodu. Dzia-
³ania w tym kierunku ju¿ podjêliœmy. Dotyczy to udzia³u w
konsorcjum Eurograd, a tak¿e wniosku do programu Erasmus/
Mundus. Pracy z pewnoœci¹ mi nie zabraknie. Mam nadziejê,
¿e zdrowia i si³ tak¿e.

Panie Rektorze, koniec kadencji na pewno jest okazj¹
do podsumowañ, spotkañ, podziêkowañ. Jakie refleksje
towarzysz¹ Panu w tej chwili?

W takich momentach myœli siê o wielu sprawach, zwi¹za-
nych z minionym okresem, najczêœciej jednak o ludziach,
z którymi mia³o siê okazjê wspó³pracowaæ, wspó³dzia³aæ dla
tej samej idei i wspólnie cieszyæ siê z osi¹gniêtych rezultatów.
I chocia¿ czyni³em to ju¿ wielokrotnie, przy ró¿nych okazjach,
to dzisiaj szczególnie gor¹co, na zakoñczenie mojej rektor-
skiej misji, serdecznie dziêkujê wszystkim pracownikom i stu-
dentom, którzy na przestrzeni obu kadencji swoj¹ prac¹ i po-
staw¹ pomogli mi w jej wype³nianiu, przyczyniaj¹c siê do roz-
woju naszej Uczelni. Szanowni Pañstwo, efekty swojej, na-
szej wspólnej pracy mog¹ Pañstwo ogl¹daæ na co dzieñ. Szcze-
gó³owo zaœ to, co wspólnie zrobiliœmy, ujmuje wydana w³a-
œnie ksi¹¿ka pt. “Politechnika Koszaliñska 1999–2005”. Jest
ona dostêpna w ka¿dej jednostce organizacyjnej Uczelni oraz
w bibliotece, a jej wersjê na p³ycie kompaktowej otrzyma ka¿-
dy pracownik.

Wielu sukcesów i dalszego rozwoju uczelni ¿yczê swoje-
mu nastêpcy profesorowi Tomaszowi Krzy¿yñskiemu oraz
ca³ej Politechnice. By ros³a w si³ê, jej pracownicy mieli wiele
satysfakcji z pracy, studenci ze studiowania i razem z absol-
wentami byli zawsze dumni ze swojej Uczelni.

Rozmawia³ Miros³aw Maliñski
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Politechnika Koszaliñska jest jedn¹
z Uczelni, która powa¿nie zaczê³a reali-
zowaæ nauczanie przez internet, czyli
tzw. e-learning. Politechnika znajduje siê
w w¹skim gronie uczelni krajowych, któ-
re internet wykorzystuj¹ do prowadzenia
studiów indywidualnych, poniewa¿ obec-
ne prawo nie przewiduje pe³nego toku
studiów przez internet. Uczelnia nasza
jest w pe³ni przygotowana pod wzglêdem
technicznym i merytorycznym do prowa-
dzenia takich studiów i z formy zdalne-
go nauczania korzysta od roku akademic-
kiego 2003/2004. Studiowaæ wirtualnie
mo¿na na dziewiêciu kierunkach studiów
i na kilku podyplomowych.

Czas i koszty dojazdów ograniczaj¹
wielu chêtnym dostêp do studiów – na-
uka przez internet jest dla nich szans¹.
E-learning ³¹czy zalety interaktywnych
programów do nauki z mo¿liwoœci¹ bez-
poœredniego kontaktu ucznia i nauczy-
ciela. Studenci korzystaj¹c z tej techno-
logii maj¹ wybór miejsca oraz czasu na-
uki, ³atwy dostêp do materia³ów dydak-

Nowe technologie w kszta³ceniu na odleg³oœæ

Podczas otwarcia konferencji: dziekan Wydzia³u Mechanicznego – prof. Wojciech
Kacalak, dziekan Wydzia³u Elektroniki i Informatyki – prof. Henryk Budzisz

Aby dzieliæ siê swoimi doœwiadczeniami w zakresie kszta³cenia zdalnego, Politechnika Koszaliñska, która
znajduje siê w w¹skim gronie uczelni krajowych wykorzystuj¹cych do tego celu internet, zorganizowa³a
ogólnopolsk¹ konferencjê, która ma mieæ charakter cykliczny.
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tycznych, mo¿liwoœæ sta³ego monitoro-
wania swoich postêpów poprzez testy on-
line oraz kontakt z prowadz¹cym – przez
e-mail, czat, forum dyskusyjne.

Studia przez internet s¹ niew¹tpliwie
alternatyw¹, czy te¿ now¹ form¹ studiów
zaocznych, które to studia z za³o¿enia s¹
przeznaczone dla osób skazanych na bar-
dziej ograniczony kontakt z wyk³adow-
c¹, i które wiêkszy nacisk k³ad¹ na samo-
dzieln¹ pracê sudenta, wymagaj¹c¹ du¿ej
systematycznoœci i samozaparcia. Inter-
net u³atwia komunikacjê z prowadz¹cym,
jednoczeœnie ogranicza koszty studiowa-
nia poprzez eliminacjê sal wyk³adowych,
eliminuje koszty podró¿y oraz koszty za-
kupu drukowanych podrêczników.

Aby dzieliæ siê swoimi doœwiadcze-
niami Politechnika po raz pierwszy zor-
ganizowa³a w Osiekach pod Koszalinem
konferencjê, która ma mieæ charakter cy-
kliczny. Jej tytu³ to „I Konferencja –
Nowe technologie w kszta³ceniu na od-
leg³oœæ”. Spotkanie trwa³o 3 dni od 9 do
11 czerwca 2005 r. Organizatorem by³
Wydzia³ Mechaniczny, a wspó³organiza-
torami: Polskie Towarzystwo Symulacji
Komputerowej, Wydzia³ Elektroniki i In-
formatyki Politechniki Koszaliñskiej.
Udzia³ w konferencji wziê³o oko³o 60
uczestników z ca³ej Polski, w tym 10
zagranicznych z Bia³orusi, Holandii,
Niemiec i Rosji.

Szczegó³owe problemy i zakres wymia-
ny doœwiadczeñ na obecnej i przysz³ych
konferencjach okreœlono nastêpuj¹co:
— znaczenie cywilizacyjne kszta³cenia

zdalnego,
— kszta³cenie na odleg³oœæ – kierunki

rozwoju,
— spo³eczne i techniczne znaczenie

technologii informacyjnych,
— metody automatyzacji w przekazywa-

niu i sprawdzaniu wiedzy,
— metodyka oceny i sprawnoœci wyko-

rzystywania wiedzy,
— psychofizjologiczne i pedagogiczne

podstawy procesów uczenia,
— informatyczne wspomaganie proce-

sów kszta³cenia,
— tworzenie i eksploatacja baz wiedzy,
— metody i zastosowania sztucznej in-

teligencji,
— systemy kszta³cenia zdalnego,
— zastosowanie symulacji w kszta³ceniu

zdalnym.
W zakresie tej tematyki konferencja

ma s³u¿yæ wymianie bie¿¹cej informacji
o aktualnie prowadzonych pracach i uzy-

skanych efektach (np. systemach i pro-
gramach komputerowych, nowych algo-
rytmach itp.).

Wyg³oszonych zosta³o oko³o 60 refe-
ratów, w tym 5 zamówionych. Jednym
z ciekawszych by³ referat zamówiony pt.
„Wirtualne laboratorium symulacji pro-
cesów produkcyjnych: program e-Quali-
ty”, którego autorami s¹ prof. Oleg Za-
ikin i dr in¿. Przemys³aw Ró¿ewski
z Wydzia³u Informatyki zaprzyjaŸnionej
Politechniki Szczeciñskiej.

Ksi¹¿ka z publikacjami konferencyj-
nymi, recenzowanymi przez Polskie To-

warzystwo Symulacji Komputerowej,
wydana zosta³a jeszcze przed konferen-
cj¹. Publikacje te dostêpne s¹ równie¿
w internecie na stronie www.Studia-
NET.pl w linku archiwum.

Patronat nad konferencj¹ objê³o ME-
NiS i minister Miros³aw Sawicki, inter-
netowym partnerem medialnym jest por-
tal o2.pl oraz komunikator tlen.pl, pra-
sowym patronem medialnym – e-fakty,
oficjalnymi sponsorami – Poczta Polska,
POSTDATA S.A., 4system.

Dworek w Osiekach pod Koszalinem, w którym odbywa³a siê konferencja

oprac. AM
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W dniach 12–16 czerwca 2005 roku,
w Gdañsku, Sztokholmie i Tallinie odby-
³a siê kolejna, dziesi¹ta konferencja na-
ukowo-techniczna pt. “Gospodarka odpa-
dami komunalnymi”. Organizatorami
konferencji byli: � Komisja Analiz w
Ochronie Œrodowiska Komitetu Chemii
Analitycznej PAN, � Komisja Œladowej
Analizy Organicznej Komitetu Chemii
Analitycznej PAN, � Katedra Gospodarki
Odpadami Politechniki Koszaliñskiej,
� Przedsiêbiorstwo Us³ugowo-Handlowe
“TRANSPOL” z Koszalina.

Czêœæ stacjonarn¹ konferencji
w Gdañsku po³¹czono z wyjazdem tech-
nicznym na promie do Sztokholmu i Tal-
lina. W czêœci obrad uczestniczyli rów-
nie¿ studenci Politechniki Koszaliñskiej
z trzeciego i czwartego roku, kierunku
in¿ynierii œrodowiska oraz magistranci
Katedry Gospodarki Odpadami.

Tematycznie program konferencji po-
dzielony zosta³ na trzy sesje:
— Gospodarka odpadami.
— Monitoring œrodowiska w obszarze

oddzia³ywania sk³adowisk odpadów.
— Nowoczesne metody badañ odpadów

i œrodowiska przyrodniczego.
£¹cznie wyg³oszono 16 referatów

problemowych, opublikowanych w for-
mie monografii. Wydawnictwo ich zo-
sta³o czêœciowo sfinansowane ze œrodków
Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Œro-
dowiska i Gospodarki Wodnej Woje-
wództwa Zachodniopomorskiego oraz
z Komitetu Badañ Naukowych. W obra-
dach uczestniczyli przedstawiciele ró¿-
nych œrodowisk naukowych, w tym z:
Akademii Górniczo-Hutniczej, Uniwer-
sytetu Poznañskiego, Politechniki War-
szawskiej, Politechniki Czêstochowskiej,
Politechniki Œl¹skiej w Gliwicach, Aka-
demii Rolniczej w Krakowie, Akademii
Techniczno-Rolniczej w Bydgoszczy,
Uniwersytetu Opolskiego i Instytutu Naf-
ty i Gazu w Krakowie oraz przedsiê-
biorstw komunalnych i administracji
samorz¹dowej.

W obradach uczestniczyli równie¿
cz³onkowie Komitetu Chemii Analitycz-
nej Polskiej Akademii Nauk, w tym prof.
Wies³aw Wasiak – przewodnicz¹cy Ko-
misja Œladowej Analizy Organicznej Ko-
mitetu Chemii Analitycznej PAN.
W trakcie konferencji zwi¹zanej z poby-

XI konferencja naukowo-techniczna

Gospodarka odpadami komunalnymi
tem w Tallinie odby³o siê posiedzenie tej
Komisji z udzia³em przedstawiciela
przedsiêbiorstwa gospodarki komunalnej
w Tallinie. Uznano za stosowne nawi¹-
zanie szerszych kontaktów wynikaj¹cych
ze wspólnej obecnoœci w ramach Unii
Europejskiej. Dyskusja koncentrowa³a
siê g³ównie na mo¿liwoœciach uczestni-
czenia uczelni i ma³ych firm we wspól-
nych projektach badawczych, finansowa-
nych ze œrodków unijnych.

W czêœci dyskusyjnej konferencji
du¿o czasu poœwiêcono nowym i projek-
towanym ustawom ochrony œrodowiska
oraz rozwi¹zaniom in¿ynierskim w za-
kresie ochrony œrodowiska, a tak¿e wdra-
¿aniu nowoczesnych technologii groma-
dzenia i unieszkodliwiania odpadów,
w tym osadów œciekowych w œwietle za-
ostrzonych wymagañ unijnych. Uczest-
nicy konferencji mieli okazjê zwiedziæ
jeden ze wzorcowych zak³adów oraz za-

Podziemia oczyszczalni w Sztokholmie
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poznaæ siê z ca³okszta³tem problemów
zwi¹zanych z oczyszczaniem œcieków
i zagospodarowaniem osadów œcieko-
wych w Szwecji. Oczyszczalnia œcieków
w Sztokholmie jest tego najlepszym przy-
k³adem i mo¿e w ró¿ny sposób oddzia-
³ywaæ na jakoœæ wód Morza Ba³tyckie-
go. Oczyszczalnia ta jako jedna z nielicz-
nych w œwiecie zosta³a ca³kowicie usytu-
owana w skalistych podziemiach. Po-
wierzchnia tego obiektu zajmuje ponad 20
hektarów. Na powierzchni tego terenu
funkcjonuje “normalne” miasto, a miesz-
kañcy nie maj¹ powodów do uskar¿ania
siê na uci¹¿liwoœæ tego obiektu. Zastoso-
wano tu najnowsze rozwi¹zania w dzie-
dzinie ochrony œrodowiska, a ca³y proces
jest maksymalnie zautomatyzowany.

W trakcie obrad plenarnych, nowym
i niezmiernie wa¿nym etapem tych ob-
rad, sta³a siê pierwsza sesja poœwiêcona
nowym metodom zagospodarowania od-
padów, ich utylizacji i wykorzystania.
Du¿o miejsca poœwiêcono odpadom ko-
munalnym, w tym osadom œciekowym
oraz metodyce ich badañ. W dyskusji
du¿o czasu poœwiêcono nowym sposo-
bom gromadzenia, transportu i uniesz-
kodliwiania odpadów, w tym oddzia³y-
waniom niektórych szczególnie toksycz-
nych na œrodowisko naturalne cz³owie-

ka. Zaprezentowano równie¿ oddzia³y-
wanie starych sk³adowisk odpadów na
œrodowisko i mo¿liwoœci stosowania naj-
nowszych technik analitycznych do ba-
dañ zanieczyszczenia œrodowiska wod-
no-gruntowego i powietrza w obrêbie
tych sk³adowisk. Dyskutowano równie¿
nad zagadnieniem mikrobiologicznych
ska¿eñ œrodowiska w obrêbie potencjal-

nego oddzia³ywania tych obiektów. Jako
przyk³ad pos³u¿y³o jedno z wiêkszych
sk³adowisk polskich w Baryczy ko³o Kra-
kowa, jednoczeœnie jedno z najlepiej mo-
nitorowanych. Problemy naukowe ze zor-
ganizowanej konferencji zostan¹ zapre-
zentowane we wspomnianej monografii.

Przewodnicz¹cy Rady Programowej
prof. Kazimierz Szymañski

IV European Congress
Of Dialogue & Universalism

Spotkanie przed obradami Kongresu (w œrodku profesor Jan Kaczmarek
doktor honoris causa Politechniki Koszaliñskiej)

W dniach 23–30 lipca odby³ siê w Uniwersyte-
cie Warszawskim IV Europejski Kongres Dialogu
i Uniwersalizmu. Jest to inicjatywa wybitnych
uczonych ró¿nych specjalnoœci, pisarzy (w tym lau-
reatów literackiej nagrody Nobla), biznesmenów i
in¿ynierów pochodz¹cych z ca³ego œwiata. Celem
tej organizacji skupionej wokó³ miesiêcznika Dia-
logue & Universalism jest poszukiwanie dróg har-
monijnego rozwoju cywilizacyjnego, technologicz-
nego i kulturowego, w skali globalnej, oraz wska-
zywanie politykom i decydentom oraz agendom
rz¹dowym i miêdzynarodowym istotnych zagro-
¿eñ dla tego procesu. Honorowym patronem ruchu
jest wybitny polski filozof profesor Leszek Ko³a-
kowski. Profesor Jan Kaczmarek (doktor honoris
causa Politechniki Koszaliñskiej) jest sta³ym cz³on-
kiem tej inicjatywy i jej Komitetu Programowego.
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Referuje prof. Andrew Targowski (z lewej prof. Jan Kaczmarek
i Prezes FSNT NOT dr in¿. Wojciech Ratyñski)

O¿ywiona plenerowa dyskusja profesora Jana Kaczmarka
i dr hab. Bronis³awa S³owiñskiego

Na zaproszenie profesora Jana Kaczmarka
w Kongresie uczestniczyli: Kierownik Zak³adu
Logistyki i Eksploatacji Wydzia³u Mechanicz-
nego: dr hab. in¿. Bronis³aw S³owiñski – pro-
fesor Politechniki Koszaliñskiej oraz starszy wy-
k³adowca: dr in¿. Grzegorz Jurkowski.

IV Sesja Plenarna, w której uczestniczyli-
œmy, odby³a siê w Audytorium Biblioteki, w hi-
storycznym kompleksie budynków Uniwersytetu
Warszawskiego na Krakowskim Przedmieœciu.
Rozpoczê³a siê rano o godzinie 10, 27 lipca
2005. Oczywiœcie przybyliœmy nieco wczeœniej,
aby mieæ okazje spotkania i rozmów z innymi
uczestnikami Kongresu.

Uczestnictwo w Kongresie jest bardzo pre-
sti¿owym wyró¿nieniem, bowiem znaleŸliœmy
siê w gronie uczonych tej miary, jak: prowa-
dz¹cy obrady: profesor dr h.c. Jan Kaczmarek
– postaæ znana i znacz¹ca w polskiej nauce i
technice ostatniego æwieræwiecza, jak Prezes
Akademii In¿ynierskiej prof. dr hab. in¿. dr h.c.
Bogdan Ney, Przewodnicz¹cy Wydzia³u Nauk
Technicznych PAN prof. dr hab. in¿. dr h.c. Wojciech W³o-
siñski, twórca koncepcji Infostrady Profesor Andrew Targow-
ski z Western Michigan University, wybitny informatyk prof.
dr hab. Mieczys³aw Muraszkiewicz, czy znany ekonomista
profesor Zdzis³aw Sadowski, Prezes Polskiego Towarzystwa
Ekonomicznego.

Zakres tematyczny IV Sesji, w której braliœmy udzia³, by³
niezwykle interesuj¹cy i szeroki. Zawiera³ siê w tytule: “Rola
technozofii i jej aliansów w budowie obywatelskiego spo³e-
czeñstwa informacyjnego” (The Role Of Technosophy And
Its Alliances In The Building Of Civic Information Society
Of The Age Of Universalistic Globalisation)

Na Kongres zosta³y przyjête dwa referaty autorstwa pra-
cowników Zak³adu Logistyki i Eksploatacji: dr. hab. Bronis³a-
wa S³owiñskiego oraz dr. in¿. Grzegorza Jurkowskiego “Wie-
lokryterialna ocena jakoœci, czyli jak zmierzyæ to, co niemie-
rzalne” oraz “Ontologia i semantyka jako narzêdzia przekra-

czania miêdzykulturowych barier rozwoju techniki i gospodar-
ki”. Referaty zostan¹ opublikowane w materia³ach Kongresu
oraz czasopiœmie Dialogue & Universalism. Z porêki profeso-
ra Kaczmarka dost¹piliœmy zaszczytu prezentacji naszych re-
feratów w sesji plenarnej. Niestety, ze wzglêdu na czas ograni-
czony du¿¹ liczb¹ zg³oszeñ, mogliœmy ostatecznie zaprezento-
waæ tylko jeden referat. Starannie przygotowany wyk³ad dr. hab.
in¿. Bronis³awa S³owiñskiego spotka³ siê z zainteresowaniem
uczestników, a prowadz¹cy obrady prof. Jan Kaczmarek poœwiê-
ci³ d³u¿sz¹ chwilê na prezentacjê autorów i Politechniki Ko-
szaliñskiej.

Niektóre myœli i sformu³owania zawarte w wyst¹pieniu by³y
potem przedmiotem cytatów i odwo³añ w prezentacjach in-
nych autorów. Zanim zd¹¿yliœmy wróciæ z Kongresu do Ko-
szalina, na rêce Pana Profesora Tadeusza Karpiñskiego za po-
œrednictwem poczty elektronicznej dotar³ list od Profesora Jana
Kaczmarka, w którym czytamy: “Jestem pod wra¿eniem, wy-
s³uchanego w dniu dzisiejszym, referatu prof. dr. hab. Broni-
s³awa S³owiñskiego na Sesji Technozofii IV Europejskiego
Kongresu D&U. To by³ jeden z dwóch najlepszych referatów na
tej Sesji.”

Mamy nadziejê, ¿e pozytywny odbiór wyst¹pienia i z³o¿o-
nych artyku³ów zaowocuje zaproszeniem przedstawicieli œro-
dowiska naukowego Politechniki Koszaliñskiej do szerszej
wspó³pracy. Uczestnicy z Politechniki Koszaliñskiej reprezen-
towali na IV Sesji Kongresu œrodowisko polskich uczelni tech-
nicznych, wespó³ z autorami z Politechnik: Warszawskiej,
Krakowskiej i Poznañskiej oraz Akademii Górniczo-Hutni-
czej z Krakowa. Nasze uczestnictwo w tak szacownym gronie
nale¿y uznaæ za znacz¹ce osi¹gniêcie promuj¹ce Politechni-
kê Koszaliñsk¹ w miêdzynarodowym œrodowisku naukowym.

Nastêpny, V Kongres, odbêdzie siê w Grecji za rok.

Grzegorz Jurkowski
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W Kongresie uczestniczy³o ponad
700 przedstawicieli, g³ównie nauki, ale
tak¿e przemys³u oraz firm produkuj¹-
cych sprzêt do badañ korozyjnych, za-
bezpieczeñ antykorozyjnych, inhibitorów
i badañ pow³ok ochronnych i dekoracyj-
nych. W Kongresie udzia³ wziêli przed-
stawiciele naszej Uczelni z Katedry Elek-
trochemii i Technologii Powierzchni:
profesor Tadeusz Hryniewicz, oraz dok-
torant, mgr in¿. Krzysztof Rokosz.
Przedmiotem prezentacji autorów by³a
praca pt. Corrosion Resistance Impro-
vement by Burnishing: Effect of Pre-Tre-
atment. Referat prezentowany by³ w se-
sji B poœwiêconej Korozji i Ochronie
Konstrukcji Stalowych (O-577-B).

Kongres odbywa³ siê w salach Insti-
tuto Superior Técnico Uniwersytetu
Technicznego w Lizbonie. Kongresowi
przewodniczy³ Profesor Mario G.S. Fer-
reira, natomiast wspó³przewodnicz¹cym
by³ Profesor Joao C.S. Fernandes, który
przy okazji Corrosion’2005 organizowanego przez IMP
w Warszawie, odwiedzi³ tak¿e Politechnikê Koszaliñsk¹
w czerwcu 2005, oraz w ramach TM ERASMUS da³ wy-
k³ad naszym studentom IZK w Koszalinie. Warto podkre-
œliæ, i¿ Profesorowie M.G.S. Ferreira i J.C.S. Fernandes
zapraszali mnie wielokrotnie, w ramach programu TM
ERASMUS, na seminaria w latach 2000-2005 (ostatnio
w lutym 2005), które prowadzi³em na Wydziale In¿ynie-
rii Chemicznej Instituto Superior Técnico Lisboa. Kilka
lat temu na tym samym Wydziale, w ramach programu
Erasmus-Socrates, badania wstêpne prowadzi³ wspó³au-
tor wspomnianego referatu (w czasie przygotowania tego
materia³u, jeszcze doktorant), mgr in¿. K. Rokosz. Nale-
¿y zaznaczyæ, i¿ by³ to pierwszy PhD Student naszej Uczel-
ni, który skorzysta³ z grantu programu ERASMUS-So-
crates.

Kongres w Lizbonie by³ wa¿nym etapem w rozwoju
badañ nad zmniejszeniem zniszczeñ materia³ów metalo-
wych przez procesy korozyjne. Istotne jest, i¿ swój drob-
ny wk³ad mieli równie¿ pracownicy Politechniki Kosza-
liñskiej. Kongresy takie odbywaj¹ siê raz do roku, a w ro-
ku 2006 przewidziana jest kolejna edycja Eurocorr (Event
No. 280), tym razem w Maastricht, Holandia.

(TH)

Charakterystyczny fragment starej Lizbony o zmierzchu

Eurocorr’2005 w Lizbonie

Doktorant mgr in¿. Krzysztof Rokosz na Konferencji Eurocorr’2005

W dniach 4–8 wrzeœnia, 2005 roku w Lizbonie, Portugalia, mia³o miejsce wa¿ne wydarzenie naukowe
(Event No. 273) – Miêdzynarodowa Konferencja Naukowa The European Corrosion Congress.

�
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Decyzj¹ Senatu Politechniki Kosza-
liñskiej powo³ano w czerwcu, w ramach
struktury Parku Naukowo-Technologicz-
nego, now¹ jednostkê o nazwie Centrum
Ch³odnictwa, Klimatyzacji i Pomp Cie-
p³a w Koszalinie. Do powo³ania tej jed-
nostki przyczyni³o siê bezpoœrednio
ogromne zainteresowanie œrodowiska
in¿ynieryjno-technicznego tej bran¿y z
obszaru Pomorza Œrodkowego. Dzia³al-
noœæ Centrum obejmuje:
– prowadzenie prac badawczo-rozwojo-

wych w zakresie stosowanym w tech-
nice ch³odniczo-klimatyzacyjnej,

– prowadzenie szkoleñ, prezentacji i po-
kazów sprzêtu ch³odniczego, przy
wspó³pracy z producentami i dystry-
butorami,

– tworzenie i wdra¿anie nowych tech-
nologii ch³odniczych.
J.M. Rektor Politechniki Koszaliñ-

skiej mianowa³ na stanowisko dyrektora
Centrum prof. nadzw. dr. hab. in¿. Tade-
usza Bohdala, wybitnego specjalistê
w zakresie techniki cieplnej i ch³odniczej.
Prof. T. Bohdal posiada bogaty dorobek
naukowy i aplikacyjny, jest autorem po-
nad 150 publikacji (w tym 30 zagranicz-
nych) oraz ponad 100 opracowañ wdro-
¿onych w postaci projektów, ekspertyz
oraz opinii wykonanych dla ró¿nych pod-
miotów gospodarczych. Pe³ni równie¿
funkcje Przewodnicz¹cego Rady Nauko-
wo-Technicznej ds. Ch³odnictwa i Klima-
tyzacji SIMP w Warszawie oraz cz³onka
Komisji B1 Miêdzynarodowego Instytu-
tu Ch³odnictwa w Pary¿u, a tak¿e jest
cz³onkiem rad programowych dwóch pod-
stawowych czasopism z bran¿y ch³odni-
czo-klimatyzacyjnej o zasiêgu ogólnopol-
skim, to znaczy “Ch³odnictwa” i “Tech-
niki Ch³odniczej i Klimatyzacyjnej”.

Kadrê naukowo-techniczn¹ Centrum
stanowi¹ g³ównie pracownicy Katedry
Techniki Cieplnej i Ch³odnictwa Poli-
techniki Koszaliñskiej. Centrum wspó³-
pracuje równie¿ z Instytutem Maszyn
Przep³ywowych PAN w Gdañsku (dr in¿.
Dariusz Butrymowicz oraz dr Jaros³aw
Karwacki) i z Grup¹ Instalacyjna “PO-
LMAKON” sp. z o.o. w Koszalinie (mgr
in¿. Marek Ferdek). Na kierownika ds.
szkoleñ, prowadzonych w ramach Cen-

trum powo³ano dr in¿. Henryka Charu-
na, a jego zastêpc¹ zosta³ dr in¿. Dariusz
Butrymowicz – znani w œrodowisku
ch³odniczym specjaliœci w zakresie teo-
rii i techniki ch³odniczej, autorzy licznych
ksi¹¿ek, artyku³ów i opracowañ z tej
dziedziny.

Spróbujmy przybli¿yæ podstawowe
zamierzenia i kierunki dzia³alnoœci Cen-
trum. W zakresie prac naukowo-ba-
dawczych tematy obejmuj¹:
1. badanie wymiany ciep³a i oporów

przep³ywu podczas wrzenia i skrapla-
nia nowych proekologicznych czyn-
ników ch³odniczych,

2. ocenê przyczyn i skutków niestabil-
noœci w eksploatacji maszyn energe-
tycznych, zw³aszcza ch³odniczych,

3. intensyfikacjê wymiany ciep³a w wy-
miennikach stosowanych w technice
ch³odniczo-klimatyzacyjnej,

4. badanie charakterystyk energetycz-
nych agregatów ch³odniczych,

5. badanie wymiany ciep³a podczas wy-
ch³adzania i zamra¿ania produktów
spo¿ywczych,

6. projektowanie obiektów ch³odzonych.
W ramach szkolenia przewiduje siê

ró¿nego typu dzia³ania podnosz¹ce wie-
dzê ch³odnicz¹ wœród projektantów i eks-
ploatatorów, zw³aszcza maj¹cych do czy-
nienia z tzw. substancjami kontrolowa-
nymi. Postêpuj¹ca degradacja œrodowi-
ska naturalnego osi¹gnê³a bardzo szero-
kie i niebezpieczne ramy, zagra¿aj¹c bez-

Centrum ch³odnictwa, klimatyzacji
i pomp ciep³a

poœrednio ¿yciu na Ziemi. Podstawowe
i dotychczas nieŸle rozpoznane zjawiska
dotycz¹ degradacji warstwy ozonowej
oraz efektu cieplarnianego. Zakres tych
oddzia³ywañ degradacyjnych zaniepokoi³
przed kilku laty spo³ecznoœæ miêdzyna-
rodow¹. W 1985 roku podpisano tzw.
Konwencjê Wiedeñsk¹, w sprawie ochro-
ny warstwy ozonowej, natomiast w 1987
roku Protokó³ Montrealski, dotycz¹cy
ograniczeñ w zastosowaniu substancji
zubo¿aj¹cych warstwê ozonow¹. Polska
ratyfikowa³a Protokó³ Montrealski
11.10.1990 roku. Od tej pory wprowa-
dzono do Protoko³u kilka poprawek, a w
tym: Londyñskie (1990), Kopenhaskie
(1992), Montrealskie (1997) oraz Pekiñ-
skie (1999).

Wed³ug Protoko³u Montrealskiego
nale¿y rozumieæ pod pojêciem “Substan-
cja kontrolowana” (ang. ODS – Ozone

Prof. nadzw. dr hab. in¿. Tadeusz Bohdal
– Dyrektor Centrum Ch³odnictwa,

Klimatyzacji i Pomp Ciep³a w Koszalinie
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Depleting Substance; skrót w jêz. pol-
skim: SZWO – Substancja Zubo¿aj¹ca
Warstwê Ozonow¹), substancjê jednorod-
na lub mieszaninê niszcz¹c¹ warstwê
ozonow¹ Ziemi, podlegaj¹c¹ kontroli
produkcji oraz dystrybucji i stosowan¹
zgodnie z postanowieniami Protoko³u.

Oprócz tego powstawa³y równolegle
uregulowania prawne o zasiêgu ogólno-
œwiatowym w zakresie zmian klimatu
wywo³anych efektem cieplarnianym.
Pocz¹wszy od postanowieñ Ramowej
Konwencji Narodów Zjednoczonych (UN
FCCC) podpisanej w Rio de Janeiro
w 1992 roku zaczêto sukcesywnie ogra-
niczaæ emisjê gazów cieplarnianych
(przede wszystkim dwutlenku wêgla, fre-
onów, metanu itp.). Podczas sesji Konfe-
rencji Stron Ramowej Konwencji podpi-
sano w 1997 roku tzw. Protokó³ z Kyoto
zobowi¹zuj¹cy sygnatariuszy do znacz-
nych ograniczeñ emisyjnych. Protokó³ z
Kyoto zobowi¹zuje, miêdzy innymi Pol-
skê, do redukcji poziomu emisji gazów
cieplarnianych 6% w stosunku do roku
bazowego (dla Polski przyjêto za taki rok
1988). Polska nie ratyfikowa³a jeszcze
tego Protoko³u, wyra¿aj¹c sprzeciw doty-
cz¹cy wyboru roku bazowego.

Wejœcie Polski do Unii Europejskiej
jest œwiadomym zaaprobowaniem jurys-
dykcji Unii w tym obszarze. W dniu 29
czerwca 2000 roku podpisano Rozporz¹-
dzenie (WE) nr 2037/2000 Parlamentu
i Rady Europy w sprawie substancji zu-

bo¿aj¹cych warstwê ozonow¹. Akty
prawne i normy wydawane w Polsce
musz¹ byæ zgodne z postanowieniami
Rozporz¹dzenia. W tym wzglêdzie szcze-
gólnego znaczenia nabiera Ustawa z dnia
20 kwietnia 2004 roku o substancjach zu-
bo¿aj¹cych warstwê ozonow¹ (Dz. U., nr
121/2004, poz. 1263) i rozporz¹dzenia
wykonawcze wydane na jej podstawie.
Artyku³ 55 tej Ustawy stwierdza, co na-
stêpuje: Osoby wykonuj¹ce w dniu wej-
œcia w ¿ycie Ustawy dzia³alnoœæ, dla któ-
rej przepisy Ustawy przewiduj¹ wymóg
posiadania œwiadectwa kwalifikacji i
posiadaj¹ce kwalifikacje zgodnie z do-
tychczasowymi przepisami, mog¹ wyko-
nywaæ tê dzia³alnoœæ, bez wymaganego
œwiadectwa do 31 grudnia 2005 roku. Od
1 stycznia 2006 roku posiadanie œwiadec-
twa kwalifikacji bêdzie bezwzglêdn¹
koniecznoœci¹.

W zwi¹zku z powy¿szym Centrum
Ch³odnictwa, Klimatyzacji i Pomp Cie-
p³a w Koszalinie uzyska³o uprawnienia
do przeprowadzania szkoleñ i egzami-
nów w tym zakresie i wydawania œwia-
dectwa kwalifikacji. W dniach 17–18
czerwca br. odby³o siê pierwsze szkole-
nie osób dokonuj¹cych napraw oraz
œwiadcz¹cych us³ugi w zakresie obs³u-
gi technicznej urz¹dzeñ i instalacji
ch³odniczych zawieraj¹cych substan-
cje kontrolowane, dokonuj¹cych de-
monta¿u instalacji i urz¹dzeñ, stosu-
j¹cych odzysk tych substancji, recy-

kling, regeneracjê i unieszkodliwianie
i obrót tymi substancjami.

Po zakoñczeniu szkolenia przeprowa-
dzono egzamin, a osobom, które uzyska-
³y pozytywne oceny, wydano Œwiadec-
two Kwalifikacji, daj¹ce prawo wykony-
wania zawodu w kontakcie z substancja-
mi kontrolowanymi. Centrum Ch³odnic-
twa, Klimatyzacji i Pomp Ciep³a w Ko-
szalinie planuje kontynuacjê cyklu szko-
leñ. Kurs obejmuje 16 godzin szkolenia
(w tym 4 godz. zajêæ praktycznych). Pla-
nowane terminy szkoleñ w 2005 roku:
16–17 wrzeœnia 2005, 14–15 paŸdzier-
nika 2005, 18–19 listopada 2005, 17–18
grudnia 2005.

Dla osób z d³ugoletnim doœwiadcze-
niem zawodowym istnieje mo¿liwoœæ
przyst¹pienia do egzaminu bez koniecz-
noœci uczestnictwa w kursie (osoba taka
musi siê dodatkowo wykazaæ posiada-
niem wykszta³cenia, co najmniej œrednie-
go). Dla uczestników kursu zapewnione
s¹ materia³y dydaktyczne, stanowisko la-
boratoryjne do zajêæ praktycznych oraz
posi³ek w przerwie miêdzy wyk³adami.
Istnieje równie¿ mo¿liwoœæ rezerwacji
miejsc noclegowych. Informacje na te-
mat szkoleñ znajduj¹ siê równie¿ na stro-
nach internetowych Politechniki Kosza-
liñskiej: www.tu.koszalin.pl/parknt/cen-
tra.htm oraz www.wentylacja.com.pl/
edukacja/edukacja_szkolenia.asp

Henryk Charun

ASTOR Sp. z o.o., dystrybutor automatyki, systemów ste-
rowania, oprogramowania, przemys³owych urz¹dzeñ transmisji
danych oraz robotów przemys³owych, og³osi³ kolejn¹ edycjê
swojego konkursu na najlepsz¹ pracê dyplomow¹ wyko-
nan¹ w oparciu o oferowane przez firmê produkty. Tematyka
prac mo¿e byæ zatem zwi¹zana z systemami sterowania lini¹
produkcyjn¹, monitoringiem i wizualizacj¹ pracy procesów
przemys³owych, automatyzacj¹ procesów produkcyjnych, sta-
nowiskami zrobotyzowanymi, itp.

Nagrod¹ g³ówn¹ w konkursie jest 3-miesiêczny sta¿ w
firmie ASTOR. Termin nadsy³ania zg³oszeñ up³ywa 30
wrzeœnia 2006 roku.

Do udzia³u w konkursie kwalifikuj¹ siê prace dyplomowe
obronione przed up³ywem terminu nadsy³ania zg³oszeñ. Spo-
œród nades³anych prac jury konkursu wybierze trzy najlepsze.
Rozstrzygniêcie konkursu nast¹pi w grudniu 2006 roku.

Przy ocenie prac brane bêd¹ pod uwagê: innowacyjnoœæ
rozwi¹zania, poziom technicznego wykonania pracy, mo¿li-
woœæ wdro¿enia rozwi¹zania w praktyce, z³o¿onoœæ rozwi¹-
zywanego zagadnienia, mnogoœæ ró¿nych produktów z oferty

ASTOR wykorzystanych w pracy, poziom integracji poszcze-
gólnych elementów systemu oraz stopieñ wykorzystania za-
awansowanych funkcji produktów.

ASTOR od wielu lat aktywnie wspiera polsk¹ edukacjê.
Firma wspomaga powstawanie na uczelniach laboratoriów stu-
denckich, szkoli kadrê dydaktyczn¹, organizuje program prak-
tyk studenckich, wspiera inicjatywy studenckie oraz sponso-
ruje konferencje naukowo-techniczne.

Nieprzerwanie od 1998 roku ASTOR og³asza konkursy
prac dyplomowych.

Oprócz nagrody g³ównej, któr¹ jest 3-miesiêczny sta¿
w firmie ASTOR, przyznane bêd¹ tak¿e nagrody za II miej-
sce – Voucher na dowolnie wybrane szkolenie w firmie
ASTOR, III miejsce – nagroda rzeczowa.

Rozstrzygniêcie konkursu nast¹pi w grudniu 2006 roku,
a jego wyniki zostan¹ podane do publicznej wiadomoœci w
Biuletynie Automatyki oraz na stronie www.astor.com.pl.

OmniPro Agencja Promocji i Public Relations
ul. M³yñska Boczna 9, 31-469 Kraków

tel./fax (12) 411 44 50, 411 39 79

Konkurs na najlepsz¹ pracê dyplomow¹
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Z przyjemnoœci¹ obserwujê bardzo szybki i systematyczny
wzrost liczby cz³onków swoistego klubu pracowników Wy-
dzia³u Mechanicznego. Pozwolê sobie na zaproponowanie jego
nazwy – na przyk³ad Klub Profesorów-Absolwentów Wydzia³u
Mechanicznego. Nie wiem, czy na innych wydzia³ach istnie-
j¹ takie kluby, u nas on jest i dobrze siê rozwija. Wymieniê
cz³onków tego Klubu w kolejnoœci uzyskiwania mandatu
cz³onkostwa: prof. dr hab. in¿. Leon Kukie³ka, prof. nadzw.
dr hab. in¿. Jaros³aw Plichta, prof. nadzw. dr hab. in¿. Tade-
usz Bohdal, prof. nadzw. dr hab. in¿. Daniela Herman, prof.
nadzw. dr hab. in¿. Przemys³aw J. Borkowski oraz prof. nadzw.
dr hab. in¿. Bronis³aw S³owiñski. Powstanie takiego Klubu
jest dum¹ Wydzia³u Mechanicznego, a cz³onkostwo w nim
znacz¹c¹ nobilitacj¹ w œrodowisku akademickim Politechni-
ki Koszaliñskiej.

W kolejnych rozmowach z cz³onkami Klubu Profesorów-
Absolwentów Wydzia³u Mechanicznego staram siê przedsta-
wiæ Czytelnikom sylwetki Profesorów oraz ich zawodowe
i ¿yciowe dokonania. Jest mi szczególnie mi³o równie¿ dlate-
go, ¿e niegdyœ, u zarania dziejów Wy¿szej Szko³y In¿ynier-
skiej – poprzedniczki Politechniki Koszaliñskiej, byli tak¿e
moimi studentami, znam wysi³ek, jaki w³o¿yli w rozwój ka-
riery zawodowej, podziwiam i ceniê ich nienagann¹ postawê
nauczyciela akademickiego. Uwa¿am za konieczne, aby ta-
kich pracowników mog³a w pe³ni poznaæ ca³a spo³ecznoœæ
akademicka naszej Uczelni.

Chcia³bym dzisiaj przedstawiæ Czytelnikom sylwetkê Pana
prof. nadzw. dr. hab. in¿. Przemys³awa J. Borkowskiego,
pracownika Katedry In¿ynierii Mechanicznej.
Z ¿yciorysu wziête

Urodzi³ siê 10 listopada 1969 r. we Wroc³awiu. W 1975 r.
przeprowadzi³ siê wraz z rodzin¹ do Koszalina, gdzie miesz-
ka do dnia dzisiejszego. Po ukoñczeniu LO nr II w Koszali-
nie, rozpocz¹³ w 1989 r. studia w Wy¿szej Szkole In¿ynier-
skiej w Koszalinie na Wydziale Mechanicznym, któr¹ ukoñ-
czy³ w 1993 r. uzyskuj¹c stopieñ magistra in¿yniera mecha-
nika w specjalnoœci obróbka skrawaniem. We wrzeœniu 1993 r.
zosta³ zatrudniony na stanowisku asystenta w Katedrze In¿y-
nierii Mechanicznej. W 1997 r. obroni³ z wyró¿nieniem pra-
cê doktorsk¹ nt. ”Optymalizacja konstrukcji koncentrycznej
dyszy wielootworowej z uwagi na u¿ytkowe w³aœciwoœci wyso-
kociœnieniowego strumienia hydroœciernego” na Wydziale
Mechanicznym Politechniki Koszaliñskiej. W paŸdzierniku
1997 r. zosta³ zatrudniony na stanowisku adiunkta. W 2004 r.
zda³ z wyró¿nieniem kolokwium habilitacyjne na Wydziale
Mechanicznym po przed³o¿eniu rozprawy habilitacyjnej nt.
“Teoretyczne i doœwiadczalne podstawy hydrostrumieniowej
obróbki powierzchni”.
Uchwa³¹ Rady Wydzia³u Mechanicznego uzyska³ stopieñ na-
ukowy doktora habilitowanego nauk technicznych w zakresie
Budowy i Eksploatacji Maszyn, zatwierdzony przez Central-
n¹ Komisjê Kwalifikacyjn¹ w pierwszym kwartale 2005 r.
Uchwa³¹ Senatu Politechniki Koszaliñskiej z kwietnia 2005 r.
zosta³ zatrudniony na stanowisku profesora nadzwyczajnego.
Jest autorem bardzo wielu publikacji naukowych, w tym 2 pu-
blikacji z listy filadelfijskiej, 8 w wydawnictwach zagranicz-
nych, 19 publikacji w biuletynach PAN, ponad 40 w innych
wydawnictwach zwartych i czasopismach krajowych, 2 mo-

nografii ksi¹¿kowych, 2 gran-
tów KBN. Otrzyma³ stypen-
dium dla M³odych Pracowni-
ków Naukowych przyznane
przez Towarzystwo Naukowe
Warszawskie i Fundacjê na
rzecz Nauki Polskiej. Jest
cz³onkiem nastêpuj¹cych orga-
nizacji naukowych: The Jet
Technology Society of Japan
(od 2003 r.), WaterJet Techno-
logy Association-USA (od
2004 r.), Arbeitskreis Wasser-
strahltechnologie – Niemcy (od
2004), Polish Water Jet Group (od 2004 r.), Polskiego Towa-
rzystwa Energetyki S³onecznej PTES-ISES, IPPT PAN (od
2003 r.). Posiada uprawnienia zawodowe specjalistyczne w
dziedzinach: Termiczna utylizacja odpadów i stacje unieszko-
dliwiania odpadów oraz Wspó³czesne materia³y i technologie
w sieciach i instalacjach. Nagrody i wyró¿nienia: Zespo³owa
nagroda I stopnia za wybitne osi¹gniêcia w dziedzinie techniki
NOT-Koszalin 1995 r, nagroda Wojewódzkiego Funduszu
Ochrony Œrodowiska i Gospodarki Wodnej – Koszalin 1995,
Honorowy tytu³ Wojewódzki Mistrz Techniki 1995, który przy
nierozstrzygniêciu tego konkursu na szczeblu centralnym zo-
sta³ uznany wówczas równie¿ za tytu³ Mistrz Techniki 1995 r.,
3 indywidualne nagrody J.M. Rektora I i II stopnia za osi¹-
gniêcia naukowe i 1 zespo³owa nagroda II-go stopnia J.M. Rek-
tora Politechniki Koszaliñskiej za osi¹gniêcia dydaktyczne.
W dniu 5 czerwca 2005 r. otrzyma³ nagrodê “Zachodniopomor-
ski Nobel 2004” w dziedzinie nauk technicznych.

Z kilku powodów pozostajê pod wra¿eniem prezentacji roz-
prawy habilitacyjnej prof. Przemys³awa Borkowskiego pt. Teo-
retyczne i doœwiadczalne podstawy hydrostrumieniowej ob-
róbki powierzchni. Po pierwsze praca stanowi niew¹tpliwie
podsumowanie bogatego dorobku autora, a reprezentuj¹c wy-
soki poziom opracowania naukowego w zakresie nowej tech-
nologii obróbki powierzchni jest równie¿ zrozumia³a dla nie-
specjalistów z tej dziedziny. I po drugie – jest bardzo dobrym
przyk³adem mo¿liwoœci œcis³ego powi¹zania teorii i praktyki.
Prezentuj¹c podstawy teoretyczne autor podaje przyk³ady w³a-
snych wdro¿eñ i rozwi¹zañ technicznych opartych na nich. I o to
w³aœnie chodzi. Rozwijaj¹c naukê nie zapominajmy, ¿e zale¿y
nam wszystkim, aby wysi³ki te zaowocowa³y nowymi wdro¿e-
niami w gospodarce narodowej. Tak postêpuj¹ wszystkie wyso-
ko uprzemys³owione kraje Unii Europejskiej i na ca³ym œwie-
cie, i to prowadzi do sukcesu, nie tylko gospodarczego.

Panie Profesorze, ukoñczy³ Pan studia na Wydziale Me-
chanicznym obecnej Politechniki Koszaliñskiej w 1993 r.
Chcia³bym zapytaæ, jak wspomina Pan ten okres? Czy
warto by³o? Dlaczego nie inna uczelnia, bardziej renomo-
wana ni¿ nasza?

Prof. P. Borkowski: Szczerze mówi¹c z t¹ moj¹ nauk¹ to
by³o bardzo ró¿nie… Po ukoñczeniu edukacji na poziomie szko-
³y œredniej, w której rygor codziennych mobilizacji wymusza³
systematycznoœæ, konfrontacja z “wolnoœci¹” bycia studentem
przypad³a mi do gustu. Jestem po latach wci¹¿ jednak tego sa-

Po³¹czenie teorii i praktyki prowadzi do sukcesu…
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mego zdania, ¿e wszystkiego trzeba w ¿yciu popróbowaæ…,
zalecam jednak w tym okreœlony umiar. Faktem jest, ¿e okres
ten by³ dla mnie nie lada wyzwaniem, poniewa¿ z umiarkowa-
nego humanisty, bez perspektyw, mia³em siê staæ in¿ynierem
z przysz³oœci¹. By³ to bardzo ciekawy okres zarówno dla mnie
jak i naszego kraju. Studiowa³em przecie¿ w latach przemian
systemowych i gospodarczych (1989–1993) i dziœ wspominam
tamt¹ “wolnoœæ” z rozrzewnieniem. Czy warto by³o? Dziœ wiem,
¿e na pewno tak! Wybór lokalnej szko³y wy¿szej podyktowany
by³ równie¿ tym, ¿e starsza ode mnie siostra studiowa³a wów-
czas architekturê w odleg³ym Wroc³awiu, a to wi¹za³o siê z wy-
datkami w bud¿ecie domowym, a tak¿e ze wzglêdu na silne
wiêzi rodzinne. To zapewne tak¿e wp³ynê³o na decyzjê mojego
wyboru. Zagadnienie renomy uczelni nurtuje mnie bardziej
obecnie, ni¿ wówczas, a na markê naszego miejsca pracy wp³y-
wa nie kto inny, tylko my – spo³ecznoœæ uczelniana.

Specjalnoœæ, której jest Pan absolwentem, nie kojarzy
siê w pe³ni z hydrostrumieniow¹ technologi¹ obróbki po-
wierzchni. Musia³a zatem zajœæ pewna metamorfoza na-
ukowa, która skierowa³a Pañskie zainteresowania w no-
wym kierunku. Czy móg³by Pan zdradziæ jej szczegó³y?

W ka¿dym wyzwaniu, które ma byæ moim udzia³em, muszê
widzieæ wyraŸny sens, którego, niestety, brakowa³o mi w typo-
wym fachu in¿yniera mechanika teoretyka o specjalnoœci ob-
róbka skrawaniem. Proszê mnie nie zrozumieæ opatrznie. Punk-
tem zwrotnym by³a w moim przypadku w³aœnie praktyka, któ-
rej bardzo brakowa³o mi do samorealizacji. Niew¹tpliwie bez
teorii nie ma i praktyki, ale zbyt czêsto poprzestaje siê z ró¿-
nych wzglêdów na tym pierwszym. Praktyka zawsze dawa³a
mi poczucie wartoœci i namacalnoœci realizowanych celów. W
tym sensie jestem cz³owiekiem doœwiadczenia. Szans¹ by³a dla
mnie w³aœnie wspomniana nowo powstaj¹ca na naszym grun-
cie technika hydrostrumieniowa. Dodatkowym atutem by³a i
pozostaje interdyscyplinarnoœæ jej zastosowañ niemal¿e we
wszystkich ga³êziach przemys³u, przy zachowaniu podstaw pra-
cy in¿ynierskiej. To doskona³y, wci¹¿ nie napisany do koñca
rozdzia³ mojego ¿ycia zawodowego, sprawiaj¹cy ¿e ci¹gle wi-
dzê sens tej pracy.

Jakby Pan móg³ krótko wyjaœniæ, na czym ogólnie po-
lega hydrostrumieniowa obróbka powierzchni?

Zacz¹³bym od tego, ¿e zaj¹³em siê mniej noœnym tematem,
jakim jest obróbka powierzchni, ni¿ typowe zastosowania wy-
sokociœnieniowej strugi wody w postaci technologii przecina-
nia. Sta³o siê tak ze wzglêdu na to, ¿e moi starsi Koledzy robili
swoje prace kwalifikacyjne w³aœnie w zakresie przecinania i
nie by³o ju¿ dla mnie fizycznie “miejsca” wœród szeroko reali-
zowanej tematyki. Nie by³o wiêc mi wcale tak ³atwo, jakby siê
mog³o wydawaæ. Na przekór jednak temu, niestandardowoœæ
tak potraktowanej obróbki powierzchni dawa³a du¿e pole do
popisu, a z czasem i komfort tworzenia nowatorskich rozwi¹-
zañ. Wszak¿e bardzo czêsto o jakoœci i cechach u¿ytkowych
kszta³towanej czêœci, czy wyrobu decyduj¹ w³aœciwoœci obro-
bionej powierzchni. Tak wiêc to, co by³o marginesem zastoso-
wañ przy ówczesnej naszej œwiadomoœci technicznej, sta³o siê
obecnie centralnym nurtem realizowanych prac. W takim ujê-
ciu wysokociœnieniowa struga wodna stanowi nowoczesne efek-
tywne narzêdzie pracy in¿yniera w bardzo szerokim zakresie
zastosowañ, m.in. do obróbki powierzchni. Uogólniaj¹c, tech-
nologia ta polega na erodowaniu powierzchni materia³u czyst¹
wod¹ b¹dŸ cz¹stkami sta³ymi ziaren œciernych czy lodowych

lub innego medium roboczego niesionego energi¹ wysokoprêd-
koœciowej strugi wodnej, powoduj¹c przy tym usuwanie niepo-
¿¹danych warstw pokryæ lub osadów. Nie jest to jednak narzê-
dzie w tradycyjnym rozumieniu, poniewa¿ ulega ono czêstym
modyfikacjom pod konkretne zastosowania, w tym poprzez
zmianê sk³adników strugi roboczej, parametrów pracy oraz
dopasowanie do “œrodowiska pracy”.

O ile wiem, pierwsze zastosowania nowej technologii
dotycz¹ce, zw³aszcza w pocz¹tkowym okresie, ciêcia ró¿-
nych materia³ów, pojawi³y siê w Stanach Zjednoczonych.
Jak to obecnie wygl¹da w skali œwiatowej? W jakich kra-
jach rozwija siê ta dziedzina najszybciej?

Prawd¹ jest, ¿e technologia wysokociœnieniowej strugi cie-
czy pojawi³a siê jako obróbka niestandardowa stosowana dla
celów kosmonautyki i techniki wojskowej w³aœnie w USA.
Wykorzystywana poprzez masowy przemys³ motoryzacyjny do
coraz to bardziej przyziemnych zastosowañ, znajduje obecnie
swoje miejsce praktycznie w ka¿dej ga³êzi przemys³u. Jako
miejsce wiod¹ce w rozwoju technologii hydrostrumieniowych
nadal jednak nale¿y wskazaæ Stany Zjednoczone, z którymi
coraz czêœciej konkuruj¹ Japoñczycy, ale jak to bywa z ka¿-
dym przydatnym wynalazkiem – trafia on wszêdzie tam, gdzie
jest zapotrzebowanie i pieni¹dze. Tak wiêc równie¿ w Euro-
pie, ale i w dalekiej Azji istniej¹ obecnie zarówno producen-
ci, jak i odbiorcy tej technologii. Nawet w naszym kraju pró-
buje siê montowaæ obrabiarki do ciêcia wod¹, a wiêc wszyscy
idziemy z duchem czasu i zaczynamy doceniaæ niestandardo-
woœæ technicznych mo¿liwoœci wody.

Jakie oœrodki naukowe w kraju zajmuj¹ siê tymi proble-
mami i jakie s¹ perspektywy dalszego rozwoju w Polsce?

Swego czasu obserwowa³em w naszym kraju pewne o¿y-
wienie w zakresie technik hydrostrumieniowych. Powsta³y
nawet jednostki aspiruj¹ce do miana liderów, ale jak to w ¿y-
ciu bywa, laury przypadaj¹ nie tym, którzy g³ównie mówi¹
robi¹c przy tym szum medialny, lecz tym, którzy robi¹, choæ
nie zawsze jest im najbli¿ej do gremiów decyzyjnych. Wszystko
zale¿y od cz³owieka, jego pasji i determinacji. Nie przemawia
przeze mnie nadmierna pewnoœæ siebie, ale realistyczny ogl¹d
sytuacji wskazuje, ¿e nasz koszaliñski oœrodek wci¹¿ pozo-
staje jako wiod¹cy na polu walki. Sytuacja uczelni wy¿szych
w kraju jest adekwatna do nak³adów na naukê i takie te¿ s¹
perspektywy, dlatego potrzebna jest inicjatywa w³asna stwa-
rzaj¹ca nowe szanse rozwojowe. Myœlê tu o nowo powsta³ym
pozawydzia³owym Centrum Niekonwencjonalnych Technolo-
gii Hydrostrumieniowych, którego jestem dyrektorem. Jednost-
ka ta, miêdzy innymi, poprzez sprawniejszy aparat wykonaw-
czy, ma zapewniæ rozwój zarówno naukowy, jak i zadbaæ o eko-
nomiczn¹ stronê przedsiêwziêcia, g³ównie za pomoc¹ reali-
zacji ofert handlowych dla przemys³u. Co do perspektyw po-
wy¿szej technologii w ujêciu sektora businessowego, to je-
stem spokojny, poniewa¿ zauwa¿am powolne, ale systema-
tyczne o¿ywienie w tym wzglêdzie. Niestety wci¹¿ jeszcze
bardzo niewielka jest œwiadomoœæ techniczna rodzimych in-
westorów w tym wzglêdzie, w poprawie stanu którego upa-
trujê miejsce dla naszego Centrum.

Wyniki uzyskiwane w uprawianej przez Pana dziedzi-
nie naukowej znajduj¹, z Pana pomoc¹, bezpoœrednie prze-
³o¿enie w zastosowaniu praktycznym. Czy móg³by Pan wy-
mieniæ spektakularne przyk³ady tych zastosowañ?

Najbardziej spektakularnym zastosowaniem technologii
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hydrostrumieniowych jest opracowana przeze mnie, opaten-
towana i wielokrotnie wdro¿ona technologia czyszczenia ru-
roci¹gów wodoci¹gowych przy zastosowaniu wysokociœnie-
niowej strugi wodnej. Innego rodzaju istotne zastosowanie ma
miejsce w przemyœle stoczniowym, w którym wykorzystuje
siê technologiê wysokociœnieniowej strugi wodno-œciernej do
czyszczenia rozleg³ych powierzchni burt statków, b¹dŸ te¿ jej
modyfikacjê w postaci w³aœnie strugi hybrydowej (równie¿
patent mojego autorstwa) stosowanej do selektywnego czysz-
czenia powierzchni z pokryæ malarskich czy te¿ korozji.
Oprócz wspomnianych, mam w swoim dorobku równie¿ za-
stosowania technik hydrostrumieniowych w przemyœle budow-
lanym do odspajania skorodowanych warstw betonowych o ob-
ni¿onej wytrzyma³oœci.

Wiadomo, ¿e wdro¿enie nowej technologii zmusza za-
wsze do prze³amania u u¿ytkowników pewnych stereoty-
pów myœlenia. Jak Pan sobie z tym radzi? Czy trzeba d³u-
go t³umaczyæ u¿ytkownikom, ¿e proponowane nowe roz-
wi¹zanie jest dla nich korzystne?

W skrajnych przypadkach namawianie inwestorów wyda-
je siê nawet bezcelowe, poniewa¿ merytoryczne argumenty
potrafi¹ byæ ma³o przekonywuj¹ce, jednak znakomita wiêk-
szoœæ inwestorów jest zainteresowana faktycznym rozwi¹za-
niem problemów, z których wynikaj¹ konkretne, niekiedy bar-
dzo wysokie efekty ekonomiczne, a to jest najlepsz¹ p³aszczy-
zn¹ porozumienia.

Jak wygl¹da wspó³praca naukowa Waszego zespo³u z kra-
jowymi i zagranicznymi oœrodkami oraz z jednostkami go-
spodarki narodowej z Regionu Œrodkowopomorskiego?

Funkcjonuj¹c na styku nauki i praktyki gospodarczej, mamy
do czynienia z ró¿nymi formami wspó³pracy zarówno w ko-
operacji z krajowymi, jak i zagranicznymi zespo³ami nauko-
wymi i podmiotami gospodarczymi. W sposób sta³y wspó³pra-
cujemy z naszymi Kolegami w Stanach Zjednoczonych (Uni-
versity of Missouri-Rolla oraz Corner Stone), Japonii czy Niem-
czech, jak i z polskim sektorem prywatnym Tech Trading, Jet
System czy TEPRO S.A. z Koszalina, która to firma przy na-
szym zaanga¿owaniu intelektualnym, zakupi³a ostatnio du¿e
centrum obróbcze do ciêcia strug¹ wodno-œciern¹.

A teraz niedyskretne pytanie. Jak ocenia Pan wspó³-
pracê naukow¹ w tej dziedzinie naukowej z w³asnym oj-
cem? To pomaga, czy przeszkadza, ¿e pracujecie Panowie
w jednej Katedrze? Jakie s¹ plany w tym zakresie?

Muszê rozczarowaæ czêœæ czytelników, poniewa¿ moja
wspó³praca z Ojcem uk³ada siê dobrze i mam nadziejê, ¿e
stajemy siê z ka¿dym dniem partnerami, rozumiej¹cymi wza-
jemne potrzeby w realizacji swoich wizji. Mam nadziejê, ¿e
ten zespó³ ma przed sob¹ jeszcze dobre dni, bo w atmosferze
wzajemnego poszanowania i wspólnoty celów prawdziwy suk-
ces nie jest abstrakcj¹, tym bardziej, ¿e stoi za tym odpowie-
dzialny stosunek do pracy. Plany czynimy z zastanowieniem
i konsekwencj¹, tak wiêc nasza droga jest niczym innym jak
wype³nianiem zobowi¹zañ, a obecnie naszym priorytetem jest
sprawne dzia³anie nowopowsta³ego Centrum Niekonwencjo-
nalnych Technologii Hydrostrumieniowych.

Zosta³ Pan laureatem presti¿owej nagrody zwanej po-
pularnie Noblem Zachodniopomorskim. Proszê przyj¹æ
serdeczne gratulacje i rozszerzyæ tê informacjê.

Tak jest, 5 czerwca bm. zosta³em laureatem “Zachodnio-
pomorskiego Nobla 2004” w dziedzinie nauk technicznych
za Opracowanie podstaw i opatentowanie nowej metody ob-
róbki trudnodostêpnych powierzchni wysokociœnieniow¹ stru-
g¹ hybrydow¹: wodno-œcierno-lodow¹ (CO2). Nagrodê tê przy-
znaje siê corocznie w 6 dyscyplinach naukowych za osi¹gniê-
cia potwierdzone dorobkiem naukowym odnotowanym w po-
czytnych periodykach bran¿owych zamieszczonych na tzw.
Liœcie Filadelfijskiej, b¹dŸ te¿ pracami wdro¿onymi czy pa-
tentami. Jako przyk³ad tego rodzaju uhonorowania mo¿e po-
s³u¿yæ za³¹czony dyplom przyznany mi w tym roku.

Chcia³bym pogratulowaæ wspania³ych dotychczasowych
osi¹gniêæ naukowych i ¿yczyæ równie owocnych nastêp-
nych. Nie bêdê zbyt oryginalny ¿ycz¹c Panu tego, co osi¹-
gn¹³ pierwszy cz³onek Klubu Profesorów-Absolwentów
Wydzia³u Mechanicznego prof. L. Kukie³ka, odbieraj¹c
nominacjê w Belwederze. Dziêkujê bardzo za rozmowê.

Opracowa³ i wywiad przeprowadzi³
Henryk Charun

Ambasador
zwiedza kraj

J.E. Victor Ashe – ambasador Sta-
nów Zjednoczonych w Polsce odwiedzi³
Politechnikê Koszaliñsk¹ 7 wrzeœnia.

Wizyta mia³a charakter kurtuazyjny.
Ambasador wyjaœni³, ¿e zwiedza Polskê,
poznaj¹c ludzi, miasta i instytucje.
W jednej z nich – Politechnice Kosza-
liñskiej – spotka³ siê z kierownictwem
uczelni. W spotkaniu wziêli udzia³ rek-
tor prof. nadzw. dr hab. in¿. Tomasz
Krzy¿yñski oraz prorektorzy prof. dr
hab. in¿. Tomasz Heese, prof. nadzw. dr
hab. Micha³ Jasiulewicz, prof. nadzw.
dr hab. in¿. Zbigniew Suszyñski.

(RD)
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Jeszcze kilka miesiêcy, a budynek
Centralnego Laboratorium Wydzia³u
Elektroniki i Informatyki przy ulicy
Œniadeckich znajdzie siê pod dachem.

Obiekt zaplanowany jest jako trzy-
kondygnacyjny budynek o powierzchni
u¿ytkowej ponad 3 tys. m kw. Obecnie
wznosz¹ca go koszaliñska firma “Kun-
cer” prowadzi prace konstrukcyjne na
wysokoœci drugiej kondygnacji. W stanie
surowym budynek ma byæ gotowy na
prze³omie lat 2005/2006, a oddanie go
do u¿ytku przewidywane jest na po³owê
przysz³ego roku.

G³ównym Ÿród³em finansowania bu-
dowy, wartej prawie 7,5 mln z³, jest Eu-
ropejski Fundusz Rozwoju Regionalne-
go w ramach Zintegrowanego Programu
Operacyjnego Rozwoju Regionalnego,
który jest dysponentem œrodków pocho-
dz¹cych z Na nasz¹ inwestycjê Fundusz
przeznaczy³ 5,64 mln z³. Inwestycjê
wspiera równie¿ Ministerstwo Edukacji
Narodowej – kwot¹ 1,06 mln z³

Teraz i potem
Nasze inwestycje

Po zbudowaniu obiektów wydzia³ów
Budownictwa i In¿ynierii Œrodowiska
oraz Elektroniki i Informatyki Central-
ne Laboratorium jest pierwszym obiek-
tem drugiego etapu budowy kampusu
przy ulicy Œniadeckich. Kolejn¹ inwesty-
cj¹ na tym terenie bêdzie Zespó³ Labo-
ratoriów Wydzia³u Budownictwa i In¿y-

nierii Œrodowiska. Odpowiedni wniosek
o dofinansowanie zosta³ z³o¿ony w
Szczecinie w Urzêdzie Marsza³kowskim,
który przeprowadza obecnie jego ocenê.
Tymczasem Uczelnia jest ju¿ gotowa, by
rozpocz¹æ inwestycjê – jest przygotowa-
na dokumentacja techniczna, a tak¿e po-
zwolenie na budowê. (RD)

Pocz¹tek budowy wiosn¹ 2005 r.

Stan budowy w drugiej po³owie wrzeœnia 2005 r.
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Ruszy³a plantacja
Jesieni¹ 2004 r. Politechnika Kosza-

liñska przejê³a na w³asnoœæ od Agencji
Nieruchomoœci Rolnych 31,38 ha nieu¿yt-
kowanych rolniczo gruntów ornych.
Grunty te, w chwili przejêcia poroœniête
by³y przez chwasty, czêœæ z nich zaczê³a
porastaæ drzewami, g³ównie brzoz¹ i to-
pol¹. Ide¹ przewodni¹ przy przejmowa-
niu gruntów by³a potrzeba w³¹czenia siê
Politechniki Koszaliñskiej w ogólnopol-
ski program przebudowy polityki energe-
tycznej kraju do 2025 r. Jeszcze w 2004 r.
wykonano podstawowe prace uprawowe
w postaci chemicznego zwalczania chwa-
stów i przygotowania pola do wiosennych
nasadzeñ. Ca³oœæ prac, zarówno uprawo-
wych, jak i naukowych prowadzona jest
przez Centrum Rozwoju Obszarów Wiej-
skich w Parku Naukowo-Technologicz-
nym Politechniki Koszaliñskiej.

W kwietniu 2005 r., anga¿uj¹c miej-
scow¹ ludnoœæ, posadzono na przygoto-
wanym polu 9 odmian (klonów) wierzby
energetycznej, eksperymentalnie posa-
dzono równie¿ wierzbê purpurow¹, prze-
znaczon¹ na cele plecionkarstwa. Na
plantacji tej, za³o¿one zosta³o przez Ka-
tedrê Biologii Œrodowiskowej poletko do

GJ z Koœciernicy

Autor na tle brzóz porastaj¹cych dzia³kê przed zagospodarowaniem

doœwiadczeñ œcis³ych. Ca³oœæ plantacji
podzielono na 15 pól o powierzchni oko-
³o 2 ha ka¿de, na których wysadzono po-
szczególne klony, dostosowuj¹c ich wy-
magania do jakoœci gleby. Sadzenie sztor-
bów wierzby energetycznej wykonano w
rozstawie umo¿liwiaj¹cej przysz³oœciowy
kombajnowy zbiór. Na 1 ha wysadzono

ca 32 tys. szt. sadzonek. £¹cznie na plan-
tacji wysadzono oko³o 0,9 mln szt. sa-
dzonek. Ponoszone nak³ady mog³y byæ
sfinansowane dziêki niskooprocentowa-
nej, d³ugoterminowej po¿yczce przyzna-
nej przez Wojewódzki Fundusz Ochro-
ny Œrodowiska i Gospodarki Wodnej w
Szczecinie.

Miejscowa ludnoœæ przy sadzeniu wierzby
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Œrednio po 2 tygodniach od momen-
tu nasadzeñ sadzonki zaczê³y wypusz-
czaæ pêdy czerpi¹c energiê wzrostu z
zapasów zgromadzonych w sztorbach.
Dobry uk³ad pogody (obfite opady desz-
czu w maju), spowodowa³ szybk¹ budo-
wê systemu korzeniowego i trwa³e zako-
rzenienie siê wysadzonych sztorbów.
Nale¿y oceniæ, ¿e w zale¿noœci od sta-
nowiska i jakoœci gleby przyjê³o siê 95–
99% wysadzonych sadzonek. Wierzba
cechuje siê szybkim wzrostem, co mo¿-
na by³o zaobserwowaæ w ci¹gu tegorocz-
nego okresu wegetacyjnego. Prezentowa-
ne zdjêcia ukazuj¹ fazy rozwoju ca³ej
plantacji. W chwili obecnej (po³owa
wrzeœnia) niektóre odmiany osi¹gnê³y
wysokoœæ 3 m. Tak intensywny wzrost
œwiadczy o potencjalnych mo¿liwoœciach
tworzenia biomasy przez wierzbê ener-
getyczn¹, oraz o dogodnych warunkach
klimatyczno-glebowych panuj¹cych na
naszym terenie.

Na podstawie dotychczasowego stanu
wiedzy mo¿na stwierdziæ, ¿e do celów
energetycznych nadaj¹ siê ró¿ne odmia-
ny (klony) wierzby energetycznej. Naszym
celem jest ocena przydatnoœci istniej¹cych
odmian do produkcji biomasy w warun-
kach Pomorza Zachodniego. Biomasê
z wierzby mo¿na wykorzystywaæ w ró¿-
nych kierunkach, a mianowicie:
— bezpoœredniego spalania w piecach

przydomowych,
— wspó³spalania np. z wêglem lub mia-

³em wêglowym,
— termicznej konwersji wskutek piroli-

zy i gazyfikacji, której efektem doce-
lowym jest produkcja energii elek-
trycznej i cieplnej.
Te ró¿ne, a jednoczeœnie spójne po-

dejœcia do tematu wykorzystania bioma-
sy bêd¹ tematem badañ prowadzonych na
plantacji roœlin energetycznych Politech-
niki Koszaliñskiej w Koœciernicy. W prak-
tyczne wykorzystanie biomasy do produk-
cji w pierwszym etapie energii cieplnej
w³¹czona bêdzie regionalna energetyka
cieplna w Polanowie. Zmiana systemów
grzewczych w regionalnym ciep³ownic-
twie mo¿e przyczyniæ siê do zmniejsze-
nia emisji szkodliwych spalin, obni¿enia
kosztów wytwarzania 1 GJ energii ciepl-
nej oraz aktywizacji obszarów wiejskich
poprzez pe³ne wykorzystanie nieu¿ytko-
wanych dotychczas gruntów.

Romuald Kie³czewski 2

… i pole doœwiadczalne
Dziêki inicjatywie prof. dr hab. in¿.

Micha³a Jasiulewicza, Prorektora Poli-
techniki Koszaliñskiej, Katedra Biologii
Œrodowiskowej Wydzia³u Budownictwa
i In¿ynierii Œrodowiska uzyska³a mo¿li-
woœæ powiêkszenia swojej bazy ekspery-
mentalnej o doœwiadczenia polowe
z wierzb¹ energetyczn¹. Za³o¿enie tego
doœwiadczenia wkomponowane zosta³o
w ca³oœæ prac prowadzonych Koœcierni-
cy przez dr Romualda Kie³czewskiego
z Katedry Polityki Spo³eczno-Ekono-
micznej i Ekonomiki Regionalnej Wy-
dzia³u Ekonomii i Zarz¹dzania. Przygo-

towanie pola pod doœwiadczenia, sadzo-
nek pêdowych (zrezów) wierzby oraz
robocizny zabezpieczone zosta³o przez
kierownika pola, dr. W. Kie³czewskiego.
W okresie wiosny 2005 roku przy pra-
cach przygotowawczych tego doœwiad-
czenia uczestniczyli studenci IV roku
specjalnoœci ochrona i kszta³towanie œro-
dowiska z Wydzia³u Budownictwa i In-
¿ynierii Œrodowiska, w ramach wykony-
wania prac dyplomowych pod kierun-
kiem autora. Na kwaterze o powierzch-
ni 0,50 ha wydzielono trzy bloki prze-
dzielone drogami przejazdowymi.
W dniu 15 kwietnia wytyczono 108 po-

Faza wschodów wierzby – pocz¹tek czerwca

Wysokoœæ powy¿ej 2 m – pocz¹tek wrzeœnia
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letek do posadzenia 9 genotypów (klo-
nów) wierzby energetycznej w trzech po-
wtórzeniach. Technika sadzenia i zagêsz-
czenie zrezów by³a identyczna jak na
polu produkcyjnym. Umo¿liwia ona tak-
¿e zbiór biomasy sprzêtem mechanicz-
nym. Doœwiadczenie za³o¿ono na glebie
mineralnej. Jesieni¹ 2004 oraz wiosn¹
2005 roku pobrano próby glebowe do
analiz chemicznych. Warunki pogodowe
po za³o¿eniu doœwiadczenia pozwoli³y na
dobre ukorzenienie siê sadzonek pêdo-
wych ró¿nych odmian, co widaæ na za-
³¹czonych zdjêciach.

Przy uprawie szybko rosn¹cej wierz-
by krzewiastej w rejonie Pomorza Œrod-
kowego wa¿ne jest uzyskanie op³acalne-
go plonu biomasy o wysokiej wartoœci

energetycznej. Plon ten, podobnie jak
i przy innych roœlinach towarowych, za-
le¿y od odmiany, warunków przyrodni-
czych (rejon uprawy, jakoœæ gleby, do-
stêpnoœæ wody, przebieg pogody) oraz
uprawowych (zagêszczenie roœlin, nawo-
¿enie, zachwaszczenie, skutecznoœæ
ochrony od chorób i szkodników podczas
wegetacji, termin i technika zbioru itp.).
Do badañ wybrano 9 genotypów wierz-
by, które wed³ug ich hodowcy dr.
J.W. Dubasa, ró¿ni¹ siê wymaganiami
glebowymi i plennoœci¹. Obecnie w Pol-
sce Centralny Oœrodek Badania Odmian
Roœlin Uprawnych w S³upi Wielkiej ko-
³o Poznania, nie prowadzi urzêdowej

W ramach doœwiadczenia wytyczono 108 poletek do posadzenia 9 genotypów

oceny wartoœci gospodarczej wierzby
energetycznej oraz Krajowego Rejestru
Odmian, na wzór roœlin rolniczych. Ba-
dania takie prowadz¹ jedynie hodowcy,
dlatego ocena wartoœci gospodarczej od-
mian wierzby, jest rzecz¹ wzglêdn¹.
Równie¿ w Polsce jeszcze nie istnieje
urzêdowa ocena wartoœci nasiennej zre-
zów wierzby u¿ywanych do zak³adania
nowych plantacji. St¹d wyniki uzyskane
w doœwiadczeniu w Koœciernicy maj¹
du¿e znaczenie praktyczne dla warun-
ków Pomorza Œrodkowego.

Plon i jakoœæ biomasy z wierzby za-
le¿¹ równie¿ od warunków lokalnych
oraz umiejêtnoœci w³aœciciela plantacji.

Studenci specjalnoœci „ochrona i kszta³towanie œrodowiska” sadz¹ zrezy wierzby
energetycznej na polu doswiadczalnym, identycznie jak na polu produkcyjnym

Badania szczegó³owe, które bêd¹ prowa-
dzone w najbli¿szych latach, po uzyska-
niu wsparcia finansowego z Ministerstwa
Nauki i Informatyzacji, pozwol¹ na do-
precyzowanie szczegó³ów technicznych
prowadzenia plantacji wierzby energe-
tycznej na Pomorzu Œrodkowym
w aspekcie technicznym i œrodowisko-
wym. Dziêki pracom dyplomowym, ab-
solwenci Wydzia³u Budownictwa i In¿y-
nierii Œrodowiska Politechniki Koszaliñ-
skiej bêd¹ lepiej przygotowani do popu-
laryzacji uprawy wierzby energetycznej
w terenie.

Leszek Styszko

Pobieranie próbek glebowych
do analiz chemicznych
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V Zachodniopomorski Festiwal Nauki jest organizowany
pod auspicjami Szczeciñskiego Towarzystwa Naukowego, jako
wspólna akcja uczelni wy¿szych Szczecina i Koszalina oraz
innych instytucji o funkcjach naukowych. W Koszalinie or-
ganizatorami byli: Politechnika Koszaliñska i Koszaliñskie
Towarzystwo Naukowe, a Komitet Organizacyjny stanowili:
prof. dr hab. in¿. dr h.c. Micha³ Bia³ko – prezes honorowy
Koszaliñskiego Towarzystwa Naukowego; prof. dr hab. in¿.
Wojciech Kacalak – prezes Koszaliñskiego Towarzystwa Na-
ukowego; prof. dr hab. in¿. Tomasz Krzy¿yñski – rektor Poli-
techniki Koszaliñskiej; prof. dr hab. in¿. Zbigniew Suszyñski
– prorektor Politechniki Koszaliñskiej; prof. dr hab. in¿. To-
masz Heese – prorektor Politechniki Koszaliñskiej; prof. dr
hab. in¿. Kazimierz Szymañski – dziekan Wydzia³u Budow-
nictwa i In¿ynierii Œrodowiska; prof. dr hab. in¿. Leon Ku-
kie³ka – dziekan Wydzia³u Mechanicznego; prof. dr hab. in¿.
Henryk Budzisz – dziekan Wydzia³u Elektroniki i Informaty-
ki; prof. dr hab. Czes³aw Partacz – dziekan Wydzia³u Ekono-
mii i Zarz¹dzania.

V Zachodniopomorski Festiwal Nauki w Koszalinie trwa³
dwa dni – od 22 do 23 wrzeœnia. Otwarcia Spotkañ Festiwalo-
wych na Politechnice Koszaliñskiej dokona³ prorektor ds. nauki
i wspó³pracy z gospodark¹ – prof. dr hab. in¿. Tomasza Heese.

Zgodnie z programem Festiwalu odwiedzili nasz¹ Uczelniê
wyk³adowcy z dwóch szczeciñskich uczelni; prowadzili wyk³a-
dy w auli przy ul. Œniadeckich i auli przy ul. Kwiatkowskiego.

Z Politechniki Szczeciñskiej przybyli: prof. dr hab. in¿. An-
drzej Stateczny z wyk³adem pt. “Projektowanie systemów in-
formacji geograficznej”, dr in¿. Magdalena Cudak z wyk³adem
pt. “Czy geny mog¹ wêdrowaæ przez Internet?”, dr in¿. Krzysz-
tof Karakulski z wyk³adem “Osmoza postawiona na g³owie Ÿró-
d³em czystej wody”, oraz dr in¿. Joanna Grzechulska-Damszel
z wyk³adem pt. “Czy s³oñce pomo¿e oczyœciæ œwiat?”.

Z Akademii Rolniczej w Szczecinie nasza Uczelnia goœci-
³a: prof. dr hab. Janinê Jasnowsk¹,
prof. dr. hab. Piotra Masojcia i dr
Mariolê Wróbel – przedmiotem
wyk³adów by³o rolnictwo i biotech-
nologia.

Spoœród wyk³adów dla m³o-
dzie¿y szkolnej, najwiêkszym za-
interesowaniem, bior¹c pod uwa-
gê frekwencjê, cieszy³y siê prowa-
dzone w aulach przy ul. Œniadec-
kich wyk³ady profesorów Wydzia-
³u Elektroniki Politechniki Kosza-
liñskiej, pierwszy pt. “To nie sen
to Java” prof. Henryka Budzisza
oraz drugi pt. “Historia telekomu-
nikacji” prof. Macieja Walkowia-
ka, a tak¿e wyk³ad pt. “Podrêcznik
elektroniczny narzêdziem wirtual-
nej edukacji” dr. in¿. Walerego Su-
s³owa i wyk³ad pt. “Ewolucja gra-
ficznych interfejsów u¿ytkownika”
mgr. in¿. Micha³a Statkiewicza.

W siedzibie Uczelni przy ul.
Œniadeckich, oprócz wyk³adów,
uczniowie uczestniczyli w do-
brze przygotowanych i ciesz¹-
cych siê du¿ym zainteresowa-
niem pokazach laboratoryjnych
w Katedrze Biologii Œrodowi-
skowej, na Wydziale Budow-
nictwa i In¿ynierii Œrodowiska.
Po czêœci do laboratoriów tych
zaprowadzili uczniów nauczyciele, którzy tak¿e w ubieg³ym
roku je odwiedzali, tyle ¿e z nowymi uczniami. Dobrze przygo-
towane zajêcia w laboratoriach odwiedzi³o blisko 200 osób –
licealistów, gimnazjalistów, a nawet oko³o 30-osobowa grupa
przedszkolaków ciekawych œwiata … i zgromadzonych w pra-
cowni roœlin wodnych, miêczaków, larw owadów, i widocznych
pod mikroskopem pierwotniaków. Zajêcia te przygotowali: dr
in¿. Adam Boguski, dr Magdalena Lampart-Ka³u¿niacka, mgr
Katarzyna Lewicka, mgr in¿. El¿bieta W³odarczyk, przy orga-
nizacyjnym wsparciu mgr in¿. Hanny Chrzczonowicz.

Du¿ym zainteresowaniem cieszy³y siê te¿ pracownie Wy-
dzia³u Mechanicznego przy ul. Rac³awickiej, do których w ci¹-
gu dwóch dni przyby³o ³¹cznie oko³o 150 uczniów. Uczestni-
czyli oni w ciekawie zaproponowanych zajêciach w pracow-
niach komputerowych Katedry Mechaniki Precyzyjnej. Pre-
zentacjê nt. “Wirtualne fabryki, urz¹dzenia i laboratoria” pro-
wadzi³ dr in¿. Tomasz Królikowski, natomiast prezentacjê pt.
“Wolne oprogramowanie – systemy Linuxowe” – mgr in¿.
Mariusz Lenartowicz.

Ciekawe zajêcia przygotowa³ równie¿ prof. Jerzy Lewosz
z Katedry Biochemii i Biotechnologii – pokazy zatytu³owane
by³y: “Substancje antybakteryjne i grzybowe s¹ wokó³ nas”
oraz “Bio-diagnostyka – wspó³czesne metody wykrywania
ska¿eñ i zagro¿eñ biologicznych i chemicznych”.

Festiwal Nauki licznie odwiedzany
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Spotkania, które odby³y siê w Politechnice, by³y dla znacz-
nej wiêkszoœci m³odzie¿y pierwszym kontaktem z wy¿sz¹
uczelni¹, w jakimœ stopniu wp³yn¹ one na wybory zwi¹zane
z przysz³oœci¹ tych m³odych ludzi. Jak to zwykle w ¿yciu bywa,
wiele zale¿y od przypadku i okolicznoœci, ale tak¿e od wyk³a-
dowcy, czy te¿ ciekawych eksponatów i urz¹dzeñ w pracow-
niach. Z roku na rok Festiwal Nauki zyskuje wiêcej zwolen-
ników i uczestników. Obok dni otwartych na Politechnice,
odbywaj¹cych siê tu¿ przed kampani¹ rekrutacyjn¹, Festiwal

stanowi dla m³odzie¿y jeszcze jedn¹ sposobnoœæ do kontaktu
z kadr¹ i “murami” Uczelni, sposobnoœæ wczeœniejsz¹, zw³asz-
cza w przypadku gimnazjalistów, którzy podejmuj¹ pierwsze
w swoim ¿yciu decyzje dotycz¹ce dalszej nauki.

£¹cznie w ramach V Zachodniopomorskiego Festiwalu
Nauki w Politechnice Koszaliñskiej uczestniczy³o oko³o 700
uczniów, w tym wspomniana grupa przedszkolna. Uczestnicy
Festiwalu otrzymali kolorowe certyfikaty z emblematami
Uczelni i Zachodniopomorskiego Festiwalu Nauki, podpisa-
ne przez prorektora Politechniki Koszaliñskiej – prof. Toma-
sza Heese. Czy w roku przysz³ym impreza zyska wiêcej sym-
patyków, zale¿y od wspó³dzia³ania organizatorów i nauczy-
cieli szkó³ ponad podstawowych.

Andrzej Markiewicz
zdjêcia: Adam Paczkowski, Micha³ Statkiewicz

W pracowniach przy ul. Rac³awickiej przygotowano rów-
nie¿ prezentacje:

– “Obróbka wysokociœnieniow¹ strug¹ wody” – dr. in¿. S³a-
womira Nagnajewicza z Katedry In¿ynierii Mechanicznej,

– “Obróbka nagniataniem” – mgr. in¿. Rados³awa Patyka
z Katedry Maszyn Roboczych.

Ponadto w auli przy ul. Kwiatkowskiego zaplanowano
nastêpuj¹ce wyk³ady:

– “Przysz³oœæ gospodarki – wirtualne fabryki” dr. in¿.
Grzegorza Jurkowskiego z Katedry In¿ynierii Produkcji,

– “Burza mózgów – mity i rzeczywistoœæ” – dr in¿. Jana
Markula, z Katedry In¿ynierii Produkcji,

– “Katastrofy mostów stalowych” – dr in¿. Joanny Jan-
kowskiej-Sandberg z Katedry Konstrukcji Metalowych i dr.
in¿. Jaros³awa Ko³odzieja z Pracowni Komputerowej,

– “Betony drobnoziarniste na bazie kruszyw naturalnych”
– dr. in¿. Jacka Katzera z Katedry Budownictwa i Materia³ów
Budowlanych,

– “Utlenianie sposób na przetrwanie?” – dr Renaty Œwi-
derskiej z Katedry Katedra Technologii Wody i Œcieków,

– “Czy energia z biomasy nam siê op³aca?” – mgr Ewy
Fija³kowskiej z Katedry Polityki Spo³eczno-gospodarczej
i Ekonomiki Regionalnej,

– “Logistyka w okresie II wojny œwiatowej – Armia Bry-
tyjska, Armia Czerwona” dr. Micha³a Polaka z Katedry Nauk
Spo³ecznych.

… oraz dr in¿. Walery Sus³ow z Politechniki Koszaliñskiej

… prof. Henryk Budzisz z Politechniki Koszaliñskiej

Podczas festiwalowego wykadu w auli
– prof. Andrzej Stateczny z Politechniki Szczeciñskiej

… prof. Maciej Walkowiak z Politechniki Koszaliñskiej
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W roku 2005 mija siedem lat od cza-
su rozpoczêcia wspó³pracy miêdzynaro-
dowej w ramach programu Unii Euro-
pejskiej ERASMUS-Socrates. Siedem lat
to wiek, w którym m³ody cz³owiek idzie
do szko³y, a Program osi¹ga pierwszy
etap dojrza³oœci. Projekt dotyczy wymia-
ny studentów SM (Student Mobility) i
wyk³adowców TM (Teaching Mobility)
oraz ujednolicenia programów studiów
poprzez system punktów kredytowych
ECTS (European Credit Transfer Sys-
tem). Poza tymi dzia³aniami podstawowy-
mi, program ERASMUS-Socrates umo¿-
liwia aktywnoœæ w ramach Programów
Intensywnych IP, Sieci Europejskich EN,
i innych (CD – Curricula Development).
Wszystkie wymienione tutaj dzia³ania
(poza CD) realizowane s¹ z powodzeniem
na Politechnice Koszaliñskiej.

W ci¹gu siedmiu lat dzia³alnoœci na
arenie miêdzynarodowej, jako Koordy-
nator Uczelniany programu ERASMUS
mogê stwierdziæ, i¿ nast¹pi³ znacz¹cy
rozwój iloœciowy i jakoœciowy. Liczba
naszych studentów korzystaj¹cych z Pro-
gramu (SM) wzros³a z 3 w pierwszym
roku dzia³alnoœci (1998/1999) do 30 stu-
dentów obecnie, natomiast liczba pra-
cowników – uczestników (TM) wzros³a
z jednego w pierwszym roku Programu,
do kilkunastu osób obecnie. Fundusze
EU na wymianê studentów wzros³y
w ci¹gu siedmiu lat dziesiêciokrotnie,
z nieca³ych 9 tys. euro w roku 1998 do
oko³o 88 tys. euro w roku akademickim
2004/2005, a obecnie na rok 2005/2006
wynosz¹ niemal 115 tys. euro. Nieco ni¿-
szy wzrost procentowy obserwuje siê
w finansowaniu wymiany pracowników
naszej Uczelni, co wynika g³ównie z nie-
wielkiego zainteresowania (oraz przygo-

towania) kadry, chocia¿ pewien postêp
mo¿na odnotowaæ w ostatnim okresie.
Projekt nie przewiduje bowiem gratyfi-
kacji pieniê¿nych dla wyk³adowców, ale
nawet w przypadku propozycji p³atnych
wyk³adów (40–70 euro/godz plus zwrot
kosztów podró¿y i zakwaterowania w
Rouen) nie obserwuje siê ¿adnego zain-
teresowania. Jest to symptomatyczne, bo
w przypadku Uczelni w Rouen, oczeki-
wania od wyk³adowcy dotycz¹ wyk³adów
w jêzyku angielskim (niekoniecznie fran-
cuskim).

Cele i zadania programu ERASMUS-
Socrates by³y przedmiotem prezentacji
Koordynatora Uczelnianego PK na wie-
lu zebraniach studentów, przed Parla-
mentem Studentów, oraz na konferen-
cjach krajowych i miêdzynarodowych.
Programy Intensywne i Sieci Europejskie
realizuj¹ tylko niektóre uczelnie w Pol-
sce i w tym zakresie jesteœmy uczelni¹
wiod¹c¹, czego dowodem by³a prezenta-
cja Koordynatora Uczelnianego PK na
forum ogólnopolskim w Warszawie dnia
11 marca, 2005 (na przyk³adzie uczelni
technicznych w Polsce)
 – T. Hryniewicz: £¹czenie nauczania

i badañ poprzez sieci europejskie na
przyk³adzie Politechniki Koszaliñskiej,
oraz na Konferencji CCN2005 na

Uniwersytecie Ekonomicznym w Braty-
s³awie, S³owacja,

Socrates idzie do szko³y!

Prof. Joao Salvadora Fernandesa w Mielnie

– T. Hryniewicz, Z. Pluta: Is There a
Place for the Truth in Information So-
ciety?, 2nd CCN Intl. Conference, Bra-
tislava, 26–27 May, 2005.
Na miêdzynarodowej konferencji w

Koszalinie w grudniu 2004, prof. Tade-
usz Hryniewicz przedstawi³ za³o¿enia
dotycz¹ce dzia³ania sieci europejskiej
TREE (Teaching and Research in Engi-
neering in Europe), natomiast na konfe-
rencji Jean Monet, Polityki i Programy
Unii Europejskiej, w Koszalinie,
2 czerwca, 2005, zaprezentowa³ realiza-
cjê programu Erasmus-Socrates w Poli-
technice Koszaliñskiej w latach 1998–
2005. Odnotowaæ trzeba, ¿e to powa¿ne
przedsiêwziêcie, jakim jest program Unii
Europejskiej Erasmus (obecnie tak¿e
Erasmus-Mundus), obs³ugiwane jest przy
niezmiennej obsadzie kadrowej, z pew-
nym udzia³em pracowników Dzia³u Na-
uki i Kwestury. Warto podkreœliæ tutaj
szczególn¹ rolê pani mgr in¿. Urszuli
Marchlewicz, specjalisty w Dziale Na-
uki Politechniki Koszaliñskiej, dziêki
której mo¿liwe jest jeszcze sprawne ad-
ministrowanie projektem. Odbywa siê to
niestety kosztem urlopów i czêstokroæ
znacznym wyd³u¿eniem czasu pracy.

Zaczynaliœmy od kilku umów w roku
1998, obecnie Politechnika Koszaliñska
(PK) posiada ³¹cznie 41 umów bilateral-
nych w kilkunastu krajach UE i Turcji.
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Liczba umów wskazuje na potencjalne mo¿liwoœci wymiany
przynajmniej 150 studentów rocznie (plus 8 studentów w ra-
mach IP2 i IP3). Niew¹tpliwym osi¹gniêciem jest powstanie
Centrum Logistycznego Programu ERASMUS-Socrates PK,
którego siedziba mieœci siê w p. 306 F przy ulicy Rac³awic-
kiej 15–17 w Koszalinie. G³ówne dzia³ania Centrum to akcje
informacyjne, naboru i selekcji studentów oraz pracowników,
odpowiedzi na pytania naszych studentów, wielokrotne wizy-
ty licznych kandydatów na grant, a póŸniej stypendystów Era-
smusa, odpowiadanie na liczne pytania naszych studentów
przebywaj¹cych czasowo za granic¹ na studiach, interwencja
w sprawie wyp³at grantu, akceptacja wyników i przygotowa-
nie do rozliczenia studentów powracaj¹cych z zagranicy, od-
powiedzi na pytania studentów z uczelni partnerskich z za-
granicy, wystawianie certyfikatów studentom i pracownikom
przybywaj¹cym do Politechniki Koszaliñskiej, jak i studen-
tom wyje¿d¿aj¹cym, wspó³dzia³anie z Dzia³em Nauki w za-
kresie rozwoju programu Erasmus, itd. Bardzo istotna i cza-
soch³onna jest sprawozdawczoœæ okresowa, obecnie dwukrot-
na (grudzieñ, maj) i roczna, we wrzeœniu. Narodowa Agencja
Socratesa w Warszawie oznajmi³a ostatnio, ¿e pomimo opra-
cowania szczegó³owych zasad i kryteriów naboru, akceptacji
i selekcji studentów i pracowników oraz rozdzia³u grantów,
obecnie niezbêdne bêd¹ protokó³y naboru i selekcji studentów
i to zarówno na szczeblu poszczególnych wydzia³ów, jak
i Uczelni.

Poza wyszczególnion¹ powy¿ej dzia³alnoœci¹ codzienn¹,
obowi¹zki Koordynatora Uczelnianego obejmuj¹ tak¿e uczest-
nictwo w okresowych zebraniach lub spotkaniach koordyna-
torów uczelnianych w Agencji Socratesa w Warszawie, czy
w ramach IP lub sieci europejskich, udzia³ w konferencjach
miêdzynarodowych.

W ramach Socratesa, Politechnikê Koszaliñsk¹ odwiedzaj¹
wyk³adowcy z uczelni zagranicznych (3 wizyty TM w roku
2005). Przyk³adowo, dnia 6 czerwca wyk³adu prof. Joao Sa-
lvadora Fernandesa z Instituto Superior Tecnico Lisboa wy-
s³uchali studenci 5. roku Wydzia³u Mechanicznego IZK. Spo-
radycznie studiuj¹ u nas studenci z zagranicy. W roku ubie-
g³ym studiowa³o u nas kilku studentów z Portugalii (Lizbo-
na) i z Francji (Rouen). W roku 2005/2006 chêæ studiowania
na Politechnice Koszaliñskiej w ramach programu ERASMUS
wyrazi³o oko³o 10 studentów (Granada, Lizbona, Palma de
Mallorca, Vilnius, Istanbul).

Zasady korzystania z programu ERASMUS-Socrates mo¿-
na odnaleŸæ na stronach internetowych
http://strony.wp.pl/erasmus-koszalin/index.htm
http://erasmus-koszalin.webpark.pl/index.htm
http://www.socrates.org.erasmus
http://europa.eu.int/comm.education/erasmus.html

natomiast zastanawiaæ musi brak od wielu lat wzmianki
o programie ERASMUS-Socrates na oficjalnych stronach Po-
litechniki Koszaliñskiej. Jest tam informacja o szeregu in-
nych programach miêdzynarodowych, g³ównie europejskich,
czasem zg³aszanych jako akcje krótkotrwa³e. W wersji an-
gielskiej jest nawet informacja o IP2 organizowanym w Ko-
szalinie, jednak bez odniesienia sk¹d taki program siê tutaj
znalaz³. Mo¿e w przysz³oœci warto by siêgn¹æ do Ÿróde³ i przede

wszystkim wprowadziæ tak¹ informacjê na oficjalne strony In-
ternetu, do wiadomoœci nie tylko naszych studentów.

 Udzia³ studentów i pracowników Politechniki Koszaliñ-
skiej odpowiednio w SM i TM ERASMUS w okresie ostat-
nich 7 lat przedstawiono na rysunkach 1–3 i w Tablicy 1.
Udzia³ w TM Erasmus nie jest imponuj¹cy, dlatego na akcjê
TM w roku akademickim 2005/2006 Agencja zmniejszy³a
dotacjê i mamy o 15% œrodków finansowych mniej ni¿ w roku
ubieg³ym. Wzrasta natomiast znacznie suma œrodków na gran-
ty dla studentów (do 117985 euro w roku akademickim 2005/
2006), chocia¿ ju¿ dzisiaj wiadomo, ¿e trudno bêdzie wyko-
rzystaæ ca³¹ przyznan¹ sumê grantu na SM ERASMUS i, po-
dobnie jak w roku minionym, bêdziemy musieli dokonaæ zwro-
tu niewykorzystanych œrodków. Przyczyn takiego stanu chyba
jest kilka: wzrost mo¿liwoœci wyjazdów zagranicznych w ra-
mach ró¿norodnych akcji i programów wakacyjnych studen-
tów, pauperyzacja wielu rodzin studentów i zwi¹zany z tym
brak mo¿liwoœci wspó³finansowania studenta za granic¹, oraz
– niestety, przynajmniej w roku akademickim 2004/2005 –
obserwowane pogorszenie jakoœci zg³aszaj¹cych siê kandyda-
tów. Przy braku celowych funduszy wspieraj¹cych program
Socrates na Uczelni, a jednoczeœnie przy wzroœcie wymagañ
w stosunku do kandydatów, merytorycznych oraz jêzykowych,
udzia³ studentów Politechniki Koszaliñskiej w wymianie miê-
dzynarodowej wynosi oko³o 2 promille ogó³u studentów Uczel-
ni. Nale¿y zaznaczyæ, ¿e w wymianie SM ERASMUS mog¹
braæ udzia³ tak¿e studenci studiów zaocznych i jest ju¿ kilka
takich przypadków.

Na zakoñczenie warto przytoczyæ wa¿niejsze publikacje,
które dotychczas ukaza³y siê g³ównie w naszym czasopiœmie
„Na Temat” (UWAGA: w podanym ni¿ej spisie w sprawie
Socratesa nie uwzglêdniono wszystkich innych autorów pu-
blikuj¹cych w naszym czasopiœmie, vide dr in¿. Maciej Ma-
jewski, 1999+).
Literatura
 1. Hryniewicz T., SOCRATES-ERASMUS w Uczelni, Na Te-
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 4. Hryniewicz T., Piêæ lat programu ERASMUS-SOCRATES

w Politechnice Koszaliñskiej, Na Temat, 3(35), 2003, 42–44
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Politechniki Koszaliñskiej (T. Hryniewicz+T. Krzy¿yñski) dla
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Rys. 1. Udzia³ studentów Politechniki w SM ERASMUS
w ci¹gu 7 lat realizacji Projektu

Tablica 1. Dotychczasowy udzia³ studentów i profesorów
w programie ERASMUS-Socrates

Lp. Rok akademicki Udzia³ studentów /
liczba grantów

Udzia³ profesorów /
liczba grantów

1 1998/1999 3 1 (2-week)
2 1999/2000 12 2
3 2000/2001 14 7
4 2001/2002 14+2 10
5 2002/2003 22 11
6 2003/2004 21 10
7 2004/2005 30 15*

Uwaga
*   w trakcie realizacji
** nie uwzglêdniono udzia³u studentów i pracow-
ników w IP2 i IP3 (Programy Intensywne, realizo-
wane odpowiednio, od roku 2002, oraz 2003) ani
EN (Sieci Europejskie)  CCN (od roku 2003) ani
TREE (od roku 2004)

 9. Szkice podró¿ne, Moja ¿yciowa przygoda, Marcin Asman,
Na Temat, 2/99, 39–40

10. ECTS Course Catalogue for Academic Year 2002/2003, De-
partment of Mechanical Engineering, Koszalin 2002, Tade-
usz Hryniewicz, co-editor and co-ordinator of English edition

11. ECTS Course Catalogue for Academic Year 2002/2003,
Department of Electronics, Koszalin 2000, Tadeusz Hry-
niewicz, co-editor and co-ordinator of English edition

12. O studiowaniu, Z Uniwersytetu w Grenadzie, Marcin
Asman, Na Temat, 5 (17), 1999, 33–34

13. Wspó³praca zagraniczna, Fachhochschule Neubranden-
burg, Grzegorz Œwita³a, Na Temat, 1(28)2002, 18

14. Wspó³praca zagraniczna, Wyk³ady na Uniwersytecie w
Leoben, Tadeusz Piecuch, Na Temat, 3(30)2002, 23–24.

15. Konferencje, Z SOCRATESem do Holzminden, Mariusz
Meller, Na Temat, 3(35)2003, 45–46

16. Wspó³praca zagraniczna, Poznaæ Polskê, Na Temat, 1 (36),
2004, 36

17. WZ Erasmus w Lizbonie…, Piotr Jurkowski, Na Temat,
2 (41), 40–41

18. Konferencja – polityki i programy Unii Europejskiej, Piotr
Wensierski, Na Temat, 2 (41), 25–26

19. http://strony.wp.pl/wp/erasmus-koszalin/index.htm
20. http://erasmus-koszalin.webpark.pl/index.htm
21. http://www.socrates.org.pl/erasmus
22. http://europa.eu.int/comm/education/erasmus.html
Informacje wyjazdowe dla studentów
www.socrates.org.pl/erasmus/formalnosci_wyjazdowe.html
www.msz.gov.pl

Kilka danych graficznych
Udzia³ studentów i pracowników Politechniki Koszaliñ-

skiej w okresie 1998–2005 przedstawiono w postaci graficz-
nej na kolejnych rysunkach 1–3. W Tablicy 1 podano zesta-
wienie liczbowe uczestników programu ERASMUS-Socrates.

Tadeusz Hryniewicz
Koordynator Uczelniany

ekspert Unii Europejskiej
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“Jak ciê widz¹, tak ciê pisz¹” – ta sentencja z krêgu dzia³añ pijarow-
skich (public relations) odnosi siê nie tylko do cz³owieka, ale tak¿e do ka¿-
dej organizacji, w tym te¿ szko³y wy¿szej.

Szko³ê, podobnie jak ka¿dy inny zespó³ ludzi nastawionych na realiza-
cjê wspólnego celu, mo¿emy okreœliæ mianem organizacji. Ma ona bowiem
swoj¹ strukturê, cele i œrodki do realizacji. Mo¿e ona istnieæ jedynie tyko
wtedy, kiedy bêdzie mia³a s³uchaczy, a oni przyjd¹ do niej wówczas, je¿eli
jest dobrze postrzegana w œrodowisku, czyli ma dobry image.

Ogólnie przyjmuje siê, ¿e oznacza ono: wizerunek zewnêtrzny i pogl¹d
na to jak jest. Nie da siê czarno na bia³ym objaœniæ pojêcia “image” organi-
zacji (ang. corporate image) tak, jak nie da siê go objaœniæ œciœle naukowo.
Image to sprawa wyczucia, jak wiêkszoœæ interesuj¹cych ludzi rzeczy1 . Nam,
do celów niniejszego artyku³u, najbardziej odpowiada definicja, ¿e “image
to zewnêtrzny obraz informuj¹cy o tym, co mo¿na znaleŸæ w œrodku”2 . St¹d
wiêc tytu³ naszego artyku³u: bo chcemy okreœliæ, jak nas widz¹, i „pisz¹”
studenci Politechniki Koszaliñskiej na podstawie tego, co znaleŸli w œrodku.
Konkretniej zaœ, jak nas “pisz¹” studenci Wydzia³u Mechanicznego.

Lapidarnym, jednoczeœnie dotykaj¹cym kwintesencji rzeczy jest defi-
niowanie image (wizerunku) organizacji jako “rozedrganej mozaiki pojêæ
i odczuæ”. Oznacza to, ¿e ka¿da informacja o organizacji wp³ywa na jej
wizerunek, ale zmienia go nieznacznie. Oznacza to te¿, ¿e wizerunek nie
jest stabilny, zmienia siê, ale dok³adnie nie wiadomo jak. Efektem tej nie-
jednoznacznoœci jest zawsze konkretna decyzja: skorzystaæ z produktu tej
organizacji, czy iœæ do konkurencji. W przypadku szko³y wy¿szej oznacza
to nic innego jak utratê potencjalnych kandydatów na studia. Wspó³cze-
œnie w warunkach zmniejszaj¹cej siê populacji maturzystów warto wiêc
dbaæ o dobry image szko³y.

Z pozytywnym image organizacji
w œrodowisku wi¹¿¹ siê te¿ inne ko-
rzyœci3: (1) wytwarza siê swoisty kre-
dyt zaufania, który trwa bardzo d³u-
go, (2) sprzyja on akceptacji organi-
zacji przez podmioty dzia³aj¹ce w jej
otoczeniu, (3) daje wiêksz¹ mo¿li-
woœæ udzia³u w ró¿nych przedsiê-
wziêciach, (4) podnosi morale pra-
cowników i klientów organizacji,
(5) nakrêca spiralê sukcesu, (6) wy-
twarza poczucie dumy i wi¹¿e na wie-
le lat klienta z organizacj¹.

Widaæ z tego, ¿e zadowolony, usa-
tysfakcjonowany z produktu klient,
jest jednoczeœnie podstaw¹ rozwoju
i funkcjonowania organizacji. Pro-
duktem ka¿dej uczelni s¹ jej absol-
wenci. To oni s¹ bowiem jej chodz¹-
c¹ wizytówk¹. Oni swoj¹ prac¹ i za-
chowaniem daj¹ œwiadectwo o tym,
jak przebiega³ procesu kszta³cenia.
Dlatego te¿ podaje siê, ¿e image szko-
³y to “suma obiektywnych opinii o ja-
koœci nauczania i kontaktów ze œro-
dowiskiem”4 .

Ka¿da szko³a ma wiêc swoje ima-
ge, czy tego chce czy nie, czy kszta³-
tuje je œwiadomie, czy te¿ zostawia
przypadkowi. O ile w przypadku ca³ej
uczelni jej image jest dzie³em niewiel-
kiej liczby powszechnie znanych osób

(zatrudnionych profesorów), to w przypadku wy-
dzia³u podstawowe znaczenie dla jego wizerunku
ma atrakcyjnoœæ kierunków studiów i specjalno-
œci oraz dobrze oceniany poziom kszta³cenia. Co
oznacza: “dobrze oceniany”? To nic innego, jak
zewnêtrzna opinia na temat ca³okszta³tu funkcjo-
nowania wydzia³u, a zw³aszcza codziennej pracy
nauczycieli akademickich. To oni s¹ bowiem naj-
wy¿sz¹ wartoœci¹ ka¿dej szko³y. Sw¹ wiedz¹, umie-
jêtnoœciami, kultur¹ osobist¹ kszta³tuj¹ nie tylko
opiniê o sobie, ale tak¿e o placówce w której pra-
cuj¹, tworz¹ jej wizerunek wœród studentów, ab-

„Jak ciê widz¹, tak ciê pisz¹”
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solwentów oraz lokalnej spo³ecznoœci. Zbadano wiêc, w ramach
dzia³añ ewaluacyjnych prowadzonych na Wydziale Mechanicz-
nym w roku 2004/2005, jaka jest opinia studentów i absolwen-
tów Wydzia³u na temat jakoœci procesu kszta³cenia. Jako mier-
nik stopnia realizacji celu przyjêto wskaŸnik stopnia zadowo-
lenia studenta Qs, czyli pewn¹ konkretn¹ wartoœæ wynikaj¹c¹
z przyjêtej metody pomiaru i analizy danych.

Jak nas widz¹ i pisz¹ studenci
Realizacja badañ polega³a na przeprowadzeniu anonimo-

wej ankiety badawczej (przez samorz¹d studencki) wœród stu-
dentów uczêszczaj¹cych na zajêcia dydaktyczne wylosowane
do przegl¹du. W ten sposób uzyskano ³¹cznie 4472 ankiet, co
przy ogólnej liczbie studentów wydzia³u wynosz¹cej 3050
oznacza, ¿e teoretycznie ka¿dy student mia³ mo¿liwoœæ wyra-
¿enia swojej opinii. Ankietowano 57 przedmiotów (68% na
MBM oraz 32% na TRiL), realizowanych na semestrach od
II do X, w tym: wyk³adów 26 (45%
próbki), æwiczeñ projektowych 9
(15%), laboratoriów 22 (40%). Licz-
ba ankietowanych nauczycieli (z po-
dzia³em na grupy zawodowe), pro-
fesorów 10 osób (28% próbki), dok-
torów 20 (33%), magistrów 12 (37%
). Ka¿dy student oceniaj¹c danego
nauczyciela móg³ daæ ocenê: + 2, +
1, 0, –1, –2. Zosta³y one zliczone
(dla danego przedmiotu) i przeliczo-
ne na udzia³y procentowe w po-
szczególnych grupach ocenowych.
Pozwoli³o to na wyznaczenie natê-
¿enia poszczególnej oceny dla da-
nego przedmiotu oraz danego na-
uczyciela. Nastêpnie obliczono (syn-
tetyczny) wskaŸnik stopnia zadowo-
lenia studentów Qs, sumuj¹c iloczy-
ny wskaŸników punktowych oceny
i procentowy udzia³ ankiet A z da-
nego przedzia³u. Przy takim ujêciu,
wartoœæ wskaŸnika Qs, jak¹ mo¿na
by³o uzyskaæ wynosi³a: maksymal-
na + 200 ju (jednostek umownych)
i minimalna – 200 ju, st¹d ca³kowi-
ta zmiennoœæ (rozstêp) Qs = 400 ju.
Wartoœæ tê podzielono na 5 klas ja-
koœci o jednakowej zmiennoœci = 80
ju, co da³o okreœlone przedzia³y:
I klasa (nauczyciel wyró¿niaj¹cy siê)
+121 < Qs = + 200 ju,
II klasa (nauczyciel bardzo dobry)
+ 41 < Qs = + 120 ju,
III klasa (nauczyciel dobry)
– 41 < Qs = + 40 ju,
IV klasa (nauczyciel przeciêtny)
– 121 < Qs = – 40 ju,
V klasa (nauczyciel bardzo s³aby)
– 200 < Qs = – 120 ju.

Z badañ wynika, ¿e wskaŸnik Qs zawiera siê w zakresie: –
59 do + 163 ju. Przeciêtna jego wartoœæ wynosi + 78 ju. War-
toœæ Qs powy¿ej przeciêtnej uzyska³o 28 osób (66%).

 Graficzny obraz ewaluacyjnego rozk³adu jakoœci wg
wskaŸnika Qs dla badanych nauczycieli Wydzia³u Mechanicz-
nego Politechniki Koszaliñskiej obrazuje rys. 1.

Statystyczne wielkoœci tego wskaŸnika dla poszczególnej
grupy zawodowej s¹ nastêpuj¹ce:
– grupa profesorów: œrednia Qs = 95,4 ju , odchylenie stan-

dardowe nσ = 61,0 ju,
– grupa adiunktów: œrednia Qs = 90,0 ju, odchylenie stan-

dardowe nσ = 60,1 ju,
– grupa asystentów: œrednia Qs = 59,2 ju, odchylenie stan-

dardowe nσ = 52,2 ju.
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Jak nas widz¹ i pisz¹ absolwenci
Wizerunek – tak¿e wydzia³u – buduje siê poprzez produkt,

a takim “produktem” s¹ absolwenci. Zbadano wiêc, “jak nas
widz¹” ci, którzy maj¹ ju¿ zakoñczony ca³y cykl szkolenia, a po-
nadto pewien dystans do tego, co siê dzia³o podczas studiów.
Badania przeprowadzono wœród absolwentów, którzy ukoñczyli
w ostatnim roku akademickim istniej¹ce na Wydziale Mecha-
nicznym kierunki studiów: Mechanika i Budowa Maszyn
(MiBM) oraz Technika Rolnicza i Leœna (TRiL).W anonimo-
wej ankiecie badawczej zadano 14 pytañ dotycz¹cych ró¿nych
aspektów procesu kszta³cenia. £¹cznie uzyskano 81 wype³nio-
nych kwestionariuszy ankietowych (30% wydanych), w tym 39
pochodzi³o od absolwentów z kierunku (MiBM) oraz 42 od ab-
solwentów z kierunku (TRiL). Graficzne zobrazowanie wyni-
ków badañ (“jak nas widz¹ i pisz¹”) przedstawiono na rys. 2÷15.

Przy tym wszystkim nale¿y pamiêtaæ, aby nie uto¿samiaæ
jakoœci procesu kszta³cenia z metod¹. Jakoœæ kszta³cenia, to

nie tyko “g³os studenta”, ale tak¿e wynik nowoczesnego za-
rz¹dzania procesem, opartym na realizacji postawionych ce-
lów. Podstaw¹ wiedzy w jednym i drugim przypadku s¹ jed-
nak w³aœciwe informacje. Przeprowadzone postêpowanie ba-
dawcze pozwala poznaæ nie tyko mechanizmy i czynniki wp³y-
waj¹ce na przebieg procesu kszta³cenia, ale tak¿e zwiêkszyæ
efektywnoœæ dzia³añ dziekana w kierunku poprawy jakoœci
kszta³cenia oraz dostarczyæ nauczycielom akademickim in-
formacji zwrotnej o ich pracy.

Marek Fligiel, Bronis³aw S³owiñski
1 W. Hars: Jestem dobry. Warszawa, Wyd. Studio EMKA, 1996
2 Sampson E.: Jak tworzyæ w³asny wizerunek. Warszawa, Dom Wy-
dawniczy ABC, 1996
3 Pawelski L.: Szko³a urynkowiona. Kierowanie szko³¹, nr 4(80)
kwiecieñ 2005
4 Elsner D.: Doskonalenie kierowania placówk¹ oœwiatow¹. Wokó³
nowych pojêæ i znaczeñ. Chorzów, Wydawnictwo Mentor, 1999

I
Oxford zaliczany jest do trójki najstarszych uczelni Euro-

py. Starszy od niego jest tylko uniwersytet w Bolonii i paryska
Sorbona. Obok historii posiada tak¿e uznan¹ pozycjê i rolê
w œwiecie nauki europejskiej i œwiatowej.

Powsta³ oko³o 1200 r. Okres Œredniowiecza, w którym
zosta³ za³o¿ony, odcisn¹³ swój wyraŸny wzorzec uprawiania
nauki na ca³y ci¹g dziejów funkcjonowania Oxfordu. Uczel-
nia jest “universitas magistrorum et scholarum” (wspólnot¹
mistrzów i uczniów). Jest nie tylko placówk¹ naukow¹ i miej-
scem nauczania, ale tak¿e, zgodnie z zasadami ¿ycia umys³o-
wego wieków œrednich, zwi¹zkiem cechowym 1. Zatem stu-
dent terminowa³ u magistra i w miarê uzyskiwania stopni sta-
wa³ siê niejako czeladnikiem, czyli kandydatem na magistra.
Magister znaczy³o tyle co mistrz. Pe³en tok studiów polega³
na zdobyciu tytu³u magistra.

Na uczelni wyk³adano septem artes liberales (siedem sztuk
wyzwolonych), trivium – w jej sk³ad wchodzi³a gramatyka,
retoryka i dialektyka oraz quadrivium sk³adaj¹ce siê z geo-
metrii, arytmetyki, astronomii i muzyki. Obie grupy przed-
miotów trivium i quadrivium okreœlano jako sapientia (m¹-
droœæ).

Wydzia³y (facultates) by³y cechami magistrów jako wy-
twórców nauki danego dzia³u. Najwa¿niejszym wydzia³em
uczelni by³a teologia. Istnia³y tak¿e inne wydzia³y: filozofii
(artes), prawa, medycyny.

W tym te¿ okresie wyró¿nia³o siê filozofów (philosophi),
którzy byli mi³oœnikami m¹droœci ludzkiej (humanae sapien-

tiae amatores) i teologów (sancti) bêd¹cych wyk³adowcami
Pisma œw.

Artes stanowi³y wstêp do teologii. Aby zostaæ magistrem
teologii, trzeba by³o uprzednio zostaæ magister artium. (Do
dzisiaj, nie tylko na uniwersytetach Oxfordu i Cambridge, ale
we wszystkich uczelniach brytyjskich u¿ywa siê powszechnie
tytu³u Master of Arts).

Aby nauczaæ na wydziale artium, trzeba by³o legitymowaæ
siê okresem szeœciu lat studiów i mieæ co najmniej dwadzie-
œcia jeden lat. Nauczycielem teologii zostawa³o siê po oœmiu
latach studiów, w tym minimum piêciu latach teologii, maj¹c
przynajmniej trzydzieœci piêæ lat ¿ycia.

Ze wzglêdu na bardzo wysok¹ cenê ksi¹¿ek (w niektórych
œredniowiecznych bibliotekach by³y one przytwierdzane ¿ela-
znymi ³añcuchami do sto³ów) wiedza rozszerza³a siê niemal
wy³¹cznie przez ¿ywe s³owo, st¹d ogromne znaczenie na uni-
wersytecie oxfordzkim stanowi³y wyk³ady.

Oxford historyczny i wspó³czesny cz. 1

Tadeusz SznajderskiUczelnie, które pozna³em (2)

Prof. dr. hab. Urszuli ¯egleñ
i prof. dr. hab. Kazimierzowi Jodkowskiemu,

w trzydziest¹ rocznicê ukoñczenia wspólnych studiów
o Absolucie, prawdzie i nieskoñczonoœci

oraz zdobycia tytu³u magister artium
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Istnia³y dwa rodzaje wyk³adów: lekcja
(lectio) i dysputa (disputatio) 2. Lekcja by³a
oparta na lekturze jakiegoœ tekstu (filozoficz-
nego lub teologicznego) i jego skomentowa-
niu. Dysputa by³a dyskusj¹ naukow¹ pod
przewodnictwem jednego lub kilku magi-
strów. Toczy³a siê wed³ug przyjêtego na
wszystkich uczelniach schematu: pro – con-
tra – solutio (za – przeciw – rozwi¹zanie).
Najpierw przedstawiano argumenty za udo-
wodnieniem okreœlonej tezy. Nastêpnie ana-
lizowano argumenty przeciwne tej tezie, zbi-
jaj¹ce j¹. Na koniec znajdowano rozwi¹za-
nie wykazuj¹ce poprawnoœæ wobec obu grup
argumentów.

Do dzisiaj tytu³ naukowy na ka¿dej uczel-
ni, nie tylko brytyjskiej, zdobywa siê poprzez
napisanie pracy na okreœlony temat i jego
obronê. Sk¹d siê wziê³a obrona?

Na pierwszych uniwersytetach europej-
skich, w tym w Oxfordzie i w Cambridge, na wydziale artium
student koñczy³ studia egzaminem przed kilkoma magistrami.
Dopiero po tym egzaminie by³ dopuszczany do samodzielnej
obrony tezy (determinatio), a nie tylko do zebrania historycz-
nych informacji o niej pro et contra. Po udanej obronie zosta-
wa³ baka³arzem i musia³ przez dwa lata na wyk³adach wyja-
œniaæ przewidziane teksty znanych autorów. Po dwóch latach
pracy nauczycielskiej baka³arz zostawa³ magister artium 3.

Najwa¿niejsz¹ osob¹ na uniwersytecie by³ kanclerz. On
kierowa³ uczelni¹ i podejmowa³ istotne decyzje w zakresie
procesu nauczania. Rektor, z kolei, kierowa³ wydzia³em ar-
tium, u¿ywaj¹c dzisiejszego s³ownictwa, by³ dziekanem wy-
dzia³u filozoficznego.

II
Na czym polega fenomen Oxfordu? Pragnê odpowiedzieæ

na to pytanie jako pracownik naukowy uczelni, która niedaw-
no otworzy³a siê na now¹ dyscyplinê – ekonomiê, i próbuje
stworzyæ w³asn¹ koncepcjê nauki i nauczania.

Moim zdaniem niezwyk³a skutecznoœæ nauczania i wyso-
ki poziom Oxfordu i Cambridge, jak pisa³em o tym w pierw-
szej czêœci artyku³u w poprzednim numerze “Na temat”, zwi¹-
zana jest z instytucj¹ tutorów, wyros³¹ ze œredniowiecznej kon-
cepcji “terminowania” studenta u magistra. Tutor jest opie-
kunem naukowym danego studenta. Zadaje lektury, z których
student przygotowuje pracê pisemn¹, na cotygodniowych spo-
tkaniach z tutorem omawiane s¹ wyniki i zadawane kolejne
tezy do opracowania. Pod koniec trymestru, system nauki w
Oxfordzie jest taki sam jak w Cambridge i dzieli siê na trzy
trymestry, tutor znaj¹c swoich studentów z cotygodniowych
spotkañ opiniuje ich postêpy w nauce. Nale¿y podkreœliæ, ¿e
studentowi pozostawia siê du¿o swobody w okresie studiów.
Nie ma narzuconego – jak w przypadku polskiego studenta,
sztywnego, niemo¿liwego do zmiany, systemu zaliczanych
przedmiotów. Program studiów w Oxfordzie jest bardzo ela-
styczny i umo¿liwia, a wrêcz wymusza, interdyscyplinarny
proces nauczania, przez co absolwenci maj¹ lepsz¹ pozycjê
przy szukaniu atrakcyjniejszej pracy.

Na pocz¹tku studiów, najczêœciej po pierwszym roku, zdaje
siê tzw. initial exams. Na zakoñczenie, zazwyczaj trzyletnich
studiów, zalicza siê tzw. final exams. System prawie ca³ych
studiów jest bardzo zindywidualizowany. Student, jak ju¿
wspomnia³em, na ka¿de spotkanie z tutorem przygotowuje
pracê pisemn¹, a nastêpnie musi j¹ obroniæ przed uwagami i
krytyk¹ tutora.

Tutor, z kolei, zna bardzo dobrze ka¿dego studenta. Miesz-
ka on, podobnie jak studenci, w tym samym college’u i poza
mieszkaniem posiada wygodny gabinet do pracy. Dobiera ka¿-
demu studentowi indywidualn¹, w zale¿noœci od postêpów w
nauce, listê lektur i realizuje indywidualn¹ œcie¿kê rozwoju
intelektualnego. Zdolniejszym studentom zadaje trudniejsze,
bardziej skomplikowane tematy.

Student osi¹ga sukces w Oxfordzie i w Cambridge dziêki
pracy w³asnej i tutorowi, który indywidualnie prowadzi ka¿-
dego z adeptów nauki.

Funkcja tutora istnieje nie tylko na poziomie uniwersytec-
kim. W elitarnych college’ach, np. w Eton, przygotowuj¹cych
do studiów w Oxfordzie lub Cambridge uczniowie “terminu-
j¹” u tutorów. Ta formu³a uczenia siê i nauczania pochodzi w
nieska¿onej formie ze Œredniowiecza, tak jak z tego okresu
pochodzi sama instytucja uniwersytetu – najstarszego, a za-
razem podstawowego typu wy¿szej uczelni, maj¹cej prawo
nadawania stopni naukowych i ³¹cz¹cej funkcje naukow¹ –
prowadzenie pracy badawczej – z funkcjami dydaktyczno-
wychowawczymi – kszta³cenie pracowników naukowych oraz
specjalistów w poszczególnych m zawodach 4.

c.d.n.
Tadeusz Sznajderski

zdjêcia: Tomasz Krzy¿yñski, Tadeusz Sznajderski

1 S. Swie¿awski, Dzieje europejskiej filozofii klasycznej, Wydaw-
nictwo Naukowe PWN Warszawa – Wroc³aw 2000, s. 554.

2 dz.cyt., s. 558.
3 dz.cyt., s. 559.
4 K. Twardowski, O dostojeñstwie uniwersytetu, Poznañ 1933, s. 12.
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Kilkanaœcie tygodni temu minê³a 50. rocznica œmierci
genialnego wizjonera fizyki, Alberta Einsteina. Ta roczni-
ca zbieg³a siê z inn¹, 100-leciem publikacji rewolucyjnych
prac naukowych, które radykalnie zmieni³y naukowe ro-
zumienie natury œwiat³a oraz czasoprzestrzennego t³a zda-
rzeñ fizycznych. Na tê okolicznoœæ Zgromadzenie Ogólne
ONZ og³osi³o rok 2005, ROKIEM FIZYKI.

W cudownym dla fizyki roku 1905, 26-letni A. Einstein
zasypa³ seri¹ naukowych artyku³ów niemieckojêzyczne cza-
sopismo „Roczniki Fizyki” („Annalen der Physik”). Te publi-
kacje wieñczy³y okres kilkuletnich badañ naukowych prowa-
dzonych z g³êbok¹ dociekliwo-
œci¹ i wytrwa³oœci¹, bo celem
by³o zrozumienie racjonalnych
podstaw pewnych zachowañ w
zjawiskach fizycznych.

Pierwsza publikacja (ma-
rzec 1905), wysoko oceniona
przez wybitnego fizyka M.
Plancka, wyjaœni³a istotê zjawi-
ska fotoelektrycznego. W tej
pracy Einstein udowodni³, ja-
kie cechy nale¿y przypisaæ no-
œnikom œwiat³a – fotonom, by
elektrony uwalniane z po-
wierzchni metalu pod wp³y-
wem oœwietlenia, podlega³y za-
chowaniu w pe³ni zgodnemu z
tym, co obserwuje siê w do-
œwiadczeniach. A wyniki ba-
dañ laboratoryjnych wydawa³y
siê paradoksalne i tajemnicze.
Przyk³adowo, niebieskie œwia-
t³o ze Ÿród³a o ma³ej mocy, wy-
bija³o z powierzchni metalu
elektrony o wiele szybsze od
tych, które  by³y wyrzucane
przez czerwone œwiat³o ze Ÿró-
d³a w wielkiej mocy. Takiego
zachowanie nie mo¿na wyjaœniæ na gruncie starej, klasycznej
teorii promieniowania elektromagnetycznego autorstwa  naj-
wybitniejszego fizyka XIX w., C. Maxwella.

Wyjaœniaj¹c zjawisko fotoelektryczne Einstein nauczy³ nas,
¿e wszystkie fotony  fali œwietlnej o danej barwie maj¹ do-
k³adnie okreœlon¹ energiê (odwrotnie proporcjonaln¹ do okresu
fali, nazywamy to czêstotliwoœci¹) i pêd (odwrotnie propor-
cjonalny do d³ugoœci fali, nazywamy to wektorem falowym),
a jednoczeœnie pêd i energia s¹ taktowane t¹ sam¹ wartoœci¹
momentu pêdu h (fundamentalna sta³a Plancka). Ta g³êboka
argumentacja Einsteina to nic innego jak ekonomiczna mini-
malizacja energii fotonu w czasie i jego pêdu w przestrzeni.

Zjawisko fotoelektryczne wystêpuje równie¿ w pó³przewod-
nikach (fotodiody, fotooporniki) i, czego na ogó³ sobie nie
uœwiadamiamy, jest powszechnie wykorzystywane w wielu

nowoczesnych urz¹dzeniach elektronicznych, wykorzystuj¹-
cych œwiat³o z zakresu widzialnego czy podczerwieni. W³a-
œnie uœwiadomi³em sobie, ¿e dziêki Einsteinowi prawie co-
dziennie otwieram pilotem bramê wjazdow¹ na teren Naszej
Uczelni.

Artyku³y naukowe, drugi (maj 1905) i pi¹ty (grudzieñ
1905), to w³aœciwie rozszerzenia niezbyt przychylnie przyjê-
tej rozprawy doktorskiej Einsteina. Wyjaœniaj¹ one kinetycz-
no-molekularn¹ przyczynê tzw. ruchów Browna, którym pod-
legaj¹ np. py³ki kwiatowe w kropli wody. Warto tu nadmie-
niæ, ¿e niezale¿nie od Einsteina, nad podobnymi problemami

pracowa³ znakomity polski fi-
zyk Marian Smoluchowski,
i zdaniem wielu, zg³êbi³ je le-
piej ni¿ ten pierwszy. Dziêki
nim obu mamy teraz racjonal-
ne wyjaœnienie ruchów Brow-
na i wiemy, ¿e s¹ one wynikiem
miliardów uderzeñ cz¹steczek
H2O w py³ek kwiatowy. Co wiê-
cej, z mikroskopowych obser-
wacji ruchu tych py³ków mo-
¿emy wyliczyæ, ile moleku³
H2O znajduje siê w danej kro-
pli wody, czyli jak du¿a jest
cz¹steczka H2O i z jak¹ œred-
ni¹ prêdkoœci¹ swobodn¹ poru-
sza siê.

Jednak najbardziej donios³e
prace naukowe owego cudow-
nego dla fizyki roku to, trzecia
(czerwiec 1905) i czwarta
(wrzesieñ 1905). Stanowi¹ bo-
wiem fundament szczególnej
teorii wzglêdnoœci (STW) i wy-
kazuj¹ czasoprzestrzenne
wspó³zale¿noœci dla zdarzeñ fi-
zycznych, obserwowanych
w ró¿nych uk³adach odniesie-

nia, np. gdy jeden z obserwatorów jest nieruchomy, a drugi
porusza siê z ustalon¹ prêdkoœci¹ v (ruch jednostajny). Jedn¹
z wielu konsekwencji STW jest najs³ynniejsze równanie fizy-
ki E = mc2, wi¹¿¹ce energiê ca³kowit¹ cia³a (E) z jego mas¹
(M). Prêdkoœæ œwiat³a (c) ma tu rangê fundamentalnej sta³ej,
jest bowiem prêdkoœci¹ graniczn¹ przekazu oddzia³ywañ elek-
tromagnetycznych czy grawitacyjnych. Tu warto sobie uœwia-
domiæ, ¿e c2 ~ 1016 m2/s2 jest tak du¿ym przelicznikiem ska-
luj¹cym, ¿e 1 gramowi masy odpowiada utajona energia 25
mln kWh, a zrozumienie tego przyspieszy³o rozwój fizyki
j¹drowej w celu czerpania z niewyobra¿alnie wielkich zaso-
bów energii. Liczne nastêpstwa tego dla ludzkoœci, dobre
i z³e, s¹ powszechnie znane.

Ju¿ od pocz¹tku te dwie prace, rozpoczynaj¹ce erê wzglêd-
noœci czasu i przestrzeni, wzbudzi³y wiele kontrowersji, a na-

O piêknie pewnych wizji
czyli o dziedzictwie Einsteina

Janusz ¯mijan
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wet wrogoœæ. Nie wymieniaj¹c nazwiska przytoczê wypowiedŸ
jednego z ówczesnych luminarzy fizyki: „Ten zarozumialec
[w domyœle – Einstein] robi z nas g³upców”. Silny sprzeciw
wobec teorii wzglêdnoœci wzmóg³ siê jeszcze bardziej, gdy
w 1915 r. A. Einstein og³osi³ jej pe³n¹ wersjê, znan¹ teraz
jako ogólna teoria wzglêdnoœci (OTW). Teoriê wzglêdnoœci
uznawano za twór podejrzany i wysoce ekscentryczny do
1919 r., gdy wykazano doœwiadczalnie jej zgodnoœæ z Natur¹.

Najwa¿niejsze dzie³o Einsteina, OTW, to nic innego jak
rozszerzenie STW na przypadki ruchu ze zmienn¹ prêdko-
œci¹ wzglêdn¹ miêdzy obserwatorami. Do pe³nej postaci OTW
Einstein dojrzewa³ przez 8 lat, pocz¹wszy od 1907 r., gdy
w olœniewaj¹cym przeb³ysku intuicji uœwiadomi³ sobie, ¿e cz³o-
wiek spadaj¹cy swobodnie w przyœpieszaj¹cym polu grawita-
cyjnym nie bêdzie odczuwa³ w³asnego ciê¿aru. Brzmi to pa-
radoksalnie, cz³owiek ma masê jako miarê bezw³adnoœci, a nie
odczuwa ciê¿aru tej masy. Tê myœl, ¿e grawitacjê mo¿na rów-
nowa¿nie zast¹piæ efektem przyspieszenia (czyli szybkoœci¹
zmian prêdkoœci, która to prêdkoœæ jest szybkoœci¹ zmian drogi
w czasie – w rachunku ró¿niczkowym jest to podró¿ przez
czterowymiarow¹ krzywiznê czasoprzestrzenn¹), nazwa³ naj-
wspanialsz¹ myœl¹ swojego ¿ycia. To w³aœnie ta wizja Einste-
ina spowodowa³a radykalnie nowe, wrêcz rewolucyjne, spoj-
rzenie na powi¹zanie grawitacji z czasoprzestrzeni¹. Im wiêk-
sze grawituj¹ce masy, tym wiêkszy stopieñ deformacji lokal-
nej czasoprzestrzeni, a w sytuacji ekstremalnej zapadanie siê
masy w punkt - czarn¹ dziurê - o gigantycznej gêstoœci ener-
gii w stanie bezczasowym (normalne rozumienie czasu i prze-
strzeni zatracaj¹ swój dotychczasowy sens i staj¹ siê czymœ
innym, byæ mo¿e wielowymiarowymi superstrunami).

Swoj¹ OTW, Einstein jako pierwszy osi¹gn¹³ idea³  fizycz-
nej teorii naukowej. Nie zapisywa³, jak jego wielki poprzed-
nik Newton, oddzielnie równañ-Ÿróde³ oddzia³ywañ grawita-
cyjnych i równañ ruchu tych Ÿróde³, by je samouzgodniæ w rów-
naniu-rozwi¹zaniu. U Einsteina te wszystkie równania by³y
transcendentnie rozcieñczone w sobie w dynamicznej relacji.
Dok³adnie mówi¹c, tensorowy czterowektor pêdu-enerii wy-
znacza krzywiznê czasoprzestrzenn¹ (czterowymiarowa me-
tryka), ta z kolei dyktuje, jakie maj¹ byæ trajektorie ruchu pro-
wadz¹ce dynamicznie do samoredukuj¹cej siê struktury gê-
stoœci energii czasoprzestrzeni. Osi¹gniêcie tak g³êbokiej wi-
zji problemu to wynik niepohamowanej ciekawoœci i wytrwa-
³oœci w d¹¿eniu do prawdy o Naturze Wszechrzeczy. Einstein
wyczu³ to swoj¹ znakomit¹ intuicj¹, a nieprzeciêtna wyobraŸ-
nia doprowadzi³a go do piêknych formu³ matematycznych i ich
racjonalnej interpretacji.

Wyrazy uznania dla Einsteina zaczê³y pojawiaæ siê z chwil¹
pierwszego doœwiadczalnego potwierdzenia przewidywañ
OTW. W 1919 r. ekipa sir Edingtona zaobserwowa³a i zmie-
rzy³a wielkoœæ ugiêcia biegu promieni œwietlnych z odleg³ych
gwiazd, widzianych w najbli¿szym s¹siedztwie S³oñca, a by³o
to mo¿liwe podczas ca³kowitego jego zaæmienia. Efekt ten
jest wywo³any lokaln¹ krzywizn¹ czasoprzestrzeni, pochodz¹-
c¹ od masy/energii S³oñca, i po dok³adnych pomiarach oka-
za³ siê byæ zadziwiaj¹co zgodny z przewidzianym przez Ein-
steina. Odkrywca elektronu, J. Thomson (lord Kelvin) oceni³
to wydarzenie jako jeden z najwiêkszych tryumfów myœli ludz-
kiej, a Einstein podobno powiedzia³: "By³bym zdziwiony, gdy-
by wszechwiedz¹cy i wszechmocny Bóg nie wybra³ tej mo¿li-

woœci". Dziennikarze natychmiast obwo³ali Einsteina geniu-
szem fizyki. W taki to sposób wybitny fizyk, którego teorii
wzglêdnoœci nie rozumie wiêkszoœæ ludzi, zaistnia³ w œwia-
domoœci milionów jako mêdrzec g³osz¹cy nowy porz¹dek
Wszechœwiata. Sta³ siê ikon¹ o popularnoœci porównywalnej
z obecnymi gwiazdami filmu czy s³awami pop-muzyki. Sta³
siê idea³em, który za swoje osi¹gniêcia nie móg³ nie otrzymaæ
Nagrody Nobla. Otrzyma³ j¹ ju¿ w 1921 r., lecz nie za naj-
wiêksze odkrycie swojego ¿ycia, bo to wci¹¿ budzi³o kontro-
wersje wœród cz³onków Komitetu Nagrody Nobla. Otrzyma³
j¹ za swoje pierwsze wa¿ne odkrycie, mianowicie wspomnia-
ne ju¿ wyjaœnienie natury zjawiska fotoelektrycznego.

Spuœcizna przewidywañ obu teorii wzglêdnoœci (STW,
OTW) jest znana. Prawa fizyki s¹ dla wszystkich obserwato-
rów takie same, gdy odrzucimy pojêcie absolutnego czasu i nie-
zale¿nie rozpatrywan¹ przestrzeñ. Pokaza³o to s³ynne doœwiad-
czenie z 1887 r., przeprowadzone przez Morleya i Michelso-
na (urodzony w Strzelnie). Tzw. "negatywny wynik" tego pe-
dantycznego doœwiadczenia, o dok³adnoœci 10 razy wiêkszej
ni¿ spodziewany efekt, mo¿na wyjaœniæ wzajemnym powi¹-
zaniem czasu i przestrzeni, opisanym transformacj¹ Lorent-
za. Œcis³a matematyka tej transformacji dyktuje niezmienn¹
wartoœæ prêdkoœci c, co jest sprzeczne z prawami ustanowio-
nymi przez Newtona na bazie hipotezy, ¿e wszelkie oddzia³y-
wania grawitacyjne rozchodz¹ siê natychmiastowo. Wg New-
tona, gigantyczny kataklizm na S³oñcu odczujemy natych-
miast, a wg Einsteina, dopiero po 8 min i 19 sek (na szczêœcie
S³oñce nale¿y do bardzo spokojnych gwiazd, i je¿eli ludzie
nie spowoduj¹ nowego Wielkiego Wybuchu, poœwieci nam
oko³o 5 mld lat).

Obie teorie wzglêdnoœci pokazuj¹, ¿e ka¿d¹ prêdkoœæ v
trzeba oceniæ wzglêdem prêdkoœci granicznej c, co najczê-
œciej zapisuje siê za pomoc¹ u³amkowego ilorazu βββββ = v/c, a jak
dzia³a taki iloraz, zobaczymy na przyk³adzie kilku najbardziej
znanych efektów relatywistycznych.

1. Efekt spowolnienia up³ywu czasu (dylatacja czasu) w
uk³adach poruszaj¹cych siê (*) z prêdkoœci¹ v, uwzglêdniany
w ramach STW, mo¿emy zapisaæ jako:

Δt0  = Δt* (1 - β2 )-1/2 ≈ Δt* (1 + .
2
1

 2

2

c
v

 + …)  lub f0 = f* (1 - β2) +1/2

Obserwator nieruchomy (o) widzi to jako wyd³u¿enie prze-
dzia³u czasu ΔΔΔΔΔt  miêdzy zdarzeniami lub malenie czêstoœci f
chodu zegarów, bowiem β < 1.  W literaturze popularnonau-
kowej takie zachowanie jest znane jako "paradoks bliŸni¹t".
W ujêciu OTW uwzglêdnia siê potencja³ grawitacyjny

V- = (-1) GM/R,
zawsze ujemny dziêki uniwersalnej w³asnoœci przyci¹ga-

nia (nigdy odpychania!).
Odpowiednie formu³y to:

Δt0  = Δt* (1 – )2c
V−     lub    f0 = f* (1 + )2c

V−

Na podstawie tych formu³ mo¿na równie¿ wykazaæ, ¿e dwa
zdarzenia równoczesne, lecz w ró¿nych miejscach dla jedne-
go obserwatora (np. *), bêd¹ widziane jako nierównoczesne
dla obserwatora (o).

2. Ze wzrostem prêdkoœci (β � 1) skracaj¹ siê wymiary
przestrzenne obiektów w kierunku ich ruchu. Wziêta z biurka



NA TEMAT

Pismo Politechniki Koszaliñskiej Nr 3/200540

linijka o d³ugoœci l*, zmuszona do ruchu z prêdkoœci¹ v, bê-
dzie widziana przez nieruchomego obserwatora jako skróco-
na do d³ugoœci lO, takiej, ¿e (STW):

l0 = l* (1 - β2) +1/2 ≈ l* (1 - )
2
1

2

2

c
v

W swobodnym spadku w przyspieszaj¹cym polu grawita-
cyjnym, zgodnie z OTW, s³uszna jest formu³a:

l0 = l* (1 + )2c
V−

Im bli¿ej silnego centrum grawituj¹cego (V-) bêdzie ta li-
nijka, tym bêdzie krótsza. Efekt znany jest jako skrócenie
(kontrakcja) Fizgeralda.

3. Z kolei relatywistyczna zmiana masy M w zale¿noœci
od prêdkoœci (STW) lub potencja³u grawitacyjnego (OTW),
gdy znamy jej wartoœæ M0  w uk³adzie spoczynkowym, to:

M(v) = M0 (1 - β2)-1/2    lub M (V-) = M0 (1 - )2c
V−

Jak ³atwo wywnioskowaæ, ¿adnej masy spoczynkowej M0
nie rozpêdzimy do granicznej prêdkoœci œwiat³a c, bo nie dys-
ponujemy nieskoñczonymi zasobami energii!

Taka wzglêdnoœæ czasu i przestrzeni oraz graniczna war-
toœæ c prêdkoœci przekazu oddzia³ywañ elektronicznych i gra-
witacyjnych oznacza nasz¹ izolacjê (lokalnoœæ) we Wszech-
œwiecie (lub wielu œwiatach, odizolowanych od siebie hory-
zontami zdarzeñ). I bardzo dobrze, ¿e tak jest, bo przy od-
dzia³ywaniach natychmiastowych panowa³by wielki chaos i nie
by³oby miejsca na tworzenie siê ró¿nych struktur oraz ich
porz¹dkowanie siê do szlachetniejszych postaci. To dziêki sta-
³oœci c (jak constans) dominuj¹ wp³ywy lokalne i nie docho-
dzi do kakofonii oddzia³ywañ, lecz takiego przekazu infor-
macji, ¿e z pierwotnej „zupy” Wielkiego Wybuchu powsta³y
kwarki, nukleony i elektrony we w³aœciwych proporcjach,
potem atomy i gwiazdy w strukturach galaktycznych, gwiaz-
dom zaczê³y towarzyszyæ planety, a przynajmniej na jednej
z nich – z wêglowodorów – powsta³y aminokwasy, proteiny,
DNA… itd. Dobry Bóg wiedzia³, co robi, by stworzenie trwa-
³o w czasie i przestrzeni (4 wymiary), a fizycy wiedz¹, ¿e za-
le¿y to od precyzji ustawienia niektórych sta³ych przyrody
(6 fundamentalnych potencjometrów). Wiedz¹, dziêki znacz-
nemu wk³adowi A. Einsteina.

W latach 1916 do 1925 Einstein opublikowa³ jeszcze kil-
ka prac dotycz¹cych teorii kwantów, w tym dwie znacz¹ce.
W jednej z nich, na podstawie pewnych kwantowych aspek-
tów oscylacyjnych atomów skondensowanych w cia³o sta³e,
zadowalaj¹co wyjaœni³ uniwersalne zachowanie ciep³a w³a-
œciwego (pojemnoœci cieplnej). Chodzi tu o doœwiadczalne
prawo Dulong-Petita, dzisiaj znane jako model Einsteina-
Debye'a. W drugiej z prac wykaza³, ¿e mo¿liwe jest istnienie,
obok wspó³czynników absorpcji i emisji spontanicznej œwia-
t³a  w uk³adach sprzê¿onych atomów, równie¿ wspó³czynnika
emisji wymuszonej. Tak  mo¿liwoœæ to nic innego jak LASER
(kwantowy wzmacniacz œwiat³a przez wymuszon¹ emisjê pro-
mieniowania). Na doœwiadczaln¹ realizacjê tego urz¹dzenia
trzeba by³o czekaæ blisko 40 lat (1961 r.).

Zaiste, einsteinowska spuœcizna jest wielka. Uœwiadomi-
³em to sobie, gdy, w ramach relaksu, odwiedzi³em koszaliñ-
sk¹ galeriê EMKA. To dziêki Einsteinowi, zaczê³y siê otwie-
raæ automatycznie ró¿ne drzwi, sterowane zjawiskiem foto-
elektrycznym w zakresie podczerwieni. W jednych z licz-
nych sklepów zauwa¿y³em mnóstwo kamer i aparatów cy-
frowych, odtwarzaczy audio i video ze swoimi pilotami. To
wszystko by³o równie¿ sterowane fotodiodami i fotooporni-
kami, których dzia³anie rozumiemy dziêki Einsteinowi. Gdy
mija³em sklep komputerowy, uœwiadomi³em sobie, ¿e wszyst-
kie optyczne napêdy  nagrywaj¹co-odczytuj¹ce CDRW i DVD
wykorzystuj¹ efekt laserowy, przewidziany przez wizjonera
Einsteina. W Kolporterze, na parterze, kupi³em miesiêcz-
nik „Œwiat Nauki”, bo s¹ w nim bardzo ciekawe przedruki
z „Scientific American”. Ekspedientce przy kasie nic nie mó-
wi³em, ¿e to dziêki Einsteinowi odczyta³a laserem cenê i wy-
œwietli³a j¹ na fotodiodach indykatora. Ca³e szczêœcie, ¿e w tej
galerii nie znalaz³em odbiornika GPS (globalny system lo-
kalizacji satelitarnej) i nie uszczupli³em swojej kieszeni o,
bagatela, miesiêczn¹ pensjê. Warto jednak uœwiadomiæ so-
bie, ¿e GPS dziêki sygna³om od czterech satelitów (chocia¿
nad nami kr¹¿¹ a¿ 24), wyœwietla wspó³rzêdne swojej pozy-
cji z dok³adnoœci¹ do kilku metrów. Gdyby nie Einstein, to
jutro (24 godz. póŸniej) GPS oszuka³by nas o kilka kilome-
trów. To dziêki OTW mo¿na permanentnie uwzglêdniaæ po-
prawki zwi¹zane z ró¿nic¹ czasów lokalnych, naszego i sa-
telitów. Wiemy przecie¿, ¿e satelity poruszaj¹ siê z prêdko-
œci¹ v ~ 8 km/s w obszarze dzia³ania potencja³u grawitacyj-
nego V- znacznie mniejszego ni¿ na powierzchni Ziemi (za-
tem dwie poprawki na dylatacjê czasu).

Koñcz¹c te okolicznoœciowe refleksje zastanawiam siê,
jakim cz³owiekiem by³ Einstein na co dzieñ. Przypominam
sobie „Szkice z przesz³oœci” znakomitego  fizyka Leopolda
Infelda, który po powrocie z Princeton i Toronto, podnosi³
poziom fizyki na Uniwersytecie Warszawskim, po latach de-
wastacji spowodowanej II wojn¹ œwiatow¹. Przez ponad 2 lata
Infeld by³ bardzo bliskim wspó³pracownikiem Einsteina, po-
tem utrzymywali sta³e kontakty, listowne i telefoniczne. In-
feld wspomina Einsteina jako cz³owieka pogodnego, cier-
pliwego i ¿yczliwego, który z ka¿dym rozmawia³ tak samo.
Zarówno z dyrektorem i portierem IAS (Instytut Studiów
Perspektywicznych w Princeton), jak i królami i prezyden-
tami ró¿nych pañstw. Odpowiada³ te¿ na setki listów z ca³e-
go œwiata, od wielkich filozofów po zaciekawione dzieci. By³
Cz³owiekiem…, opatrznoœciowym darem. Ludzkoœæ bardzo
potrzebuje takich jak Jan Pawe³ II, Einstein, Schweitzer,
Beethoven, Newton, Kopernik, da Vinci, Dante, Avicenna,
Augustyn, Archimedes, Arystoteles, Sokrates czy Pitagoras,
wznosi siê bowiem na ich barkach. Najwiêksze dzie³o Ein-
steina powsta³o w czasie trwania szaleñstw I wojny œwiato-
wej; zyska³o nale¿yte uznanie po zakoñczeniu tej wojny, gdy
ludzkoœæ mia³a doœæ niektórych polityków i genera³ów, i za-
czê³a siê rozgl¹daæ za szlachetnymi wartoœciami i wizjami
piêkna, proponowanymi przez filozofów i twórców nauki
i sztuki. Czy takie têsknoty pojawi¹ siê dziœ, w dobie d¹¿e-
nia do dobrobytu?

Janusz ¯mijan
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Budowa zjednoczonej Europy nie by�a proce-
sem ani �atwym, ani krótkotrwa�ym. Dopiero
w XIX w., w sposób krwawy dokona�o si� zjed-
noczenie Niemiec i W�och. Kolejny wiek niós�
nowe koncepcje, przerywane wojnami �wiatowy-
mi, które ogarn��y miliony ludzi i kilka konty-
nentów, a straty ekonomiczne i spo�eczne, cho�
leczone przez dziesi�ciolecia, pozostawi�y po so-
bie w ludzkiej �wiadomo�ci tragiczne pi�tno. Do��
przypomnie�, i� w latach II wojny �wiatowej zgi-
n��o 40 do 50 milionów ludzi. Polska straci�a 15%
swoich obywateli (od 5,8 do 6,3 mln), po�ow� sta-
nowili polscy obywatele pochodzenia �ydowskie-
go. W formacjach regularnych i partyzanckich
poleg�o 300 do 500 tysi�cy Polaków, pozostali
zgin�li z r�k okupantów niemieckich i sowieckich (po 17 wrze-
�nia 1939 r.). Stracili�my te� ponad 30% maj�tku narodowego.
Niepowetowane by�y straty elit, w sposób systematyczny nisz-
czone przez obu okupantów, szacowane ��cznie w granicach 40%
tej zbiorowo�ci. Miliony Polaków wyp�dzono z ojcowizny, nisz-
czono dorobek kultury, zw�aszcza w Warszawie po powstaniu
1944 r. Zapomina si� jednak, i� w 100%, metodycznie, dom po
domu zniszczone zosta�o Jas�o.

	ycie w wojnie straci�y miliony ludzi, jeszcze wi�ksza ich
liczba pozosta�a na ca�e �ycie kalekami i to nie tylko fizycznymi,
ale ci��ko okaleczonymi psychicznie strat� bliskich, domu ro-
dzinnego, brakiem perspektyw na przysz�o��. Europa szuka�a
dróg, aby otrz�sn�� si� z bolesnych prze�y� i przesz�o�ci, zyska�
pewno��, i� nigdy ju� pa
stwa totalitarne i ich przywódcy nie
narzuc� im wojny, jak sta�o si� to wskutek uk�adu Ribbentrop-
Mo�otow z sierpnia 1939 r. Warto o tym pami�ta� tak�e w roczni-
c� Ja�ty i ocenie jej skutków dla powojennej Europy.

Niedocenion� wci�� rol� w normalizacji �ycia polityczno-
ekonomicznego Europy odegra� ameryka
ski Plan Marschalla.
Politolodzy s� zgodni, i� by� to swoisty klucz do dobrobytu i de-
mokracji Europy, cho� Niemcy i Francuzi staraj� si� o tym cz�-
sto zapomnie�, daj�c upust fobii antyameryka
skiej. Przyk�adów
potwierdzaj�cych t� amnezj� w ostatnich latach mieli�my sporo,
pocz�wszy od kwestii irackiej (Operacja “Wolny Irak”), po ataki
na NATO, a zw�aszcza ameryka
skie przywództwo tego paktu.

Integracja pa
stw europejskich mo�liwa by�a nie tylko dzi�-
ki powojennym procesom budowy demokracji, ale tak�e temu,
�e znale�li si� ludzie, cz�sto bardzo ró�nej proweniencji poli-
tycznej, �rodowisk spo�ecznych i narodowo�ci. Sze��dziesi�t lat
od zako
czenia II wojny �wiatowej pozwala nam na zauwa�enie
tych ludzi, potocznie nazywanych architektami czy te� ojcami
zjednoczonej Europy.

W tej do�� nielicznej grupie miejsce szczególne zajmuje Fran-
cuz – Robert Schuman. Urodzi� si� 29 czerwca 1886 r. w Luksem-
burgu. Ojciec jego by� Francuzem z Lotaryngii z zawodu celni-
kiem, matka rodowit� Luksemburk�. Rodzice wychowywali syna
w g��bokiej wierze religijnej. Do szkó� ucz�szcza� w Wielkim Ksi�-
stwie i na ca�e �ycie zachowa� umiej�tno�ci pos�ugiwania si� tam-
tejszym dialektem, do szko�y �redniej w Luksemburgu i tam na-
uczy� si� niemieckiego i francuskiego. Drug� matur� zrobi� w nie-
mieckim gimnazjum w Metzu. Po ojcu R. Schuman czu� si� Fran-
cuzem, ale kocha� Lotaryngi�. Jego matka zgin��a w wypadku,
kiedy mia� 25 lat. Jak akcentuje Jerzy �ukaszewski, Schuman ci�-
gle umacnia� swoj� wiar� i rozwija� przez ca�e �ycie; zaintereso-

wany tomizmem, osi�gn�� stopniowo wysoki po-
ziom chrze�cija�skiej kultury filozoficznej. Wiara
le�a�a u podstaw jego bezkompromisowej uczciwo-
�ci, jego legendarnej skromno�ci, jego ufnego i
�yczliwego stosunku do ludzi, a tak�e jego si�y woli,
zdolno�ci do znoszenia przeciwie�stw i osi�gania
wyznaczonych celów. Jedynak, przyzwyczai� si� do
samotno�ci i samotny pozosta� przez ca�e �ycie. Ale
samotno�� znosi� pogodnie i nigdy nie pozwoli� jej
przekszta�ci� si� w mizantropi�.

W 1904 r. rozpocz�� studia prawnicze; zgod-
nie z niemieck� tradycj� odbywa� je kolejno na
kilku uniwersytetach: w Bonn, Berlinie, Mona-
chium i Strasburgu, gdzie w 1910 r. uzyska� dok-
torat na podstawie pracy: Streitbefangenheit und

Rechtsnachfolge als Varaussetzungen der Artikel 265 und 266
der Zivilprozessordung. W roku 1908 zda� pierwszy pa
stwowy
egzamin prawniczy (Staatsexamen), a w roku 1912 drugi i otwo-
rzy� kancelari� adwokack� w Metzu.

Jeszcze jako student na uniwersytecie w Bonn wst�pi� do ka-
tolickiej korporacji “Civitas”, za� po uzyskaniu doktoratu zosta�
cz�onkiem katolickiego stowarzyszenia naukowców. Po powro-
cie do Metzu nawi�za� wspó�prac� z Union Populaire Catholi-
que Lorraine – organizacj� pó�polityczn�, zwi�zan� z pot��nym
niemieckim Volksverein für das katholishe Deutschland – i pisa�
do katolickiego dziennika La Croix de Lorraine. Dzia�a� w Cari-
tas i zosta� wybrany do zespo�u kieruj�cego diecezjaln� federacj�
organizacji m�odzie�owych. Wszed� równie� do komitetu orga-
nizacyjnego corocznej manifestacji Katholikentag. Ta rozleg�a
i bezinteresowna aktywno�� przynios�a mu zaufanie i �yczliwo��
wielu �wieckich i duchownych osobisto�ci steruj�cych sieci� or-
ganizacji katolickich, co oka�e si� pó�niej po�yteczne w jego
dzia�alno�ci politycznej i mi�dzynarodowej. Aktywno�� ta czyni
ze
 równie�, mimo m�odego wieku, posta� szeroko znan� i przy-
gotowuje teren dla jego przysz�ej kariery parlamentarnej.

Lata Wielkiej Wojny 1914–1918 nie raz rzutowa�y na jego
dzia�alno�� polityczn�. Jeszcze w 1914 r. niemieccy lekarze woj-
skowi uznali, �e nie nadaje si� do s�u�by frontowej. Zosta� przy-
dzielony do s�u�by kancelaryjnej w twierdzy Metz, a w roku 1915
skierowany do pracy administracyjnej w lotary
skim miastecz-
ku Boulay. Fakt, i� przez pewien czas nosi� mundur niemiecki,
w przysz�o�ci dostarczy� jego przeciwnikom politycznym,
a zw�aszcza komunistom, dogodnego pretekstu do insynuacji, �e
walczy� z broni� w r�ku przeciw Francji, albo – �e by� Niemcem.
Obelg� boche (Szwab) niejeden raz rzucono mu w twarz pod-
czas debat parlamentarnych i zebra
 wyborczych. Biograf Schu-
mana akcentuje, �e by� on patriot� francuskim, a Francja za kor-
donem granicznym jawi�a mu si�, jak wielu innym Lotary
czy-
kom i Alzatczykom, w aureoli tego, co w niej najlepsze, najszla-
chetniejsze i najbardziej godne podziwu. Ale by� równocze�nie
cz�owiekiem pogranicza, zadomowionym nie tylko w kulturze
francuskiej, ale równie� w niemieckiej, pos�uguj�cym si� z rów-
n� �atwo�ci� j�zykiem francuskim i j�zykiem niemieckim. Niem-
ców zna� z w�asnego do�wiadczenia, a nie z ksi��ek ani z poli-
tycznych pamfletów. S�dzi�, �e pewne uogólnienia s� nies�usz-
ne. W szczególno�ci Jego zwi�zki wspó�pracy i przyja�ni z lud�-
mi z niemieckich �rodowisk katolickich kaza�y mu wierzy�, i�
wszystkich Niemców nie powinno si� uto�samia� z szowinizmem
i militaryzmem, prusk� arogancj� i za�lepion� zaborczo�ci�. By�

Zjednoczona Europa w myœli politycznej Roberta Schumana (1886–1963)

Bogus�aw Polak
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przeciwnikiem polityki, która – wbrew woli – dostarcza�a argu-
mentów ekstremistom i odwetowcom w Niemczech. Nacjonali-
zmy niemiecki i francuski, rozpalone do bia�o�ci w czasie wojny
i w ci��kich, chaotycznych latach powojennych, by�y mu ca�kowi-
cie obce. D��y� do �agodzenia napi�� i stopniowego pojednania
francusko-niemieckiego. Dlatego w latach dwudziestych opowia-
da� si� za polityk� zagraniczn�, któr� prowadzi� Aristide Briand.

Po zawieszeniu broni i powrocie Lotaryngii do Francji wzno-
wi� praktyk� adwokack� w Metzu, zosta� wybrany do rady miej-
skiej i zwi�za� si� z regionalnym ugrupowaniem politycznym
Union Républicaine Lorraine, w którym zespoli�y si� ró�ne or-
ganizacje katolickie z czasów przedwojennych. Jako kandydat
tego ugrupowania stan�� do pierwszych powojennych wyborów
parlamentarnych i 16 pa�dziernika 1919 roku uzyska�, ogromn�
wi�kszo�ci� g�osów, mandat do Izby Deputowanych z okr�gu
Mozeli. Z czteroletni� przerw� podczas drugiej wojny �wiatowej
mia� go zachowa� a� do dobrowolnej rezygnacji, z powodu z�ego
stanu zdrowia, w roku 1962.

Po pewnym czasie przeniós� si� (1932 r.) z Demokratycznej
Unii Republika
skiej jako partii prawicowo-centrowej do De-
mokratów Ludowych, partii chrze�cija
sko-demokratycznej.
Schuman swoje zaanga�owanie w polityk� wyja�ni� w swojej
ksi��ce Pour l’Europe (W s�u�bie Europy):

“Demokracja zawdzi�cza swoje istnienie chrze�cija�stwu.
Zrodzi�a si� wtedy, kiedy cz�owiek zosta� wezwany do zrealizo-
wania w swym �yciu doczesnym godno�ci osoby ludzkiej w wol-
no�ci indywidualnej, z poszanowaniem praw ka�dego, przez prak-
tyk� braterskiej mi�o�ci wobec wszystkich. Demokracja jest zwi�-
zana z chrystianizmem doktrynalnie i chronologicznie. Uformo-
wa�a si� razem z nim, stopniowo, drog� d�ugich poszukiwa� i do-
�wiadcze�. Chrze�cija�stwo g�osi�o naturaln� równo�� wszyst-
kich ludzi, dzieci jednego Boga, odkupionych przez Chrystusa,
bez ró�nicy rasy, koloru skóry, klasy i zawodu. Przynios�o uzna-
nie godno�ci pracy i obowi�zek jej szanowania przez wszystkich.
Og�osi�o pierwsze�stwo warto�ci wewn�trznych (…).

Oto jak postrzega� go André Philip (1902–1970), jedna z naj-
wybitniejszych postaci socjalizmu francuskiego: “Tym, co ude-
rza�o w nim przede wszystkim, by�o promieniowanie jego �ycia
wewn�trznego; mia�o si� do czynienia z cz�owiekiem wiary, bez
pragnie� i ambicji osobistych, cz�owiekiem totalnej szczero�ci
i skromno�ci intelektualnej, o�ywionym pragnieniem s�u�by, tam
gdzie zostanie do niej wezwany”.

22 marca 1940 r. premier Paul Reynaud, szef nowego rz�du
Republiki, powo�a� R. Schumana na stanowisko podsekretarza
stanu do spraw uchod�ców. By�o to zadanie niezwykle odpowie-
dzialne, gdy� we Francji znajdowa�y si� setki tysi�cy osób ewa-
kuowanych z Alzacji i Lotaryngii. Po niemieckiej napa�ci na
Francj� po drogach Francji tu�a�y si� ju� miliony osób. W wa-
runkach poni�aj�cej kl�ski armii francuskiej, dzia�alno�� Schu-
mana w praktyce zosta�a sparali�owana. Po kapitulacji Francji
nie przyj�� teki ministerialnej w kolaboracyjnym rz�dzie mar-
sza�ka Pétaina i dotar� do Metzu, gdzie zosta� aresztowany przez
Gestapo i przez dziewi�� miesi�cy przetrzymywany w tamtej-
szym wi�zieniu. Zwolniony zosta� z nakazem osiedlenia si� w
Neustadt-an-der-Hardt w Palatynacie, gdzie codziennie musia�
meldowa� si� na policji. Z pomoc� znajomych 1 sierpnia 1942 r.,
dzi�ki dokumentom dostarczonym mu przez ruch oporu, przez
Strasburg i Belfort przedosta� si� do nieokupowanej cz��ci Fran-
cji (13 sierpnia). Po zaj�ciu strefy przez Niemców ukrywa� si�,
zmieniaj�c dwana�cie razy miejsce pobytu, gdy� Gestapo wy-
znaczy�o nagrod� 100 000 marek za pomoc w jego uj�ciu.

We wrze�niu 1944 roku, w czasie wyzwalania Francji, gene-
ra� de Lattre de Tassigny, dowódca wojsk, które wyl�dowa�y w

Prowansji i posuwa�y si� na pó�noc, mianowa� Schumana dorad-
c� politycznym do spraw Alzacji i Lotaryngii. By�y deputowany
Mozeli szybko jednak rozsta� si� z t� funkcj� i ponownie w��czy�
si� do polityki. Wst�pi� do Mouvement Républicain Populaire,
partii chrze�cija
sko-demokratycznej, utworzonej w listopadzie
1944 roku, która przez dwa dziesi�ciolecia mia�a odgrywa� klu-
czow� rol� w �yciu politycznym Republiki Francuskiej. 21 pa�-
dziernika 1945 roku zosta� wybrany do Zgromadzenia Konsty-
tucyjnego z okr�gu Mozeli. W latach nast�pnych wyborcy stale
odnawiali mu zaufanie i – jak wspomnieli�my wy�ej – do roku
1962 zasiada� w Zgromadzeniu Narodowym (nowa konstytucja
nada�a tak� nazw� dawnej Izbie Deputowanych). 21 czerwca 1946
roku zosta� powo�any na stanowisko ministra finansów w gabi-
necie chrze�cija
skiego demokraty Georges’a Bidault i zacho-
wa� ten portfel w gabinecie socjalisty Paula Ramadiera, który
sprawowa� w�adz� od 22 stycznia do 19 listopada 1947 r. W nie-
zwykle trudnej sytuacji wewn�trznej, prezydent Republiki Vin-
cent Auriad powierzy� Schumanowi misj� utworzenia rz�du. Kraj
sta� w obliczu komunistycznego zamachu. Przez Francj�, jak i Eu-
rop� Zachodni�, przetoczy�a si� fala strajków. Strajkuj�cy mani-
festowali na ulicach i okupowali budynki publiczne, zatrzymy-
wali albo wykolejali poci�gi, parali�owali dostawy i dzia�alno��
zak�adów u�yteczno�ci publicznej, prowokowali chaos i panik�.
Schuman powo�a� pod bro
 kilkaset tysi�cy rezerwistów i utwo-
rzy� oddzia�y szybkiego reagowania. Fala rewolucyjna opad�a,
m.in. wskutek roz�amu w kontrolowanej przez komunistów cen-
trali zwi�zkowej CGT. W dramatycznym dla pa
stwa momencie
premier Schuman okaza� si� prawdziwym m��em stanu. Dokona�
jeszcze reformy finansów publicznych, przyj�� Plan Marschalla,
co zaowocowa�o wyj�tkowym w historii Francji post�pem gospo-
darczym w latach pi��dziesi�tych i sze��dziesi�tych.

Szczególne miejsce w historii swego narodu i Europy Schu-
man zapewni� sobie jako minister spraw zagranicznych w o�miu
kolejnych rz�dach IV Republiki, od 27 lipca 1948 r. do 23 grud-
nia 1952 r., co stanowi�o swoisty rekord w dziejach politycznych
Francji. W 1948 r. Republika znajdowa�a si� w kryzysie. T�sk-
nota za pozycj� mocarstwow�, d��enie do utrzymania kolonii,
niech�� do USA i ich inicjatyw, plany unicestwienia Niemiec
i wahania wobec prób zjednoczenia Europy niepokoi�y Francu-
zów. By� to okres wielkich napi�� i zmian w stosunkach mi�dzy-
narodowych, takich jak komunistyczny zamach stanu w Pradze,
sowiecka blokada Berlina, wojna korea
ska, powstanie NATO
i Uk�adu Warszawskiego, pierwsze powojenne wybory parlamen-
tarne w Niemczech zachodnich i stopniowa odbudowa suweren-
no�ci Republiki Federalnej.

W skomplikowanych realiach politycznych Schuman z ta-
lentem dyplomatycznym i opanowaniem wyprowadza� Francj�
z impasu: Odrzuca� dogmatyczny i ja�owy antyamerykanizm, dzi�-
ki czemu Francja mog�a uzyska� gwarancje bezpiecze�stwa
i wkroczy� na drog� szybkiego rozwoju gospodarczego. Pomny
tragicznych skutków, które przynios�a polityka reparacji i dys-
kryminacji Niemiec po pierwszej wojn� �wiatowej, zmierza� do
stopniowego równouprawnienia tego kraju i nieodwracalnego
zakotwiczenia go w politycznych, gospodarczych i obronnych
strukturach Zachodu. Przede wszystkim jednak zmierza� do zjed-
noczenia Europy (J. �ukaszewski, s. 125) .

Biografowie Schumana s� zgodni, i� jego oddanie idei euro-
pejskiej by�o w wielkiej mierze pochodn� jego przekona
 religij-
nych. Wiedzia�, i� chrze�cija
stwo jest powo�ane do jednoczenia
ponad podzia�ami narodowymi i kulturowymi, �e jest jednym
z filarów cywilizacji europejskiej. Rozumia� te�, i� ka�de z pa
stw
kontynentu ma swoje w�asne korzenie, w�asn� histori�. Pisa�:
“Nasze pa�stwa europejskie s� rzeczywisto�ci� historyczn�; by-
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�oby psychologicznie niemo�liwe spowodowa� ich znikni�cie. Ist-
niej�ce mi�dzy nimi ró�nice s� zreszt� czym� cennym i nie chce-
my ich ani znie��, ani wyrówna�… Polityka – europejska, w na-
szym zrozumieniu, absolutnie nie jest sprzeczna z idea�em pa-
triotycznym ka�dego z nas… To, co narodowe, rozkwita w tym,
co ponadnarodowe. Polityka europejska ma na celu zbudowanie
dla wolnych narodów Europy struktury organicznej zdolnej po-
�o�y� kres anarchii, w której si� szamocz�… Duch Europy wy�o-
ni si� z ró�norodno�ci jej cech i jej aspiracji. Jedno�� koncepcji
podstawowych godzi si� z wielo�ci� tradycji oraz przekona�
i z odpowiedzialno�ci� wyborów indywidualnych”.

Schuman by� w gruncie rzeczy federalist�. Pisze, �e “termin
federacja jest formu�� prawnicz� g��bokiej i humanistycznej
my�li, która otwiera nowe perspektywy”. Ale zdawa� sobie spra-
w�, �e w latach powojennych spo�ecze�stwa europejskie nie by�y
jeszcze dojrza�e do nadania ich jedno�ci kszta�tu federalnego.
Nawo�ywa� wi�c do rozwagi. Jego zdaniem polityka przeskaki-
wania etapów zawiera�a ryzyko sprowokowania skutków wprost
przeciwnych w stosunku do zamierzonych. Tymczasem radykalni
federali�ci, jak Altiero Spinelli, wierzyli wówczas, �e narody euro-
pejskie stopi�y si� ju� w jedn� wielk� spo�eczno��, w rodzaj “na-
rodu europejskiego”. Winston Churchill wzywa� do utworzenia
“rodzaju Stanów Zjednoczonych Europy”.

Rada Europy, która powsta�a 5 maja 1949 roku, jako rezultat
Kongresu Haskiego, okaza�a si� cieniem tego, czego pragn�li jej
inicjatorzy, czyli rz�du europejskiego. Schuman podpisa� traktat
londy
ski powo�uj�cy Rad� do �ycia, ale zdawa� sobie spraw� z jej
s�abo�ci i jej klasycznego charakteru mi�dzyrz�dowego. Czu�, i�
potrzebny jest inny typ instytucji, by spowodowa� prawdziwy prze-
�om w �yciu Europy. Dlatego zrodzi�o si� zrozumienie, zaufanie
i wspó�dzia�anie mi�dzy nim a Jeanem Monnetem, cz�owiekiem
oddanym idei europejskiej, ale trze�wym i pragmatycznym. W re-
zultacie Monnet opracowa� wst�pn� wersj� dokumentu, który dzi�
znany jest jako Plan Schumana. Przewidywa� on poddanie mi�-
dzynarodowej kontroli dwóch strategicznych ga��zi przemys�u –
metalowego i paliwowego, w�gla. One mog�y przecie� decydowa�
przy odradzaj�cym si� militaryzmie niemieckim. Projekt ten, po
przedstawieniu francuskiemu rz�dowi, przed�o�ono Konradowi
Adenauerowi, ówczesnemu kanclerzowi Niemiec, który natych-
miast, z entuzjazmem, zaakceptowa� go. Obywatele Francji o za-
miarach Schumana dowiedzieli si� 9 maja 1950 roku. Inne rz�dy,
które przewidywano do Wspólnoty, na zaakceptowanie dokumentu
mia�y 24 godziny! Projekt przewidywa� wykluczenie wojny jako
sposobu rozwi�zywania konfliktów mi�dzy pa
stwami, jak te� po-
��czenie wi�zami gospodarczymi Francji, Niemiec i innych pa
stw.

W ten sposób powsta�a Europejska Wspólnota W�gla i Stali (Trak-
tat Paryski podpisano 18 kwietnia 1951 roku). Proces ratyfikacyjny
przebieg� stosunkowo szybko i pomy�lnie we wszystkich sze�ciu kra-
jach i 10 sierpnia 1952 roku, po wymianie dokumentów ratyfikacyj-
nych, EWWS zacz��a swoj� dzia�alno�� w Luksemburgu, obranym
na jej siedzib�. “Plan Schumana” sta� si� rzeczywisto�ci�.

EWWS pozwala�a roztoczy� europejsk� kontrol� nad niemiec-
kim przemys�em ci��kim, unikaj�c równocze�nie dyskrymino-
wania Niemiec, a RFN sta�� si� pe�noprawnym cz�onkiem wspól-
noty. Kontrola nad przemys�em energetycznym i stalowym sta-
wa�a si� siln� gwarancj� zapobiegaj�c� wojnie. Równocze�nie
stworzono punkt wyj�cia do kolejnych etapów integracji euro-
pejskiej. Schuman postrzega� te� wspólnot� jako prze�om w sto-
sunkach francusko-niemieckich, a w konsekwencji stworzy�
Niemcom drog� do wspólnoty europejskiej.

Schuman postanowi� wzi�� na siebie polityczn� odpowiedzial-
no�� za plan Monneta. Ale chocia� plan przeszed� do historii
pod jego nazwiskiem, nigdy nie przypisywa� sobie jego autor-

stwa. W Pour l’Europe pisze: “By� to Jean Monnet, który ze
swymi wspó�pracownikami, w ma�ym budynku przy ulicy Mar-
tignac opracowa� w ci�gu kilku miesi�cy projekt wspólnoty w�-
gla i stali, bez rozg�osu, bez niedyskrecji opinii publicznej, a na-
wet bez wiedzy rz�du”.

EWWS sta�a si� historycznym sygna�em, �e idea europejska
wciela si� w �ycie i zmienia bieg historii. J. Monnet jako kolejny
etap uzna� potrzeb� utworzenia armii europejskiej, aby w ten spo-
sób podj�� ryzyko uzbrojenia Niemiec ledwie pi�� lat po kl�sce
III Rzeszy. Przygotowa� projekt Europejskiej Wspólnoty Obron-
nej. Projekt zaaprobowa� Schuman, on te� mia� przygotowa� osta-
teczn� redakcj� projektu EWO. 27 maja 1952 roku jego wysi�ki
przynios�y pierwszy wynik: przedstawiciele sze�ciu pa
stw cz�on-
kowskich EWWS podpisali traktat EWO i rozpocz�� si� proces
ratyfikacyjny. We Francji komuni�ci i gaulli�ci rozp�tali gwa�-
town� kampani� przeciw traktatowi i jego autorom. Przedsta-
wiali EWO jako symbol zdrady narodowej, instrument remilita-
ryzacji Niemiec, poddania Francji hegemonii ameryka
skiej, jej
poni�enia i ubezw�asnowolnienia. Po �mierci Józefa Stalina
w marcu 1935 r. wydawa�o si�, �e �wiat wkroczy� w er� odpr��e-
nia, a pomys� utworzenia EWO straci� swój sens.

Fiasko w staraniach o ratyfikacj� uk�adu spowodowa�o, �e
Schuman ju� w styczniu 1953 r. ust�pi� ze stanowiska ministra
spraw zagranicznych. Istotnie, 30 sierpnia 1954 r. francuskie
Zgromadzenie Narodowe odrzuci�o traktat g�osami komunistów,
gaullistów i socjalistów. W latach 1955–1956 jeszcze raz na krótko
pe�ni� funkcj� ministra sprawiedliwo�ci. W pó�niejszym okresie
(1956–1960) by� przewodnicz�cym Parlamentu Europejskiego.

Robert Schuman umar� 4 wrze�nia 1963 roku w swym wiej-
skim domu w Scy-Chazelles, w Lotaryngii i tam zosta� pochowa-
ny. Jean Rey, wybitny polityk belgijski i przewodnicz�cy Komisji
Europejskiej powiedzia�, �e: “Przyjdzie dzie
, kiedy zbudujemy
Stany Zjednoczone Europy, �e pójdziemy pochyli� si� nad grobem
Schumana i zwiedzi� jego dom w Scy-Chazelles, tak, jak Amery-
kanie id� zwiedza� dom Jerzego Waszyngtona w Mount Vernon”.
Do historii Francji i Europy odchodzi� wybitny m�� stanu, cz�o-
wiek wielkiej wiary duchowej, ale tak�e realista. Finezyjny dyplo-
mata, ale otwarty, unikaj�cy popisów retorycznych. W trudnych,
prze�omowych latach Schuman cieszy� si� autentycznym uzna-
niem i sympati� w�ród przyjació� i partnerów.

R. Schuman uznany zosta� za jednego z ojców zjednoczonej
Europy. Jego imi� nosi stacja metra, stacja kolejowa i jeden z g�ów-
nych placów w Brukseli. W bazylice sanktuarium maryjnego w
Kevelaer ju� w 1970 roku upami�tniono Roberta Schumana jako
“ojca Europy”. Ju� wkrótce po jego �mierci zacz�to gromadzi�
materia�y do procesu beatyfikacyjnego, który na szczeblu diece-
zjalnym otworzy� w 1985 roku biskup Metzu - Pierre Raffin.
W czterech tomach zebrano ponad 750 dokumentów zwi�zanych
z �yciem i dzia�alno�ci� wielkiego Europejczyka. “Jego pisma
i przemówienia na temat pokoju w Europie i na �wiecie, na te-
mat duchowo-kulturalnej, politycznej i ekonomicznej budowy Eu-
ropy i jej wk�adu w kszta�towanie �wiata jutra ci�gle pozostaj�
aktualne” – podkre�la Hans August Lücker. Ten niemiecki poli-
tyk europejski jest “motorem” przygotowa
 do procesu beatyfi-
kacyjnego Roberta Schumana. Ma nadziej�, �e Schuman zosta-
nie og�oszony b�ogos�awionym.
Jerzy �ukaszewski, Cel: Europa. Dziewi�� esejów o budowie jedno�ci europejskiej,
Warszawa 2002.
Jürgen Wahl, Robert Schuman – Ojciec Europy, Gliwice brw.
Antoni Marsza�ek, Z historii europejskiej idei integracji mi�dzynarodowej, �ód� 1996.
Bogdan Koszel, Stanis�aw 	erko, S�ownik polityków XX wieku, Pozna
 1995.
http://www.europa.korba.pl/historia_ue/1,8084,1779,art.html
http://pl.wikipedia.org/wiki/Robert_Schuman
http://www.schuman.org.pl
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Biblioteka G³ówna informuje
Biblioteka G³ówna Politechniki Koszaliñskiej informuje,

¿e od dnia 19.09.05 posiadamy testowy dostêp do baz ProQu-
est. Bazy pakietu eIFL Science & Technology dostêpne s¹ pod
adresem http://proquest.umi.com/login. Autoryzacja odbywa
siê na podstawie numeru IP. Testy potrwaj¹ do 15 listopada
2005 roku.

Biblioteka G³ówna zawiadamia równie¿, ¿e wykupiony zo-
sta³ dostêp do kolejnego konsorcjum EIFL-EBSCO zawiera-
j¹cego pe³ne teksty czasopism naukowych. Dostêp jest poprzez
IP z ka¿dego komputera na terenie uczelni. Nale¿y wejœæ na
stronê http://search.epnet.com, wpisaæ w userID: s5884079,
password: bibebsco
Zawartosc projektu EIFL-EBSCO

1. Academic Search Premier – najwiêksza na œwiecie
wielodziedzinowa baza czasopism naukowych zawieraj¹ca ok.
4.500 czasopism pe³no tekstowych oraz cytowania i abstrakty
z ok. 7.900 czasopism, m.in. 1.100 abstraktów czasopism El-
seviera. Baza ta zawiera czasopisma z zakresu nauk medycz-
nych, biomedycznych, nauk œcis³ych, technicznych, informa-
tyki, rolnictwa, nauk spo³ecznych, humanistycznych i wielu
innych dziedzin. W bazie tej znajduje siê np. 806 czasopism
pe³notekstowych indeksowanych w ISI Science Citation In-
dex (tzw. lista ISI Philadelphia), 540 czasopism pe³no teksto-
wych indeksowanych w bazie INSPEC, 522 czasopisma pe³-
no tekstowe indeksowane w bazie Biological Abstracts, 274
czasopisma, pe³no tekstowe indeksowane w bazie Chemical
Abstracts, 272 czasopisma pe³no tekstowe indeksowane w
bazie E.I. Compendex oraz 1.580 czasopism pe³notekstowych
indeksowanych w bazie MEDLINE. Czêœæ czasopism z nauk
œcis³ych ma okres karencji na³o¿ony przez wydawców, tj. bie-
¿¹ce zeszyty tej czêœci czasopism mog¹ byæ niedostêpne w
bazach i s¹ dopiero dostêpne po 3, 6 lub 12 miesi¹cach.

2. Business Source Premier – najobszerniejsza na œwie-
cie baza z zakresu ekonomii i biznesu zawieraj¹ca ok. 3.700
czasopism pe³no tekstowych oraz cytowania i abstrakty z
ok. 4.500 czasopism z zakresu marketingu, zarz¹dzania, eko-
nomii, finansów, ksiêgowoœci, biznesu, handlu miêdzynaro-
dowego i innych dziedzin. Baza obejmuje archiwum 300 pre-
sti¿owych czasopism z zakresu ekonomii i biznesu w pe³nym
tekœcie w formacie PDF od 1965, a czasem nawet od 1922 r.
W bazie znajduj¹ siê takie wiod¹ce czasopisma, jak Harvard
Business Review, California Management Review, Administra-
tive Science Quarterly, Academy of Management Journal, Aca-
demy of Management Review, Industrial & Labor Relations
Review, Journal of Management Studies, Journal of Marketing
Management, Journal of Marketing Research (JMR), Journal
of Marketing, Journal of International Marketing.

Wielu z tych czasopism nie znajd¹ Pañstwo w ¿adnej in-
nej bazie na œwiecie. W bazie Business Source Premier jest
zawarte oprócz 3.700 czasopism pe³notekstowych równie¿ 910
pe³notekstowych raportów ekonomicznych, przegl¹dów i stu-
diów odnoœnie ró¿nych krajów (Country Economic Data).

3. Agricola – opracowywana przez Narodow¹ Bibliotekê
Rolnicz¹ przy Departamencie Rolnictwa USA, zawiera po-
nad 2,5 miliona cytowañ odnoœnie artyku³ów z czasopism,
monografii, patentów, materia³ów audio-wizualnych, rapor-
tów i ró¿nego rodzaju dokumentów Ÿród³owych z zakresu
wszystkich aspektów tematyki rolniczej, jak biotechnologia

rolnicza, uprawa roœlin, hodowla zwierz¹t, leœnictwo, ekolo-
gia, ¿ywienie, ekonomika rolnictwa i nauk pokrewnych. Obej-
muje archiwum od 1979 r. Ok. 340 czasopism indeksowa-
nych w bazie AGRICOLA jest dostêpne w pe³nym tekœcie w
bazie Academic Search Premier.

4. MasterFILE Premier – wielodziedzinowa baza prze-
znaczona w szczególnoœci dla bibliotek publicznych, zawie-
raj¹ca ok. 2.000 czasopism pe³notekstowych o tematyce ogól-
nej, spo³ecznej, biznesowej, z zakresu ochrony zdrowia, edu-
kacji, zagadnieñ wielo kulturowych. Baza ta zawiera m.in.
5.000 pe³notekstowych przegl¹dów ksi¹¿ek Magill Book Re-
views, ponad 250 ró¿nych informatorów, jak np. World Al-
manac & Book of Facts 2001, 76.000 pe³notekstowych doku-
mentów Ÿród³owych, s³owniki jak American Heritage Dictio-
nary, 4th Edition oraz kolekcje 116.000 zdjêæ, map i flag. Baza
ta zawiera archiwum w formacie PDF od 1975 r., takich pre-
sti¿owych publikacji, jak American Libraries, Foreign Affa-
irs, History Today, Judaism, Library Journal, National Review
and Natural History.

5. Regional Business News – obejmuje pe³ny tekst 75 re-
gionalnych publikacji amerykañskich z zakresu biznesu.

6. NewsPaper Source Plus – oferuje dostêp do ponad 240
gazet amerykañskich i miêdzynarodowych w jêzyku angielskim.
Obejmuje pe³ne teksty The Moscow Times, The St. Petersburg
Times, The Times (London), Budapest Sun, Slovak Spectator,
Toronto Star, Bangkok Post (Thailand)oraz wielu gazet amery-
kañskich jak USA Today, The Christian Science Monitor, Bo-
ston Globe, Chicago Tribune i in. gazet regionalnych w USA.

7. ERIC – baza wydawana przez Edukacyjne Centrum
Informacji przy Departamencie Edukacji USA, zawiera cyto-
wania i abstrakty odnoœnie ponad 1.000 czasopism z dziedzi-
ny edukacji oraz 2.200 pe³nych tekstów kompendiów/wyci¹-
gów. Oko³o 540 czasopism indeksowanych w tej bazie jest
dostêpne w pe³nym tekœcie w bazie Academic Search Premier.

8. MEDLINE – wiod¹ca na œwiecie baza z zakresu medy-
cyny wydawana przez Narodow¹ Bibliotekê Medycyny Sta-
nów Zjednoczonych, zawieraj¹ca cytowania i abstrakty z po-
nad 4.600 czasopism z zakresu medycyny, pielêgniarstwa, sto-
matologii, weterynarii, ochrony zdrowia i nauk biomedycz-
nych. Ok. 1.580 czasopism indeksowanych w MEDLINE jest
dostêpne w pe³nym tekœcie w bazie Academic Search Premier.

9. Health Source: Nursing/Academic Edition – zawiera
ok. 600 czasopism pe³notekstowych oraz abstrakty i cytowa-
nia z ponad 800 czasopism z nauk medycznych, a w szcze-
gólnoœci z zakresu pielêgniarstwa i ochrony zdrowia.

10. Health Source – Consumer Edition – zawiera pe³ny
tekst ok. 300 czasopism, ponad 1.000 broszur oraz 140 infor-
matorów z zakresu ochrony zdrowia, medycyny ogólnej, me-
dycyny sportowej, ochrony zdrowia, ¿ywienia, zdrowia rodzin-
nego, zdrowia dziecka i in.

11. Clinical Pharmacology – zawiera monografie na te-
mat leków stosowanych w USA

Szczegó³owe zaktualizowane informacje na temat zawar-
toœci baz mo¿na ka¿dorazowo znaleŸæ na stronie:
http://www.epnet.com/academic/default.asp

Listy wszystkich czasopism z pe³nym tekstem zawarte w
poszczególnych bazach mo¿na obejrzeæ i wydrukowaæ w po-
rz¹dku alfabetycznym lub tematycznym w formacie HTML,
PDF lub Excel z witryny elektronicznej:
http://www.epnet.com/titlelists.asp
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Nasza dru¿yna seniorek, wystêpuj¹ca po raz
pierwszy w sezonie 2004/2005 w ekstraklasie,
a wiêc bêd¹c beniaminkiem, utrzyma³a siê w
niej, co jest ewenementem i ogromnym sukce-
sem.

Historia pi³ki rêcznej uczy – a wystarczy
spojrzeæ w tabele koñcowe rozgrywek na prze-
strzeni kilkudziesiêciu lat – ¿e dru¿yna benia-
minka, prawie zawsze po roku opuszcza³a eks-
traklasê jako spadkowicz i ponownie gra³a w
klasie ni¿szej, tj. w pierwszej lidze (struktura
organizacyjna Zwi¹zku Pi³ki Rêcznej w Polsce
ma nastêpuj¹ce klasy rozgrywek – ekstraklasa,
I liga, II liga oraz III liga – ta ostatnia nie w
ka¿dym regionie kraju). Praktyka naszej gry w
sezonie 2004/2005 w ekstraklasie wskaza³a, ¿e
ró¿nica poziomów jakoœci gry w ekstraklasie
wobec I ligi jest ogromna i bez zasadniczych,
dalszych wzmocnieñ przed nowym sezonem
2005/2006, walka naszej dru¿yny o utrzymanie
w ekstraklasie, mog³aby staæ siê ponownie hor-
rorem.

Po zakoñczeniu rozegranego sezonu 2004/
2005 nasz¹ dru¿ynê opuœci³y doskona³e zawod-
niczki Katarzyna Je¿ i Ma³gorzata Jêdrzejczak,
które maj¹ ogromny wk³ad, ¿e nasz zespó³ utrzy-
ma³ siê w ekstraklasie.

Jest tak¿e sprawa oczywist¹, ¿e pozyskanie
przed sezonem 2004/2005 by³ych lub obecnych
reprezentantek kraju – Iwony Pabich, Sylwii Po-
ciechy, a przede wszystkim Joanny Dworaczyk
– by³o zasadniczym wzmocnieniem naszej dru-
¿yny.

Tak¿e wzmocnieniem okaza³o siê pozyska-
nie za Startu Elbl¹g ubieg³orocznej maturzyst-
ki, która rozpoczê³a studia w naszej uczelni –
Aleksandry Koby³eckiej – która, niestety, w koñ-
cówce sezonu 2004/2005 dozna³a na meczu w
Piotrkowie Trybunalskim kontuzji zerwania
wi¹zañ krzy¿owych, co wyklucza jej grê w se-
zonie 2005/2006 – a nie trzeba dodawaæ, ¿e sta-
nowi to os³abienie zespo³u.

Wobec powy¿szego Zarz¹d Autonomicznej
Sekcji Pi³ki Rêcznej Kobiet przy ogromnej po-
mocy w³adz uczelni postara³ siê o wzmocnienie
zespo³u nastêpuj¹cymi zawodniczkami:
– bramkark¹ Dominik¹ Stroiñsk¹, wychowan-

k¹ GUKS Jedynka Oborniki, lat 19, 177 cm
wzrostu, w 2002 roku powo³an¹ do kadry
reprezentacji Polski juniorów, która rozpo-
czyna studia w naszej uczelni,

– ko³ow¹ Mart¹ Goraj, wychowank¹ klubu
Hermes Gryfino, lat 19, 177 cm wzrostu, gra-
j¹c¹ ostatnio w Szkole Mistrzostwa Sporto-
wego w Gliwicach Soœnicy, gdzie trenowa³
j¹ Dariusz Dworaczyk, a która rozpoczê³a
studia w naszej uczelni. Jest podstawow¹
zawodniczk¹ m³odzie¿owej reprezentacji
Polski, tzw. kadry olimpijskiej,

– rozgrywaj¹c¹ Krystsin¹ Svatko, Bia³orusin-
kê, podstawow¹ zawodniczk¹ reprezentacji
Bia³orusi, absolwentk¹ Akademii Wychowa-
nia Fizycznego w Miñsku, absolwentk¹ Po-
dyplomowych Studiów Public Relation w Wy-
¿szej Szkole Zarz¹dzania i Marketingu w Lu-
blinie, lat 24, wzrost 177 cm, graj¹c¹ ostat-
nio w sezonie 2004/2005 w naszej ekstrakla-
sie, w zespole mistrza Polski SPR Lublin,
a wczeœniej w sezonie 2003/2004 w polskiej
ekstraklasie, w zespole Kolporter (wówczas
w jednej dru¿ynie z Joann¹ Dworaczyk, gdy
trenerem by³ Dariusz Dworaczyk). Od nowe-
go roku 2005/2006 rozpoczyna studia w na-
szej uczelni na Wydziale Ekonomii i Zarz¹-
dzania, na kierunku Ekonomia,

– rozgrywaj¹c¹ Ew¹ Jarzyn¹, wychowank¹ Ru-
chu Chorzów, absolwentk¹ Technikum Gór-
niczego w Chorzowie, graj¹c¹ przez ostatnie
kilka lat w zespole Soœnica Gliwice (m.in. ra-
zem z Joann¹ Dworaczyk) lat 29, 173 cm, kil-
kadziesi¹t spotkañ w reprezentacji Polski,

– rozgrywaj¹c¹ Iwon¹ Szafulsk¹, absolwentkê
Technikum Budowlanego w Soœnicy, wycho-
wank¹ Klubu GZKS Soœnica Gliwice, gdzie
gra³a razem z Joann¹ Dworaczyk, graj¹c¹ w
sezonie 2004/2005 w ekstraklasie w klubie
MKS Vitaral Jelfa Jelenia Góra, 29 lat, 177
cm wzrostu, kilkadziesi¹t meczy w reprezen-
tacji Polski, aktualna kadrowiczka i repre-
zentantka kraju.
Celem minimum, jaki postawi³ Zarz¹d przed

zawodniczkami oraz trenerami zespo³u mgr Da-
riuszem Dworaczykiem (wyst¹pi w roli pierw-
szego trenera) oraz mgr Waldemarem Szaful-
skim (trenerem koordynatorem, wspó³pracuj¹-
cym bezpoœrednio z pierwszym trenerem) oraz
trenerem asystentem mgr Marcinem Majewskim
(pe³ni¹cym jednoczeœnie obowi¹zki kierownika
dru¿yny), jest zajêcie minimum 8. miejsca.

Spraw¹ najwa¿niejsz¹ na tym etapie przy-
gotowawczym jest pozyskanie odpowiednich
œrodków pieniê¿nych, które musz¹ zabezpieczyæ
wydatki zwi¹zane z funkcjonowaniem dru¿yny:
obozy, turnieje przedsezonowe, zakup sprzêtu,
potem koszty meczy organizowanych u siebie,
wyjazdowych, koszty leczenia i wreszcie pokry-
cie kosztów zobowi¹zañ kontraktowych.

Mimo znacz¹cej pomocy uczelni, a tak¿e
ogromnej pracy spo³ecznej kierownictwa Auto-
nomicznej Sekcji Pi³ki Rêcznej Kobiet, które to
osoby z kierownictwa jako osoby fizyczne wno-
sz¹ tak¿e znacz¹cy wk³ad finansowy na funkcjo-
nowanie sekcji – bez zasadniczej pomocy finan-
sowej Urzêdu Miasta oraz bez pozyskania spon-
sora strategicznego, zarówno uczelnia, jak i Za-
rz¹d Autonomicznej Sekcji nie bêdzie w stanie
udŸwign¹æ ogromnego “ciê¿aru” tych zobowi¹-
zañ finansowych.

Gramy w ekstraklasie – nowe zawodniczki

Dominika Stroiñska

Marta Goraj

Ewa Jarzyna

Iwona Szafulska

Krystsina Svatko
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Autonomiczna Sekcja posiada grupê sponsorów, którzy
jako firmy, a wiêc osoby prawne, œwiadcz¹ pomoc materialn¹,
a w grupie tej na pierwszym miejscu znajduje siê firma Jaan
z Koszalina. Jednak¿e bior¹c ³¹cznie wszystkie œwiadczenia
naszych sponsorów – którym w tym miejscu serdecznie i go-
r¹co dziêkujemy – jest tych œwiadczeñ o wiele za ma³o wobec
faktycznych kosztów utrzymania dru¿yny na poziomie eks-
traklasy.

Cz³onkowie Zarz¹du ustawicznie szukaj¹ nowych spon-
sorów, a przede wszystkim sponsora strategicznego, co w wa-
runkach koszaliñskich – a wiêc w warunkach miasta, które
utraci³o status miasta wojewódzkiego, a równoczeœnie posia-
da tak¿e w ekstraklasie koszykówki dru¿ynê AZS Zagaz Ko-
szalin – jest niezwykle trudne – tym bardziej, ¿e Koszalin jest
miastem wybitnie usportowionym.

Dlatego w tym miejscu zwracamy siê z apelem do ludzi
kochaj¹cych sport, a jednoczeœnie maj¹cych mo¿liwoœci fi-
nansowe, o pomoc naszej dru¿ynie graj¹cej w ekstraklasie.

W imieniu w³asnym i cz³onków Zarz¹du ¿yczê wszystkim
naszym kibicom zadowolenia z wyników osi¹ganych przez
nasza dru¿ynê w sezonie 2005/2006 i wielu pozytywnych wra-
¿eñ wyniesionych po naszych meczach.

Oczekujemy Waszej obecnoœci, sportowego dopingu i wy-
kupienia biletu, który bêdzie maleñk¹ cegie³k¹, indywidual-
nym maleñkim wk³adem ka¿dego kibica w utrzymanie na-
szego zespo³u.

Prezes Autonomicznej Sekcji Pi³ki Rêcznej Kobiet
KU AZS Politechnika Koszaliñska
prof. dr hab. in¿. Tadeusz Piecuch

Kolejny sukces pi³karek rêcznych
Dru¿yna nasza przygotowuj¹c siê do nowego sezonu 2005/

6 wziê³a udzia³ w Turnieju zorganizowanym przez KS £¹cz-
noœciowiec Szczecin, gdzie wyst¹pi³o 6 dru¿yn naszej ekstra-
klasy oraz dwie czo³owe dru¿yny ekstraklasy niemieckiej.
W tym towarzyskim Turnieju nasze szczypiornistki zajê³y 4
miejsce, przy czym trener nasz ogrywa³ wszystkie zawodniczki,
traktuj¹c Turniej wybitnie szkoleniowo.

Prosto z Chociwla nasze dziewczêta wyjecha³y na Akade-
mickie Mistrzostwa Polski, organizowane tym razem w Kato-
wicach przez Akademiê Wychowania Fizycznego – odnosz¹c
du¿y sukces, bowiem zdoby³y Akademickie Wicemistrzostwo
Polski, ulegaj¹c jedynie faworytowi rozgrywek – aktualnemu
zdobywcy Pucharu Polski i aktualnemu Wicemistrzowi Pol-
ski – dru¿ynie AZS AWFiS z Gdañska. Warto dodaæ, ¿e w dru-
¿ynie gdañskiej wystêpuje aktualnie osiem zawodniczek ka-
dry Polski. W naszej dru¿ynie nie zagra³a kluczowa zawod-
niczka Joanna Dworaczyk, a w drugiej po³owie trener Da-
riusz Dworaczyk nie móg³ tak¿e wystawiæ Ewy Jarzyny.

Oto komplet wyników tej imprezy i koñcowa tabela:
AWF Wroc³aw – PWSZ Nowy S¹cz 30:21 (16:10), AWF

Katowice – AWFiS Gdañsk 15:34 (8:22), AZS Polit. Koszaliñ-
ska – AZS AWF Kraków 30:22 (20:12), AWFiS Gdañsk – AWF
Wroc³aw 38:11 (19:4), AZS Polit. Koszaliñska – AZS AWF
Katowice 22:16 (12:11), AWF Kraków – PWSZ Nowy S¹cz 21:22,
AWFiS Gdañsk – AWF Kraków 39:15 (17:6), AZS Polit. Kosza-
liñska – PWSZ Nowy S¹cz 31:12 (17:6), AWF Katowice – AWF
Wroc³aw 19:12 (9:7), AWFiS Gdañsk – AZS Polit. Koszaliñska
31:24 (16:13), PWSZ Nowy S¹cz – AWF Katowice 12:24, AWF
Kraków – AZS AWF Wroc³aw 20:30 (8:17), AWF Katowice –
AZS AWF Kraków 29:19 (18:13), AWF Wroc³aw – AZS Polit.

Koszaliñska 16:35 (11:13), PWSZ Nowy S¹cz – AZS AWFiS
Gdañsk 14:34 (7:16).

1. AWFiS Gdañsk .................... 5 ........... 10 ......... 176–79
2. AZS Polit. Koszaliñska ....... 5 ............. 8 ......... 142–97
3. AWF Katowice ..................... 5 ............. 4 ......... 99–133
4. AWF Wroc³aw ...................... 5 ............. 4 ......... 99–133
5. PWSZ Nowy S¹cz ................ 5 ............. 2 ......... 81–140
6. AWF Kraków ....................... 5 ............. 0 ......... 97–150

Z ostatniej chwili
W pierwszych dwóch meczach wyjazdowych nasze zawod-

niczki wygra³y w Gdañsku z AZS AWFiS 33:26 oraz prze-
gra³y w Jeleniej Górze z tamtejszym Witaralem Jelfa 24:21,
mimo prowadzenia do przerwy 11:7. Trzy nasze zawodnicz-
ki: Jarzyna, Skipor oraz Svatko gra³y os³abione gryp¹, co od-
bi³o siê w koñcówce meczu. W trzecim meczu w Koszalinie,
ze Soœnic¹ Gliwice, nasza dru¿yna wygra³a 29:24. (AP)

Tancerze
na Mistrzostwach Œwiata

W Seefeld w Austrii, w dniach od 7 do 9 lipca, forma-
cja AKT Politechniki Koszaliñskiej wziê³a udzia³ w Mi-
strzostwach Œwiata w Show Dance. Jako wicemistrzowie
Polski w Ruedzie de Casino wytañczyliœmy czwarte miej-
sce. Konkurencja by³a ogromna i tym bardziej jesteœmy
dumni z osi¹gniêtego sukcesu. W zesz³ym roku Mistrzo-
stwa równie¿ organizowane by³y w Seefeld i wówczas
zajêliœmy pi¹te miejsce. Natomiast dwa lata temu w Tu-
rynie miêliœmy szóste miejsce.

Dziêki naszej Politechnice mogliœmy wzi¹æ udzia³ we
wspania³ej przygodzie. Jechaliœmy do Seefeld bardzo przejêci
i zestresowani. Atmosfera na zawodach by³a niesamowita.
Walka o ka¿dy najmniejszy wolny kawa³ek pod³ogi, aby tylko
móc przed wystêpem przeæwiczyæ uk³ad. Ka¿da dru¿yna przy-
gotowana niemal¿e perfekcyjnie, do tego wspania³e, koloro-
we stroje, mnóstwo œwiate³ i niesamowita muzyka. Wszystko
to napêdza³o, ¿eby daæ z siebie wszystko. Z ka¿dej strony s³y-
chaæ by³o, jak uczestnicy rozmawiaj¹ w ró¿nych jêzykach, jedni
ju¿ po wystêpie zadowoleni lub przygnêbieni, a drudzy jesz-
cze przed wystêpem skupieni do granic mo¿liwoœci. Mimo,
¿e byliœmy z ró¿nych stron œwiata, ³¹czy³a nas mi³oœæ do tañ-
ca i chêæ walki, aby pokazaæ siê z jak najlepszej strony, repre-
zentujemy nasz kraj. Nawi¹zaliœmy nowe znajomoœci, które
zapewne pomog¹ nam w zdobywaniu nowych doœwiadczeñ w
dziedzinie tañca. Na pewno napiêcie pomog³a nam i myœlê
wszystkim uczestnikom mistrzostw roz³adowaæ malowniczoœæ
Alp. Seefeld to bardzo piêkna miejscowoœæ, po³o¿ona w sercu
gór kilka kilometrów od Innsbrucka. W przerwie æwiczeñ
mogliœmy podziwiaæ wspania³e widoki. Wróciliœmy do Polski
zadowoleni i pe³ni nadziei, ¿e w przysz³ym roku znowu spo-
tkamy siê w podobnej atmosferze na kolejnych zawodach.

Z ka¿dym rokiem jesteœmy coraz lepsi i mamy nadziejê,
¿e w przysz³ym roku dostaniemy siê do mistrzowskiej trójki.
Bêdziemy ciê¿ko pracowaæ nad tym ca³y rok.

Monika Grabowska,
zdjêcia na ok³adce






